



LIBRARIES

UNIVERSITY OF WISCONSIN-MADISON

Peace talks (Royal Lao Government and Neo Lao Hak Xat). 1972-10

[s.l.]: [s.n.], 1972-10

<https://digital.library.wisc.edu/1711.dl/JGE6ZSFWB5V6X8K>

This material may be protected by copyright law (Title 17, US Code).

For information on re-use see:

<http://digital.library.wisc.edu/1711.dl/Copyright>

The libraries provide public access to a wide range of material, including online exhibits, digitized collections, archival finding aids, our catalog, online articles, and a growing range of materials in many media.

When possible, we provide rights information in catalog records, finding aids, and other metadata that accompanies collections or items. However, it is always the user's obligation to evaluate copyright and rights issues in light of their own use.

à commander

M. Hauer

17-10-72
17 OCT 1972

ຄຳ ປ າ ໄ ສ

ຂອງ ທ່ານ ພູມ ສິປະ ເສີນ, ຫົວໜ້າ ຄະນະ ຕູ້ແທນ ບັນດາ ກຳລັງ
ຮັກຊາດ ລາວ, ກ່າວ ໃນ ໂອກາດ ເປີດ ປະຊຸມ ເອກະ ຈາ ຫ້າ ໄຂ
ບັນຫາ ລາວ ເປັນ ທາງ ການ ໃນ ວັນ ທີ່ 09/10/1972. mardi 14 Octobre 1972

ຮຽນ ບັນດາ ທ່ານ,

ມັນ, ຄະນະ ຕູ້ແທນ ບັນດາ ກຳລັງ ຮັກຊາດ ທີ່ ດາງ ຫ້າ ໃຫ້ ແນວ ດາວ ຮັກຊາດ ແລະ ກຳລັງ ເປັນ ກາງ
ຮັກຊາດ ຕູ້ແທນ ບັນດາ ກຳລັງ ໄດ້ ມາ ນະ ຄອນ ຫຼວງ ວຽງ ຈັນ ດາມ ຄວາມ ດົກ ລົງ ຂອງ ສະ ເດັດ ຫຼັງ ສອງ, ແລະ ພ້ອມ ກັບ ພວກ
ທ່ານ ເປີດ ກອງ ປະຊຸມ ເອກະ ຈາ ເປັນ ທາງ ການ ຕັ້ງ ຫຳ ອິດ ໃນ ທນ. ໂດ ງ ມີ ດື່ມ ໃນ ເອກ ດະ ນາ ດີ ອອງ ດີ ພິ ທຍາມ ໃ
ກໍ ຢາ ກ ຫ້າ ໄຂ ບັນ ຫາ ລາວ ໂດ ງ ສັນ ດີ ວິ ທີ, ພວກ ຂ້າ ພະ ເຈົ້າ ຫວັງ ວ່າ ຈະ ໄດ້ ພ້ອມ ກັນ ກັບ ພວກ ທ່ານ ຊອກ ຫາ ວິ ທີ ການ
ຫ້າ ໄຂ ບັນ ຫາ ລາວ ຢ່າ ງ ເພາະ ສິນ ແມ ໃຫ້ ປຸ່ນ ເຊົາ ສົງ ຄາມ, ພ້ອມ ກັບ ດີ ພາ ບ ຄືນ ສູ່ ປະ ເທດ ຊາດ, ເພື່ອ ຄອບ ສະ
ໝອງ ຄວາມ ມ່ຽນ ກວ ປາ ກຸ ະ ພາ ອັນ ແຮງ ກ້າ ຂອງ ປະ ຊາ ຊົນ ລາວ ທັງ ຊາດ ທີ່ ຢາ ກ ໃຫ້ ມ້າ ນ ເມືອງ ເຮົາ ມີ ເອກະ ຈາ ດ, ປະ
ຊາ ທີ່ ປະ ໄ ດ, ສັນ ດີ ພາ ບ, ຄວາມ ເປັນ ກາງ, ຄວາມ ດົກ ລົງ ປ່ອງ ດອງ ແລະ ເອກະ ພາ ບ ແຫ່ງ ຊາດ.

ຮຽນ ບັນດາ ທ່ານ,

ບັນດາ ກຳລັງ ຮັກຊາດ ລາວ ໄດ້ ກະ ແຫຼງ ຫຼັກ ຫຼັມ ອັນ ສະ ເພີ ດັບ ສະ ເພີ ປາ ງ ຂອງ ດີ ນ ສົ່ງ ຫຼາ ງ ເພື່ອ ມາ ແລ້ວ,
ຫຼັກ ຫຼັມ ອັນ ບັນ ແນມ: ບັນ ຫາ ລາວ ຕ້ອງ ໄດ້ ຮັບ ການ ຫ້າ ໄຂ ບັນ ຫາ ລາວ ຈົນ ໃ ຫຼາ ດ ອັນ ມາ ເຊີ ແນວ ປີ 1976 ກ່າ ດ ັ້ນ
ລາວ ແລະ ສອດ ຄອງ ກັບ ສະ ພາ ບ ການ ດີ ວິ ທີ ຢູ່ ລາວ ໃນ ປະ ບັນ ນ.

ສະ ພາ ບ ການ ດີ ວິ ທີ ດັ່ງ ກ່າ ດ ັ້ນ ແນມ ແນວ ໃດ ແທ້ ? ສາ ງ ເຫດ ດີ ນ ດ ທ ພາ ໃ ຫ້ ເກີດ ມີ ສະ ພາ ບ ການ ດີ ງ
ກ່າ ດ ັ້ນ ແນມ ອັນ ໃ ດ ? ບັນ ແນມ ເລ ອງ ທີ່ ຈະ ຕ້ອງ ພິ ຈາ ດ ະ ນາ ກ ອອ ມ ອັນ ພິ ດ, ຈາ ກ ັ້ນ ດັ່ງ ຊອກ ຫາ ວິ ທີ ດີ ນ ດ ັ້ນ ຈຶ່ງ ເພື່ອ
ເຮັດ ໃ ຫ້ ສະ ພາ ບ ການ ໃນ ປະ ເທດ ເຮົາ ກັບ ຄືນ ສູ່ ຄວາມ ສະ ຫງົບ.

ຕາມ ຄວາມ ເປັນ ຈິງ ແລ້ວ, ໄດ້ ຫຼາ ງ ສິ ບ ປີ ມານີ້ ປະ ເທດ ຊາດ ບ້ານ ເມືອງ ເຮົາ ໄດ້ ຕັ້ງ ຢູ່ ໃນ ສະ ພາ ດະ
ສົງ ຄາມ ອັນ ອິດ ຫາ ອ ແລະ ດູ ເດີ ອອ ດ ພິ ສຸດ, ຖື ກ ຈັກ ກະ ພັດ ເຂົ້າ ມາ ຮຸກ ຮາ ມ ເຮົາ ເປັນ ເມືອງ ຂຶ້ນ, ເຮັດ ໃ ຫ້ ປະ ຊາ
ຊົນ ລາວ ຖື ກ ຈັກ ກະ ພັດ ຂຶ້ນ ຕິດ, ປາ ບ ປາ ມ ຢ່າ ງ ປ່າ ເຖື ອມ ແລະ ພາ ອາ ກ ດ ຳ ບາ ກ ແຜ ນ ສາ ທັດ. ປະ ຊາ ຊົນ ລາວ ຕ້ອງ ມາ ອ
ອິດ ທິ ນ ດ ສະ ພາ ບ ການ ດີ ງ ກ່າ ດ ັ້ນ ຈຶ່ງ ໄດ້ ຮັບ ອາ ງ ດ ຸ ກ ຊັ ນ ດ ສູ່ ເພື່ອ ກູ່ ຊາດ ແລະ ຫາ ດ ໄດ້ ໄຊ ຊະ ນະ ມັ ນ ມັ ນ ໃ ຫ້ ງ ຫຼວງ,
ໄຊ ຊະ ນະ ທີ່ ອອງ ປະ ຊຸ ມ ເຊີ ແນວ ປີ 1976 ໄດ້ ຮັບ ຮູ້ ເອກະ ຈາ ດ, ຈຳ ນາ ດ ອະ ທີ ປະ ໄ ດ ເອກະ ພາ ບ ແລະ ຕືນ ແຜ ນ
ດີ ນ ອັນ ຄົບ ຖ້ອນ ຂອງ ລາ ດ ກ ຶ ຂອງ ຫວ ງ ດ ມາ ມ ແລະ ກຳ ພຊາ.

ຕາມ ຄວາມ ຈິງ ແທ້, ຫຼັງ ຈາ ກ ໄດ້ ໄຊ ຊະ ນະ ຄື ດັ່ງ ກ່າ ດ ັ້ນ ແລ້ວ ມັນ, ປະ ຊາ ຊົນ ລາວ ຄອ ນ ຈະ ໄດ້ ພ້ອມ ກັບ
ສ້າງ ສາ ປະ ເທດ ຊາດ ບ້ານ ເມືອງ ຂອງ ດີ ນ ໃນ ສັນ ດີ ພາ ບ, ມີ ຄວາມ ດົກ ລົງ ປ່ອງ ດອງ ແລະ ປະ ເທດ ຊາດ ເປັນ ເອ
ກະ ພາ ບ ມາ ເຫຼິ ງ ແລ້ວ. ແຕ່ ດີ ວິ ທີ ມັນ ບໍ່ ເປັນ ແນວ ມັນ. ຫຼັງ ຈາ ກ ສັນ ຍາ ເຊີ ແນວ ໄດ້ ເຊັນ ກັນ ບໍ່ ພິ ທ ໃ ດ, ຈັກ ກະ ພັດ
ອາ ເມ ລິ ກ ັ ໄດ້ ກະ ໂດ ດ ເຂົ້າ ມາ ຮຸກ ຮາ ມ ລາວ, ເຮັດ ໃ ຫ້ ແປ ອ ໃ ຫ້ ສົງ ຄາມ ຢູ່ ລາວ ດູ ກ າ ມ ຄືນ ອີກ.

ຕະຫຼອດໄລຍະ ຈຸນ ປີດ່ວນດ້ານນາ, ຈັກກະພັດອາເມລິກາໄດ້ດຳເນີນບະໂຍບາງແຊກແຊງ ແລະ ຮຸກຮານປະເທດຊາດບ້ານເມືອງຂອງພວກເຮົາຢ່າງຢ່າງເຖິງເຖິງສິດ, ມີກົນອຸບາງຄອບຄອງປະຊາຊົນເຮົາ, ດັບສູນບັນດາກຳລັງຮັກຊາດ ແລະ ເຮັດໃຫ້ປະເທດຊາດບ້ານເມືອງຂອງພວກເຮົາກາງເປັນຫົວເມືອງຂຶ້ນແບບ ໃໝ່ ແລະ ຄຸນທັບເພື່ອເປັນແຮງຍື່ນຂະຫຼາງກາງຮຸກຮານໄປສູ່ປະເທດຕ່າງໆໃນອິນດູຈີນ ແລະ ອາຊີອາຄະ ເນ.

ຕະຫຼອດໄລຍະ ຈຸນ ປີດ່ວນດ້ານນາ, ຈັກກະພັດອາເມລິກາໄດ້ອີງໃສ່ວິທີການທາງການທະຫານ, ການເມືອງ, ເສດຖະກິດ ແລະ ວັດທະນາທຳ, ເພື່ອຂັດຂວາງ ແລະ ຫ້າລາງຄວາມຖືກຕ້ອງປ່ອງດອງຊາດຢູ່ ລາວດັ່ງສອງຄັ້ງ, ໂຄ່ນລົ້ມລັດຖະບານປະສົມແຫ່ງຊາດທີ່ມີຕົວແທນຂອງບັນດາກຳລັງຮັກຊາດເຂົ້າຮ່ວມນຳ, ຢູນ ຢຳສັນຍາຕ່າງໆທີ່ບັນດາຝ່າງລາວໄດ້ເຊັນກັນ, ຢູນຢຳສັນຍາເຊີແນວປີ ໑໙໕໔ ກ່ຽວກັບອິນດູຈີນ ແລະ ປີ ໑໙໕໒ ກ່ຽວກັບລາວ, ບໍ່ໄດ້ລັດລະ ໃນການເພີ່ມທະວີສົງຄາມຮຸກຮານປະເທດເຮົາ, ເຂັ້ມຂົ້າຮາວີ ແລະ ຄອບ ຄອງປະຊາຊົນເຮົາ.

ຫຼັງຈາກທີ່ສັນຍາເຊີແນວປີ ໑໙໕໔ ໄດ້ເຊັນກັນພໍເທົ່າໃດ, ອາເມລິກາໄດ້ລັບລ້າງຄຳສັນຍາ ສັນຍາຂອງຕົນຄື ເຮົາລົບເອກະລາດ, ອະທິປະໄຕ, ເອກະພາບ ແລະ ຕົນແຕ່ນດິນອັນອົບອຸ່ນຂອງສາມປະເທດ ໃນອິນດູຈີນທີ່ໄດ້ລະບຸໄວ້ຢ່າງຈະແຈ້ງ ໃນຄະແຫຼງການສູດທ້າງຂອງສັນຍາດັ່ງກ່າວ. ອາເມລິກາໄດ້ແຊກແຊງ ແລະ ຮຸກຮານປະເທດເຮົາຢ່າງບັງອາດ, ເອົາປະເທດເຮົາເຂົ້າຢູ່ໃຕ້ຄວາມອາລັກຂາຂອງກຸ່ມ ທີ່ຊື່ອາໂຕ"ດາມ ລຳພັງໃຈ, ກຳເອົາລັດຖະບານກະຕ່າງ, ໃຊ້ກອງທະຫານບຸກໂຈມຕີບຸນຍຶດສອງແຂວງຊຳເຫນືອ ແລະ ດັງສາ ລີເຊິ່ງແມ່ນເຂດເຕົ້າໂຮມຂອງບັນດາຝ່າງກຳລັງປະເທດລາວດັ່ງທີ່ໄດ້ລະບຸໄວ້ໃນສັນຍາເຊີແນວປີ ໑໙໕໔ ກ່ຽວ ກັບອິນດູຈີນ. ຍ້ອນຖືກປະລາໄຊ ໃນກົນອຸບາງບຸກໂຈມຕີບຸນຍຶດເຂົ້າໃນສອງແຂວງນັ້ນ ແລະ ຍ້ອນຖືກພິບເດັງ ຈາກຂະບວນສູ້ຂອງປະຊາຊົນເຮົາໃນທົ່ວປະເທດ ແລະ ສຽງວິພາກວິຈານຂອງໂລກ, ຈັກກະພັດອາເມລິກາຈຶ່ງ ຈຳຕ້ອງໃຫ້ພວກລູກມືຂອງພວກເຮົາຍອມຮັບຈັດຕັ້ງລັດຖະບານປະສົມແຫ່ງຊາດຄັ້ງທຳອິດ ເມື່ອເດືອນ ໑໑/໑໙໕໗, ເຊິ່ງມີຕົວແທນຂອງແນວລາວຮັກຊາດເຂົ້າຮ່ວມນຳ. ແຕ່ຫຼັງຈາກນັ້ນພໍເທົ່າໃດ, ມາຮອດເດືອນ ໘/໑໙໕໘, ຈັກກະພັດອາເມລິກາຊ້ຳພັດໂຄ່ນລົ້ມລັດຖະບານປະສົມແຫ່ງຊາດດັ່ງກ່າວ, ເອົາລູກມືທີ່ອິນຊິນກຳອຳນາດ, ມ້າງ ຄວາມຖືກຕ້ອງປ່ອງດອງຊາດ, ດຳເນີນການຜ່າບຳນານປະຊາຊົນທີ່ຮັກຊາດ, ຈັບກຸມຄຸນຂັງສະເດັດເຈົ້າສຸພານຸວົງ ແລະ ຜູ້ນຳອື່ນໆຂອງແນວລາວຮັກຊາດອີກຫຼາງພ່ານຢ່າງຕິດກັດຫຼາງ, ດຳເນີນກົນອຸບາງປັດອາວຸດກົນກອງຕ່າງໆ ຂອງທະຫານແນວລາວຮັກຊາດ ແລະ ກໍ່ສົງຄາມຮຸກຮານປະເທດເຮົາຄືນໃໝ່.

ແຕ່ກົນອຸບາງອັນໃຫຍ່ໆຂອງອາເມລິກາ ແລະ ລູກມືດັ່ງກ່າວນັ້ນ ໄດ້ຖືກປະລາໄຊຢ່າງອັບອາງ ຂອງພັກອີກເທື່ອຄື່ນ. ພາງໃຕ້ການນຳພາຂອງແນວລາວຮັກຊາດ, ບັນດາກົນກອງຂອງກອງກຳລັງປະກອບຄວາມ ຂອງຝ່າງປະເທດລາວໄດ້ພ້ອມກັບປະຊາຊົນໃນທົ່ວປະເທດລູກຂຶ້ນຕໍ່ສູ້ຕ້ານການຮຸກຮານຂອງອາເມລິກາ ແລະ ລູກ ມືຢ່າງພິລະອາດຫານ. ຍ້ອນຖືກປະລາໄຊຢ່າງຫຼັກໜ່ວງທາງການທະຫານ, ຖືກໂດດດ່ຽວທາງການເມືອງໃນລະດັບ ສູງ ແລະ ຍ້ອນຢືນຕົນໄພອັນຕະລາງແຫ່ງການພັງທະລາງຂອງກຸ່ມກະບົດຊາດພູມິທະສະຫວັນ, ສະເພາະຢ່າງຍິ່ງ ແມ່ນພາງຫຼັງໄຊຊະນະອັນດັງກ້ອງກ້ວງຂອງກອງທັບ ແລະ ປະຊາຊົນແຂວງນ້ຳທາ, ຈັກກະພັດອາເມລິກາແລະ

ລູກນີ້ຈຳຕ້ອງລອມຈັດຕັ້ງລັດຖະບານປະສົມແຫງຊາດເປັນເທື່ອທຳອິດ ແລະ ພ້ອມກັບ ລຸ່ມ ປະເທດເຊັ່ນສັນຍາເຊີ
 ແນວປີ 1946 ກຽດກັບລາວ, ຍືນຍັນອີກເທື່ອຫນຶ່ງກຽດກັບເອກະລາດ, ອະທິປະໄຕ, ເອກະພາບ, ຕົວເຊັ່ນດື່ມ
 ອັນອັນດ້ວນ ແລະ ຄວາມເປັນກາງຂອງລາວ. ຕາມສັນຍາດັ່ງກ່າວນັ້ນ, ອາເມລິກາໄດ້ໃຫ້ຄຳໝັ້ນສັນຍາຕໍ່ກະ
 ພໍ່ໃຫ້ມີການທຳໃດ ທຳດີຈະບໍ່ເຂົ້າຮ່ວມທຸກການທຳໃດ ທຳອາດຈະກໍ່ຄວາມເສຍຫາງໂດຍກົງຫລືໂດຍອ້ອມ
 ອະທິປະໄຕ, ເອກະລາດ, ຄວາມເປັນກາງ, ເອກະພາບ ແລະ ຕົວເຊັ່ນດື່ມອັນອັນດ້ວນຂອງລາວ", "ບໍ່ໃຫ້ກຳ
 ລັງອາວຸດທຳການນາບຊຸດໂງອາວຸດທຳການໃດ ທຳອາດຈະກໍ່ຄວາມເສຍຫາງຕໍ່ສັນຕິພາບຢູ່ລາວ" ແລະ "ບໍ່ໃຫ້ເຊົາ
 ໂດຍກົງຫລືໂດຍອ້ອມເຂົ້າໃນວຽກງານພາຍໃນຂອງລາວ". ແຕ່ໃນຕົວຈິງແລ້ວ, ຕະຫລອດ 90 ປີທີ່ຜ່ານມາ,
 ທຸກການທຳຂອງຈັກກະພັດອາເມລິກາ ລ້ວນແຕ່ເປັນການລະເມີດ ແລະ ຝ່າຍປັນອັດຄວາມຕ່າງໆ ໃຫ້ເຂົ້າໄດ້ໃຫ້ຄຳ
 ໝັ້ນສັນຍາໄວ້ນັບຢ່າງສິ້ນເຊີງ ແລະ ຮັບຮອງ.

ທາງດ້ານການທະຫານ: ຈັກກະພັດອາເມລິກາບໍ່ເອົາຫົວຊາດຂໍ້ຄວາມທີ່ໄດ້ລະບຸໄວ້ໃນມາຕາ 6,
 ມາຕາ 6 ແລະ ມາຕາ ໘ ຂອງອານຸສັນຍາຂອງສັນຍາເຊີແນວປີ 1946 ກຽດກັບລາວ. ໃນ 90 ກວ່າປີທີ່
 ຜ່ານມາ, ພວກເຂົາໄດ້ນຳເອົາທັງປືກສາ, ພະນັກງານທະຫານເປັນພັນໆຄົນ, ອາວຸດຍຸດທະພັນນັບເປັນພັນໆໂຕນ,
 ຍົນສັບ ແລະ ຍົນຂົນສົ່ງທາງທະຫານເປັນຮຸ້ງໆ ລຳເຂົ້າມາປະເທດເຮົາຢ່າງຜິດກົດໝາຍ.

ພວກເຂົາໄດ້ເພີ່ມທະວີການຊ່ວຍເຫລືອຫລາຍໆຄັ້ງ, ສະເພາະໃນປີ 1964 ເທົ່ານັ້ນກໍ່ຂຶ້ນເຖິງ 560 ລ້ານ
 ໂດລາ, ໃນນັ້ນ 650 ກວ່າລ້ານໂດລາແມ່ນການຊ່ວຍເຫລືອທາງທະຫານ ແລະ 60 ລ້ານໂດລາ ແມ່ນການຊ່ວຍ
 ເຫລືອທາງດ້ານບໍລິຫານເສດຖະກິດ (ຕາມຕົວເລກຂອງສະພາສຽງອາເມລິກາ). ໂດຍອີງໃສ່ລະບົບທັງປືກສາ ແລະ
 ອາວຸດຂອງອາເມລິກາທີ່ກວມມ້ນ, ອາເມລິກາໄດ້ອອກແຮງກຳລັງ ແລະ ຂະຫຍາຍທາງທະຫານຢ່າງຂວາ
 ຂັ້ນເຖິງ ໘ ພັນກວ່າຄົນ. ອັນທີ່ຮັບຮອງກວ່ານັ້ນແມ່ນ ພວກເຂົາຍັງໄດ້ຈັດຕັ້ງກຳລັງພິເສດ 6 ພັນກວ່າຄົນໃນ
 ແມ່ນກົມສືບຂ່າວລາຊະການລັບຂອງອາເມລິກາ ເຊ-ອີ-ອາ ເປັນຕັ້ງປະກອບເຄື່ອງຂອງ, ອາວຸດຍຸດທະພັນ, ລັງງ
 ເກືອ, ອົບເສີມ, ບັງຄັບບັນຊາໂດຍກົງ. ໂດຍອີງໃສ່ເຄື່ອງມືດັ່ງກ່າວນັ້ນ, ອາເມລິກາໄດ້ນຳເນີນ "ສົງຄາມພິ
 ເສດ", ຮຸກຮານປະເທດເຮົາ, ອອກແຮງບຽດຍືດເຂດຄວບຄຸມຂອງບັນດາກຳລັງທີ່ຮັກຊາດ ພ້ອມກັນນັ້ນ, ກໍ່ບັງ
 ຄັບປະຊາຊົນທັງໃນເຂດປົດປ່ຽນເປັນແສນເຂົ້າໄປຢູ່ໃນອັນທຳເອິນວ່າ "ເຂດອົບພະຍົບລິບໄພ".

ຫຼັງຈາກກອງທະຫານຫຼຸດໄດ້ຖືກປະລາໄຊຢ່າງລຽມຕິດ ແລະ ພັກໝວງນາແລ້ວ, ເປັນຕົ້ນນັບຕັ້ງແຕ່
 ນີ້ ນິກເຊີໄດ້ຂຶ້ນກຳອຳນາດຕໍ່ມາ, ພວກເຂົາໄດ້ນຳເອົາກອງທະຫານຫຼວງໄທເກືອບ 50 ກອງພັນເຂົ້າມາ
 ຮ່ວມສືບຢູ່ລາວ, ໃຊ້ດິນໄທເພື່ອສ້າງລະບົບຖານທັບເປັນແຢ່ນຍືນສຳລັບມາຮຸກຮານປະເທດລາວ ແລະ ບັນດາປະ
 ເທດໃນອິນດູຈີນ. ພວກເຂົາຍັງໄດ້ໃຊ້ກອງທະຫານຫຼຸດໄຊ້ອນເຂົ້າມາຮຸກຮານລາວອີກ, ສົງທເດນກອບເຄືອບ
 ທັບ "ລາມເຊີນ 400" ເຂົ້າທາງເລກ 8 ພາກໃຕ້ຂອງລາວເມັດຕິປີ 1964, ແຕ່ສິດທິສູນພວກເຂົາກໍ່ໄດ້ຖືກ
 ປະລາໄຊຢ່າງເຈັບແສບດັ່ງທຸກຄົນໄດ້ຮຸກຮານແລ້ວ.

ເມື່ອເປັນແນວນັ້ນ, ມັນເປັນອັນຈະແຈ້ງວ່າ, ໃນຕົວຈິງທຸກການເຄື່ອງໄຫວກໍ່ສົງຄາມຢູ່ໃນລາວແມ່ນ
 ອາເມລິກາບັງຄັບບັນຊາໂດຍກົງ ແລະ ອຳນາດການປົກຄອງວຽງຈັນ, ພວກຫຼຸດໄຊ້ອນ ແລະ ພວກກຳອຳນາດ
 ປະຕິການໄທໄດ້ກຽມເປັນກຸ່ມສຳພັນທະຫານທີ່ເປັນເຄື່ອງມືຂອງອາເມລິກາໃນການຮຸກຮານປະເທດເຮົາ ແລະ ປະ

ເທດຕ່າງໆໃນອິນດູຈີນ.

ສົງທຳ ຈຸດ ເປັນພິເສດກຳລັງແຕ່ເດືອນ ໕ ປີ ໑໙໔໒ ເປັນຕົ້ນມາ, ໂດຍສະເພາະຢ່າງຍິ່ງ ແມ່ນຊຸມຊົນ ນິກາເຊີນຂຶ້ນກຳອຳນາດມານີ, ຈັກກະພັດອາເມລິກາໄດ້ໃຊ້ກອງທັບອາກາດອັນໃຫຍ່ຫຼວງມາຖິ້ມລະ ເບີດຍິງທຳລາ ຢ່າງມີລັກສະນະລ້າງຜາມຢູ່ຫຼາຍເຂດອັນກ້ວາງຂວາງ ໃນປະເທດເຮົາ. ພວກເຮົາໄດ້ໃຊ້ລະເບີດ ທຸກຊະນິດ, ເຊັ່ນລະເບີດທຳລາງ, ລະເບີດລຸກຫວານ, ລະເບີດນາປານ, ຢາຕິດເລມີເຂັ້ມຂ້າປະຊາຊົນເຮົາ ນັບເປັນໝູ່ໆຄົນ, ທຳລາງເຮົາຜາມຢູ່ບ້ານນັບເປັນພັນໆແຫ່ງ ແລະ ຕົວເມືອງນັ້ນໃຫຍ່ ຕັ້ງສິບໆແຫ່ງ, ວັດອາ ອາຮາມ ແລະ ໂຮງຮຽນເປັນຈຳນວນມາກຫຼາຍ, ທຳລາງໄຮມາຮັດສອນ ແລະ ພູຜາປ່າດົງອັນມີຄຸນຄ່າກຳຫຼາງໆ ແຫ່ງ. ຕາມຕົວເລກທີ່ຍັງບໍ່ທັນຄົບຖ້ວນ, ໃນຫຼາຍບໍ່ທັນຕາມມາ, ຈຳນວນລະເບີດທີ່ອາເມລິກາຖິ້ມລົງໃສ່ປະເທດ ເຮົາໄດ້ຂຶ້ນເຖິງ ໓ ລ້ານກວ່າໂຕນ, ທຳລາງປະເທດຊາດບ້ານເມືອງຂອງພວກເຮົາຢ່າງໜ້າໝອງ, ກໍຄວາມ ເຈັບເປັນລົມຕາງປະຊາຊົນຈົນນັບຖ້ວນ. ທຸກການກະທຳຂອງຈັກກະພັດອາເມລິກາເຊິ່ງມັນລັອບແຕ່ມີລັກສະນະ ທຳລາງເຊື່ອຊາວ, ທຳລາງສົງໝາຍຊື່ວິດ ແລະ ທຳລາງທຸກເງື່ອນໄຂດຳລົງຊື່ວິດຢ່າງປ່າເຊື່ອນທຸກສູດອຸດຊາວເຮົາ. ອັນນັ້ນແມ່ນໂທດກຳລັງຜ້າ ເຫຼືອແຕ່ນິຕິທັດຈັກກະພັດອາເມລິກາເຮັດໃສ່ປະເທດຊາວເຮົາ. ມັນໄດ້ເຮັດໃຫ້ມວນມະ ນຸດມີຄວາມຄຽດແຄ້ນ ແລະ ກ່າວປະມານນັບພັນບ້ານແຮງ ແລະ ກໍຍັງເຮັດໃຫ້ມ້າໃຈຄຽດແຄ້ນສັດອຸ ແລະ ມ້າ ໃຈຮັກຊາວຂອງປະຊາຊົນເຮົາ ແລະ ບັນດາກຳລັງປະກອບອາວຸດຮັກຊາດນັບພັນພືດເດືອດຂຶ້ນຕົນ.

ຫຼາງດ້ານການເມືອງ: ເຖິງວ່າຈຳເປັນຕ້ອງຍອມຮັດຕັ້ງລັດຖະບານປະສົມແຫ່ງຊາດເມື່ອປີ ໑໙໔໒ ແລະ ໄດ້ໃຫ້ຄຳສັ່ນສັບຢ່າງເຈັ້ງຂຶ້ນວ່າ ຈະບໍ່ແຊກແຊງໂດຍກົງໃນທາງອ້ອມເຂົ້າກິດການພາຍໃນຂອງລາວ ກໍຕອນ, ແຕ່ພາຍຫຼັງທີ່ລັດຖະບານດັ່ງກ່າວໄດ້ຖືກສ້າງຕັ້ງຂຶ້ນພໍເທົ່າໃດ, ຈັກກະພັດອາເມລິກາໄດ້ໃຊ້ທຸກເລ ກຳລັງອັນໃຫຍ່ຫຼວງເພື່ອປັບລັອມພື້ນເຊິ່ງ ທຳລາງ, ແລະ ໂຄ່ນລົມຂຶ້ນຈົນໄດ້.

ໃນເດືອນ ໒/໑/໑໙໔໓, ຈັກກະພັດອາເມລິກາ ແລະ ລາມໂດບບອນຂຶ້ນຕົນກ້າວໜ້າໃນການໃຊ້ມອ ບາງປາບປາມ, ກໍຄະດີຄາດຕະກຳຕໍ່ຊຸດທີ່ສຸດທີ່ພະນະທານ ກິນິນ ພິນເສນາ, ລັດຖະມົນຕີກະຊວງການຕ່າງປະ ເທດເຊິ່ງເປັນຜູ້ຕັ້ງຢ່າງເດັດດ່ຽວເພື່ອນະໂຍບາຍສັນຕິພາບເປັນທາງ ແລະ ກໍການຄາດຕະກຳການເມືອງຂຶ້ນເປັນ ລວງຄູ່ຢ່າງຈັນ; ພ້ອມກັນນັບກໍໝູ່ຮັດ, ຂຶ້ນຊູ, ປິດລັອນ, ບັນດາລັດຖະມົນຕີ ແລະ ລັດຖະມົນຕີຊ່ວຍວ່າການ ຂອງແນວລາວຮັກຊາດ ແລະ ຢ່າງເປັນທາງຮັກຊາດຢ່າງບັງອາດ, ເຮັດໃຫ້ພາວສ່ວນໜຶ່ງທີ່ສຳຄັນຂອງລັດຖະ ບານປະສົມແຫ່ງຊາດເລື່ອນໄຫວບໍ່ໄດ້ ແລະ ຍ້ອນແນວນັ້ນ ລັດຖະບານປະສົມແຫ່ງຊາດຈຶ່ງອອນເພງ. ຕໍ່ຈາກນັ້ນ, ກໍໄດ້ກິດການລັດຖະປະຫານທາງທະຫານຂຶ້ນເມື່ອວັນທີ ໑໙/໒/໔໒ ໂຄ່ນລົມລັດຖະບານປະສົມແຫ່ງຊາດ ໓ ຢ່າງ, ແລ້ວຈັດຕັ້ງອຳນາດການປົກຄອງທີ່ມີອາເມລິກາຂຶ້ນເພື່ອສືບຕໍ່ປະຕິບັດນິຍອບາງຮູບຮ່າງປະເທດເຮົາ.

ໃນສ່ວນນີ້, ຄຽງຂ້າງກັບອຳນາດການປົກຄອງວຽງຈັນ, ອາເມລິກາໄດ້ສ້າງຕັ້ງລະບົບສຳນັກງານ ອົງການຕ່າງໆຂອງອາເມລິກາເຊິ່ງລວມມີບັນດາພະແນກການບໍລິຫານ, ເສດຖະກິດ ແລະ ການທະຫານຢ່າງຄົບ ຖ້ວນ ແລະ ເຊື່ອງໂດຍຢ່າງໃດສະຖານທຸກອາເມລິກາ ແລະ ອົງການ ຢູ່ແຊັດ ເຊິ່ງເນື້ອແທ້ແມ່ນສຳນັກຜູ້ສຳ ເລັດລາຊະການຂອງອາເມລິກາປະຈຳລາວ, ແມ່ນກົງຈັກຄອບຄອງລ່າເມືອງຂຶ້ນແບບໃໝ່ຂອງອາເມລິກາທຸກອບ ງຳກົງຈັກບໍລິຫານຂອງຢ່າງວຽງຈັນ. ອົງການດັ່ງກ່າວນັ້ນຄອບງຳທຸກນະໂຍບາຍພາຍໃນ ແລະ ຕ່າງປະເທດຂອງ

ພະລາຊະອານາຈັກລາວ, ພາຍໃຕ້ການຄອບຄອງແບບເຊື່ອງຫນ້າຂອງອາເມລິກາມັນ, ປະເທດເຮົາຈຶ່ງພຽງແຕ່
 ເປັນເອກະລາດຫວັງຮບອກ ແລະແບບປ່ອມແປງເທົ່ານັ້ນ, ແຕ່ ເມື່ອແທ້ໄດ້ກາຍເປັນຫົວເມືອງຂັ້ນແບບໃໝ່
 ອອງອາເມລິກາ. ຊຶ່ງໃຫ້ວ່າມັນ, ເພື່ອສ້າງ ແລະຂະຫຍາຍຕົວທັງໄປ ແລະແກ້ຖົງເຮົາໄທເຮົາຮັບໃຊ້
 ແຜນການຮຸກຮານຂອງອາເມລິກາດັບບໍ່ດາປະເທດໃນອິນດູຈີນ, ອາເມລິກາໄດ້ຍຸງຄົງເສີມ ແລະໃຊ້ໄທ ເພື່ອ
 ປິດລັອມຫນີບເຊິ່ງລາວໂດຍກົງ. ດັ່ງນັ້ນ, ບໍ່ພຽງແຕ່ອາເມລິກາໄດ້ເພີ່ມທະວີການຄອບຄອງປະເທດເຮົາ, ແຕ່
 ຫາກຍັງຄັ້ງໃຫ້ໄທເຮົາເງື່ອນໄຂອັນສະດວກຫລາຍໆ ເພື່ອແຜ່ອຳນາດກຳລັງຂອງລັດທິໄທໃຫຍ່ເຂົ້າປະເທດເຮົາ,
 ພ້ອມກັບອາເມລິກາປິດລັອມຫນີບເຊິ່ງປະເທດເຮົາ ແລະ ໃຊ້ທາງວິທະຍາ ເພື່ອແຊກຊຶມ, ກຸກກວນປະເທດເຮົາ
 ໃນທຸກດ້ານ.

ບອກຈາກນັ້ນ, ການຊ່ວຍເຫລືອ ຂອງອາເມລິກາ ກໍໄດ້ເຮັດໃຫ້ເສດຖະກິດຂອງປະເທດເຮົາຂຶ້ນ
 ກັບອາເມລິກາ, ລາຄາເງິນກີບຕົກຕໍ່າ, ລາຄອງຊົບແພງຂຶ້ນ, ເຮັດໃຫ້ຊີວິດການເປັນຢູ່ຂອງຊັ້ນລາຊະການ,
 ທະຫານ ຕໍ່າຫລອດ ແລະປະຊາຊົນເດືອດຮ້ອນ, ວັດທະນະທຳ ແລະສັງຄົມເປື້ອນເປີ່. ເມື່ອເບິ່ງລວມແລ້ວ ຈຶ່ງ
 ເຫັນເຖິງວ່າ, ຕະຫລອດຊົ່ວໄລຍະເວລາ ທີ່ຈັກກະພັດອາເມລິກາມາຮຸກຮານປະເທດເຮົານັ້ນ, ມັນໄດ້ເຮັດໃຫ້
 ບ້ານເມືອງເຮົາເສຍຄວາມເປັນເອກະລາດ, ອຳນາດອະທິປະໄຕ, ມັນທຳລາງຄວາມຖືກຕ້ອງປອງດອງຊາດ
 ເຮັດໃຫ້ບ້ານເມືອງມີການວຸ່ນວາງ ຂ້າພັນລັນແທງກັນບໍ່ເຊົາຈັກເທື່ອ, ປະຊາຊົນບໍ່ມີສິດແຫ່ງຄວາມເປັນມະນຸດ
 ແລະ ຕົກທຸກໄດ້ຍາກຢ່າງສົມເພດເອທະນາ. ຫນາຍຄວາມວ່າ ປະເທດເຮົາໄດ້ກາຍເປັນຫົວເມືອງຂັ້ນແບບ
 ໃໝ່ ຂອງຈັກກະພັດອາເມລິກາ.

ຄວາມຈິງດ່າງໆ ທີ່ກ່າວມານັ້ນ ໄດ້ສະແດງໃຫ້ເຫັນຢ່າງຄົບຖ້ວນວ່າ ຈັກກະພັດອາເມລິກາ ເປັນ
ຕັ້ງຮຸກຮານປະເທດເຮົາ, ການແຊກແຊງຮຸກຮານຂອງອາເມລິກາ ແມ່ນສາຍເຫດຂອງຄວາມຈຳເປັນ ລັ້ມຊາຍ
ທຸກຢ່າງ ຂອງປະຊາຊົນເຮົາ, ແມ່ນຕົ້ນກຳເນີດຂອງສະພາບການອັນຫນັກຫນ່ວງທສດ ທີ່ເກີດຂຶ້ນຢ່າງດະຫລອດ
ອຸສ ໃໝ່ນີ້. ຈັກກະພັດອາເມລິກາ ແມ່ນລັດຕູຕິວອັນຕະລາຍທສດ ຂອງປະຊາຊົນເຮົາ.

ແຕ່ມັນເປັນທຳມະດາຢ່າງວ່າ, ພວກປະຕິການຂອງຈັດລາມີ ຂອງຈັກກະພັດອາເມລິກາ ກໍຕ້ອງມີຄວາມ
 ຮັບຜິດຊອບຕໍ່ຫນ້າປະເທດຊາດ, ຕຫນ້າປະຫວັດສາດ ກຽວກັບໄທເຮົາກໍຂາຍຊາດຂອງພວກເຂົາ ແລະສະເດັດ
 ເຈົ້າສູ່ບັນຍະພູມາເອງ ກໍຕ້ອງໄດ້ຫາບແບກຄວາມຮັບຜິດຊອບເຊັ່ນດຽວກັນ.

ໃນຖານທົນລາວຕັ້ງເປັນເຈົ້າຂອງປະເທດ, ເຮັດແນວໃດພວກເຮົາ ຈຶ່ງຈະບໍ່ມີຄວາມຕໍ່າຕັ້ງນັ້ນຫນ້າ
 ໃນເມື່ອເຮືອນຊາບ້ານຊອງຖືກທຳລາຍເຜົາຕານ, ປະເທດຊາດຖືກເຊື່ອມເສຍ? ເຮັດແນວໃດພວກເຮົາຈະໄປ
 ເບິ່ງລ້າໆໄດ້ ໃນເມື່ອອະທິປະໄຕຂອງປະເທດຊາດ ແລະຜົນປະໂຫຍດຂອງປະຊາຊົນຖືກຢຽບຢຳ ບໍ່ມີແນວນັ້ນ ?

ປະຊາຊົນລາວກໍເຊັ່ນດຽວກັບປະຊາຊົນຫວຽດນາມ ແລະກຳພູຊາອ້າຍນ້ອງໄດ້ຕິດສິນໃຈລູກຂຶ້ນຕໍ່ສູ່ຢ່າງ
 ເດັດດ່ຽວຫນຽວແຫນ້ນ ຕ້ານການຮຸກຮານຂອງອາເມລິກາ, ໃຫ້ເປັນຈັກກະພັດອາເມລິກາອັນແສນຮັກຂອງຕົນ. ບັນຈະ
 ເທື່ອ ຊາວເຮົາຈະຍອມເປັນຂໍ້ວ່າຫນ້າຂັງຂອງອາເມລິກາ, ບັນຈະເທື່ອປະຊາຊົນເຮົາຈະຍອມກົມທົດຕຳລັງແຮງ
 ດັວຍລະເບີດລູກປືນຂອງລັດຕູ. ບັນດາໂທເຮົາອັນບ່າເຖື່ອນຂອງຈັກກະພັດອາເມລິກາ ແລະລູກມີ ຍິ່ງເຮັດໃຫ້ນັ້ນໃ
 ຄຽດແຄ້ນຂອງປະຊາຊົນເຮົາຕໍ່ລັດຕູຫຼືບ້ານ, ຊຶ່ງເມືອງ ແລະຕໍ່ພວກຂາຍຊາດພູງຂຶ້ນສູ່ລະດັບສູງ. ເພື່ອເອກະລາ
 ສັນຕິພາບ ແລະຄວາມເປັນກາງອັນແທ້ຈິງ, ເພື່ອຜົນປະໂຫຍດແຫ່ງຊາດຂອງຕົນ ແລະດ້ວຍພາລະກິດຂອງພວກ
 ເຮົາ ທຸກສິນຕິພາບ ແລະ ຄວາມປອດໄພ ຂອງບັນດາປະເທດ ໃນອິນດູຈີນ, ອາຊີ ອາຊະເນ ແລະ ໃນໂລກ,
 ປອງຊົນລາວທັງຊາດ ໄດ້ສາມັກຄີອ້ອມຂ້າງ ກຸ້ມກ້ອນລາມັກຄີສູ່ຮົບ ລະຫວ່າງແບວລາວອ້າຍຊາດກຳລັງເປັນ

ກາງຮັກຊາດ, ສາມັກຄີຢ່າງແໜ້ນແຟ້ນກັບປະຊາຊົນທອງດນາມ ແລະກຳລັງຊາວອ້າຍອ້າວນຳ ເນີນການຕໍ່ຕ້ານຢ່າງ
 ເດັດດ່ຽວໝາຍແໜ້ນ, ດັດສິບໃຈຕໍ່ສິ່ງເພື່ອປົກປັກຮັກສາເອກະລາດ, ອະທິປະໄຕຂອງປະເທດຊາດ, ໃຫ້ປັກຮັກສາ
 ເຂດເປີດປ່ຽງ, ທັບມ້າງທຸກການາະທຳ ສິ່ງ ໄທທາງທະຫານຂອງຈັກກະພັດອາເມລິກາ ແລະລູກມື ໃຫ້ມຸ່ມທະລາຍລົງ,
 ໂມ່ງບາດຄ້ອນລົງ ໂທດຢ່າງ ເໝາະສົມ ໃສ່ຫົວຂອງພວກເຂົາ. ຕາມໄລຍະແຫ່ງການຕໍ່ສູ້ຊາດຕ້ານອາເມລິກາ, ບັນ
 ດາກຳລັງຮັກຊາດໄດ້ຮັບໄຊຊະນະອັນໃຫຍ່ຫລວງທີ່ສຸດ ແລະໄດ້ຮັບການຫລຸດລອນໃຫ້ເລີຍໃຫຍ່ຂຶ້ນໃນທຸກດ້ານ, ປະຈຸ
 ບັນນີ້ ພວມຍືນຢູ່ໃນທາງໄຊ, ທາງເປັນເຈົ້າການຢູ່ໃນທົ່ວສະຫມາຍສູນ; ເຂດກວດກາ ຂອງບັນດາກຳລັງຮັກຊາດໄດ້
 ຖືກຮັກສາໄວ້ຢ່າງແໜ້ນຫນາ, ໄດ້ຮັບການສ້າງສາ ແລະຮັບປຸງໃຫ້ເຂັ້ມແຂງກວ່າເວລາໃດໜຶ່ງ ແລະກໍເປັນສິ່ງທີ່
 ເຮັດໃຫ້ປະຊາຊົນລາວທີ່ອຸປະເທດຮູ້ສຶກທະນົງຄົງອາດ. ຢ່າງກວ່ານັ້ນ, ໄຊຊະນະຂອງຊາດເຮົາ ໃນພາລະກິດອັນ
 ເຂັ້ມແໜ້ນຕ້ານອາເມລິກາເພື່ອກຳລັງຊາດ ໄດ້ປະກອບສ່ວນຢ່າງດັ່ງຫນ້າເຂົ້າ ໃນໄຊຊະນະລວມອັນຍິ່ງໃຫຍ່ທີ່ສຸດຂອງສາມ
 ຊາດໃນອິນດູຈີນ ທີ່ໄດ້ພ້ອມກັນຕໍ່ສູ້ ພ້ອມກັນເອົາໄຊຊະນະອາເມລິກາ ແລະສ້າງປະເທດຊາດ ຕາມແນວທາງສະເພາະ
 ຂອງແຕ່ລະຊາດໃຫຍ່ລາວ. ບັນດາແມ່ນດ້ານຫນຶ່ງຂອງສະພາບການຕົວຈິງຢູ່ລາວໃນປະຈຸບັນ. ຖ້າຫາກບໍ່ເຫັນໄດ້ແນວ
 ນັ້ນ ຫລືຫາກປະຕິເສດຄວາມຈິງອັນນັ້ນ ກໍຈະບໍ່ແກ້ໄຂບັນຫາລາວປະຈຸບັນໄດ້ຢ່າງຖືກຕ້ອງ.

ຈາກສະພາບການຕົວຈິງດັ່ງກ່າວຂ້າງເທິງ, ອາດຈະສະຫລຸບເປັນຫລັກການໃຫ້ແກ້ການແກ້ໄຂບັນຫາລາວຕໍ່
 ອາເມລິກາໄດ້ທຳລາງສັນຍາເຊີແນວປີ ໑໙໖໒ ກັບລາວ, ໄດ້ໂຄ່ນລົ້ມລັດຖະບານປະສົມແຫ່ງຊາດທັງສອງຊຸດ
 ແລະໄດ້ດຳເນີນການແຊກແຊງຮຸກຮານພາຍໃຕ້ຫລາຍຮູບການ ແລະ ໄດ້ດຳເນີນສົງຄາມທຳລາຍປະເທດເຮົາ;
 ເພື່ອນີ້ ຜ່ານໂງ່ງຈັນນີ້ໄດ້ເຮັດຕາມການຫນີບເຜີ້ງຂອງອາເມລິກາ, ໄດ້ເຮັດໃຫ້ອຳນາດການປົກຄອງໂງ່ງຈັນນາຍ
 ເປັນອຳນາດການປົກຄອງ ທີ່ມີພູມອາເມລິກາ, ປະຕິບັດທຸກກິນອຸບາງ ແລະ ແຜນການຮຸກຮານ ຂອງອາເມລິກາ.
 ສະນັ້ນ ເພື່ອແກ້ໄຂບັນຫາລາວ :

- + ອາເມລິກາຕ້ອງຢຸດເຊົາສົງຄາມ, ຢຸດເຊົາທຸກການຕິດພັນທາງທະຫານ ແລະທຸກການແຊກແຊງ
 ເຂົ້າລາວ, ຕ້ອງເຮັດສົບອະທິປະໄຕ, ເອກະລາດ, ຄວາມເປັນກາງ, ເອກະພາບ ແລະ ຕົນແຕ່ນດິນອັນຄົບຖ້ວນ
 ຂອງລາວ ຄືດັ່ງສັນຍາເຊີແນວປີ ໑໙໖໒ ກັບລາວ ໄດ້ລະບຸໄວ້ ແລະ ວ່າທ້ອງເມລິກາເອງ ກໍໄດ້ໃຫ້ຄຳໝັ້ນ
 ສັນຍາວ່າ ຈະເຮັດສົບບັນດານັ້ນ.
- + ອາເມລິກາຕ້ອງເຮັດສົບສິດທິກິດຈະກຳຂອງ ຂອງປະຊາຊົນລາວ, ກິດການພາຍໃນຂອງລາວ
 ຕ້ອງໃຫ້ຄົບລາວແກ້ໄຂມຳກັນ ບົນພື້ນຖານສະພາບການຕົວຈິງປະຈຸບັນຢູ່ລາວ, ທາງຜ່ານໂງ່ງຈັນ ຕ້ອງປະລະນະ
 ໂຮງຮຽນເດີນຕາມອາເມລິກາ. ບັນດາຜ່ານລາວທັງໝົດຕ້ອງ ຈະຈັດຕັ້ງລັດຖະບານປະສົມແຫ່ງຊາດຊຸດໃໝ່ ແລະແກ້
 ໄຂບັນຫາທ້ອງຖານໃໝ່ໃຫ້ເໝາະສົມກັບສະພາບການໃນປະຈຸບັນ. ເປັນພື້ນຖານໃຫ້ແກ້ກິດການພື້ນຜູ້ສັນຕິພາບ.
 ປະຕິບັດຄວາມຖືກຕ້ອງຢ່າງດີ ແລະເອກະພາບຂອງຊາດ ຢ່າງແທ້ຈິງ ແລະຢ່າງເດັດຂາດ.

ສິ່ງທີ່ໄດ້ເວົ້ານາເທິງນີ້ ແມ່ນຄວາມຈິງ ຂອງສະພາບການຢູ່ລາວ ແລະບັນຫາດ້ານທີ່ຈະຕ້ອງວາງອອກ
 ເພື່ອພ້ອມກັນແກ້ໄຂ. ຜ່ານບັນດາກຳລັງຮັກຊາດລາວ ເຊິ່ງຍາມໃດກໍ່ຍາມຕົວປະໂຫຍດຂອງຊາດ ຂຶ້ນສູງກວ່າສິ່ງອື່ນໆ
 ແມ່ນດັດສິບໃຈຕໍ່ສິ່ງຕ້ານຈັກກະພັດອາເມລິກາຕໍ່ສູ້ຮຸກຮານຢ່າງເດັດດ່ຽວໝາຍແໜ້ນ, ຍາດເອົາ ແລະປົກປັກຮັກສາ
 ເອກະລາດ, ປະຊາທິປະໄຕ, ສັນຕິພາບ, ເປັນກາງ ແລະເອກະພາບ ນາ ໃຫ້ແກ້ປະເທດຊາດ.

ປະຈຸບັນນີ້ເຖິງວ່າ ບັນດາກຳລັງຮັກຊາດພວມຢູ່ໃນທາງໄຊ, ທ່ານເປັນເຈົ້າການ ແຕ່ຍັງຄົງມີບັນຫາ
ຢູ່ໃນຜົນປະໂຫຍດຂອງສິ່ງຂອງປະເທດຊາດ, ເພື່ອດອບລະຫນອງຄວາມມຸ່ງມາດຢາກຸະຫນາຍັນແຮງກ້າ ທີ່
ຢາກໄດ້ເອກະລາດ ແລະ ສັນຕິພາບອັນແທ້ຈິງ ມາສູ່ຫຸ້ນຄົນໃນທົ່ວປະເທດ, ພວກຂ້າພະເຈົ້າຍາມໃດກໍ່ຮັກສາ
ຫລັກຫມັ້ນ ແລະ ເຈດຕະນາດີໃນການແກ້ໄຂບັນຫາລາວດ້ວຍສັນຕິ ໃດຍຜ່ານການເຈລະຈາລະຫວ່າງຕາຍລາວທ
ກ່ຽວຂ້ອງ ເຊິ່ງສະແດງອອກໃນວິທິການການເມືອງ ຕໍ່ ຂໍ ທ່ານຂ້າພະເຈົ້າໄດ້ປະກາດອອກໃນວັນທີ ໒/໓/໑໙໗໐
ແລະ ໃນວິດທນາຍ ສະບັບລົງວັນທີ ໒໒/໗/໑໙໗໒ ຂອງສະເດັດເຈົ້າ ສຸວັນນະພູມາ ເພິ່ນໄດ້ຮັບເຄົາເປັນ
ພັນດານປົກສາຫາລິກັນ.

ໃນວາລະປະຈຸບັນນີ້, ຕາງຫນ້າ ໃຫ້ທະນະຕິແຜນບັນດາກຳລັງຮັກຊາດລາວ, ຂ້າພະເຈົ້າ ຂໍອະທິ
ບາມເນື້ອໃນລະບົບ ຂອງວິທິການການເມືອງ ຕໍ່ ຂໍ ດັ່ງຕໍ່ໄປນີ້ :

໑- ເພື່ອພັບູ ແລະ ຮັກສາສັນຕິພາບຢູ່ລາວຢ່າງຍາວນານ, ອາເມລິກາຕ້ອງເຮັດສົບຢ່າງ
ແທ້ຈິງອະທິປະໄຕ, ເອກະລາດ, ຄວາມເປັນກາງ ເອກະພາບ ແລະ ຕົນແຜນດິນອັນຄົບຖ້ວນຂອງລາວ
ດັ່ງສັນຍາເຊີແນວປີ ໑໙໖໒ ກ່ຽວກັບລາວໄດ້ລະບຸໄວ້, ຢູ່ດເຊົາທຸກການແຊກແຊງເຂົ້າອົງກອນທາຍໃນ
ຂອງລາວ ບໍ່ວ່າທາຍໃດຮູບການໃດ ຯ.

໒- ອາເມລິກາຕ້ອງຢູ່ດເຊົາສິ່ງຄວາມຮຸກຮານລາວ, ຢູ່ດເຊົາການຖິ້ມລະເບີດ, ຢູ່ດເຊົາທຸກ
ການເຄື່ອນໄຫວທາງທະຫານ ແລະ ການກ່ຽວພັນທາງທະຫານ ຂອງອາເມລິກາຢູ່ລາວ.

໓- ອາເມລິກາຕ້ອງຖອນທັບປົກສາ, ພະນັກງານທະຫານ ນັບທັງພະນັກງານເບັກນິກທາງທະ
ຫານຂອງອາເມລິກາ ແລະ ບັນດາປະເທດໃນປ່າຍອາເມລິກາ, ຕ້ອງຖອນກອງທະຫານຫລວງ ແລະ ທະ
ຫານບຸກລະບຽບຂອງໄທ, ພ້ອມທັງອາວຸດ ແລະ ອຸປະກອນສິ່ງຄວາມຕ່າງໆ ຂອງອາເມລິກາ ອອກຈາກລາວ
ໃຫ້ຫມົດ; ຕ້ອງລົບລ້າງທຸກການຈັດຕັ້ງທະຫານ ແລະ ເຄິ່ງທະຫານ ຂອງອາເມລິກາ ແລະ ໄທຢູ່ລາວ;
ຕ້ອງລົບລ້າງກອງທະຫານພິເສດ ເຊິ່ງແມ່ນອາເມລິກາຈັດຕັ້ງຂຶ້ນ, ອົບສົມ, ປະກອບອາວຸດ, ເຄື່ອງຂອງ
ລ້ຽງເກືອ ແລະ ບັນຊາໂດຍກົງນັ້ນ ໃນທັນທີ.

໔- ອາເມລິກາຕ້ອງເລີກລ້າງທຸກຖານທັບ, ທຸກທີ່ຕັ້ງ ແລະ ພັນດານທາງທະຫານ ຂອງອາເມ
ລິກາ ແລະ ໄທຢູ່ບົນແຜນດິນລາວ, ຕ້ອງຢູ່ດເຊົາ ການໃຊ້ຖານທັບທາງທະຫານ ແລະ ທຸກກຳລັງ ຂອງອາ
ເມລິກາຢູ່ໄທ ແລະ ກອງທະຫານໄທ ເພື່ອແຊກແຊງ ແລະ ຮຸກຮານລາວ.

໕- ອາເມລິກາຕ້ອງຮັບຜິດຊອບທັງຫມົດ ຕໍ່ການສົ່ງທາຍທຸກຢ່າງ ທີ່ເນື່ອງມາຈາກສິ່ງຄວາມຮຸກ
ຮານ, ເປັນຕົ້ນແມ່ນອັນສິ່ງຄວາມດ້ວຍກອງທັບອາກາດຂອງອາເມລິກາດັ່ງແຕ່ປີ ໑໙໖໒ ເຖິງປະຈຸບັນ; ອາເມ
ລິກາ ຕ້ອງຫາບຸກທຸກການໃຊ້ຈ່າຍເພື່ອປັບແປງບາດແຜສິ່ງຄວາມ ຊຶ່ງແມ່ນອາເມລິກາເປັນຜູ້ຂຶ້ນຢູ່ລາວ.

໒- ເພື່ອເອິດໃຫ້ປະເທດລາວ ກາຍເປັນປະເທດເອກະລາດ, ເປັນກາງຢ່າງແທ້ຈິງ,
ປະຕິບັດນະໂຍບາຍຕ່າງປະເທດສັນຕິພາບ, ເປັນກາງ ຖືກຕ້ອງຕາມຄຸະແຫລງການ ກ່ຽວກັບ
ຄວາມເປັນກາງຂອງລາວ ລົງວັນທີ ໙/໗/໑໙໖໒ ເຊິ່ງກອງປະຊຸມເຊີແນວປີ ໑໙໖໒ ກ່ຽວກັບລາວໄດ້ຮັບ
ຮູ້ ແລະ ບັນທຶກໄວ້.

ຕາມສັນຍາດັ່ງກ່າວ, ພະລາຊະອານາຈັກລາວ ບໍ່ເຂົ້າຮ່ວມກຸ່ມສຳພັນທະຫານກັບຕ່າງປະເທດ, ບໍ່ຮັບຮູ້ຄວາມອາລັກຂາບວ່າ ຂອງກຸ່ມສຳພັນທະຫານໃດໆ, ບໍ່ອະນຸຍາດໃຫ້ປະເທດໃດມີຖານທັບທະຫານ ແລະ ພະນັກງານທະຫານຢູ່ບົນພື້ນແຜນດິນລາວຫລືນຳເອົາອາວຸດຍຸດທະພັນ ແລະ ອຸປະກອນສົງຄາມອື່ນໆ ເຂົ້າມາລາວ ບໍ່ວ່າພາຍໃຕ້ຮູບການໃດໆ. ເພາະສະນັ້ນດັ່ງ :

ກ- ລົບລ້າງທຸກສັນຍາ ແລະ ຂໍ້ຕົກລົງທຸກຢ່າງສະນະທາງທະຫານ ຫລື ດາລັກສະນະອື່ນໃດ ທີ່ບັນດາຄວາມເປັນທາງ ຂອງພະລາຊະອານາຈັກລາວ, ພະລາຊະອານາຈັກລາວເປັນບັນຍັດເທື່ອໜຶ່ງວ່າ ບໍ່ຮັບຮູ້ທຸກຄວາມອາລັກຂາ ຂອງປະເທດມະຫາອຳນາດໃດໆ, ຫລື ກຸ່ມສຳພັນທະຫານໃດໆ, ເປັນສັນຜົນ ກຸ່ມ ຊື່ອາໃດ ເຊິ່ງຜົນ ອາເນລິກາ ເປັນຕົ້ນຊື່ນ.

ຂ- ພະລາຊະອານາຈັກລາວຕັກສາ ແລະ ຂະຫຍາຍຕົວສຳພັນ ກັບປະເທດຕ່າງໆ ຕາມຫລັກການ ໕ ປະການ ຢູ່ຮ່ວມກັນໂດຍສັນຕິ ໂດຍບໍ່ຈຳແນກລະບອບການເມືອງ ແລະ ສັງຄົມ. ຕັກສາ ແລະ ຂະຫຍາຍການພົວພັນຕາມໄມ້ຮ່ວມນີ້ທາງດ້ານເສດຖະກິດ ແລະ ວັດທະນະທຳ ກັບທຸກປະເທດ ບົນຫລັກການສະເໝີພາບ ແລະ ຕ່າງໆ ບໍ່ຮຽນຮູ້ ຮັບເອົາການຊ່ວຍເຫລືອທາງເສດຖະກິດ ແລະ ເທັກນິກ ຈາກທຸກປະເທດ ຄວນທັງອາເນລິກາ ໂດຍບໍ່ມີການຕາຍຸດທາງການເມືອງໃດ ໆ.

ຄ- ສະເພາະບັນດາປະເທດໃນອິນດູຈີນ, ພະລາຊະອານາຈັກລາວຂະຫຍາຍການພົວພັນ ມິດສະພາບອັນດີງາມ ຖານເພື່ອນບ້ານໃກ້ຄຽງ ບົນຫລັກການ ໕ ປະການ ຢູ່ຮ່ວມກັນໂດຍສັນຕິ ແລະ ບັນດາຫລັກການ ຂອງສັນຍາເຊີເມນປີ ໑໙໔໕ ກ່ຽວກັບອິນດູຈີນ ແລະ ສັນຍາເຊີເມນປີ ໑໙໔໖ ກ່ຽວກັບລາວ ເພື່ອພ້ອມກັນປົກປັກຮັກສາ ແລະ ສ້າງສາປະເທດຊາດ ຕາມແນວທາງສະເພາະ ຂອງແຕ່ລະປະເທດ.

ງ- ບັນຫາຕ່າງໆ ທີ່ພົວພັນລະຫວ່າງລາວກັບບັນດາປະເທດໃນອິນດູຈີນ ຈະຜັນລາວ ແລະ ບັນດາປະເທດເຫລົ່ານັ້ນ ປົກສາທາລິນິດໄຂເອົາເອງ ບົນພື້ນຖານສະເໝີພາບ, ເົາຮີບເອກະລາດ, ອະທິປະໄຕ, ເອກະພາບ ແລະ ຕົນແຕນດິນອັນຄົບຖ້ວນ ຂອງແຕ່ລະປະເທດ, ບົນຈິດໃຈເຂົ້າໃຈ ແລະ ຊ່ວຍເຫລືອ ຊຶ່ງກັນ ແລະ ກັນ, ໂດຍບໍ່ໃຫ້ມີການແຊກແຊງ ຂອງປະເທດອື່ນ.

ນ- ເພື່ອແກ້ໄຂບັນຫາຕ່າງໆ ທີ່ພົວພັນລະຫວ່າງບັນດາຝ່າຍ, ກ້າວໄປເຖິງປະຕິບັດ ຄວາມຄືກັນຢ່າງດີ, ແລະ ເອກະພາບແຫ່ງຊາດ ເຮັດໃຫ້ພົນລະເມືອງລາວທຸກຄົນ ລ້ວນແຕ່ມີເງື່ອນໄຂ ພ້ອມກັນປະກອບເທື່ອແຮງສ້າງສາປະເທດຊາດ ເອກະລາດ, ປະຊາທິປະໄຕ ແລະ ວັດທະນາຖາວອນ.

ກ- ບົນພື້ນຖານສິດເສລີພາບ ປະຊາທິປະໄຕຂອງປະຊາຄົນ ທີ່ໄດ້ປະກາດອອກ ແລະ ປະຕິບັດ, ແລະ ບົນພື້ນຖານລັດຖະທຳມະນູນ ແລະ ກົດໝາຍເລືອກຕັ້ງ ທີ່ໄດ້ຮັບການປັບປຸງແກ້ໄຂ ໃຫ້ເໝາະ ກັບສະພາບການປະຈຸບັນ, ດັ່ງນັ້ນເນື່ອງມາເລືອກຕັ້ງຝ່າງເສລີພາບ ປະຊາທິປະໄຕ, ເລືອກຕັ້ງສະພາ ແລະ ລັດຖະບານປະສົມທີ່ເປັນທາງການ ເຊິ່ງເປັນອິດແທນຝ່າງແທ້ຈິງ ໃຫ້ແກ້ປະຊາຊົນລາວບັນດາຊົນຊາດ, ສ້າງ ປະເທດລາວ ໃຫ້ເປັນປະເທດ ສັນຕິພາບ, ເອກະລາດ, ປະຊາທິປະໄຕ, ເປັນທາງ, ເອກະພາບ ແລະ ວັດທະນາຖາວອນ.

ບົນຈິດໃຈເົາຮີບ ພະລາຊະບັນລັງ, ສະເພາະໜ້ານີ້ ບັນດາຝ່າຍລາວທັງໝົດຂອງ ຈັດຕັ້ງລັດຖະບານປະສົມຊົ່ວຄາວແຫ່ງຊາດຊູດໃໝ່ ແລະ ຈັດຕັ້ງສະພາປະສົມການເມືອງ ເພື່ອແກ້ໄຂວຽກງານຕ່າງໆ.

ຂ- ລັດຖະບານປະສົມຊົ່ວຄາວແຫ່ງຊາດຊຸດໃໝ່ ທີ່ໄດ້ຈັດຕັ້ງຂຶ້ນ ຕາມລະບຽບການພິເສດ, ປະກອບດ້ວຍ ພາກສ່ວນຕ່າງໆ ເທົ່າທຽມກັນ ດັ່ງລຸ່ມນີ້ :

- ແນວລາວັກຊາດ .

- ບັນດາກຳລັງເປັນກາງວັກຊາດ ແລະ ບັນດາຜູ້ຊົງຄຸນນະວຸດທິ ບັນລາຊິນຕ່າງໆ ທີ່ເຫັນດີ ເຫັນພ້ອມບຳ ສັນຕິພາບ, ເອກະລາດ ແລະ ຄວາມເປັນກາງ.

- ແລະ ຜ່ານຄວາ ວຽງຈັນ.

ລັດຖະບານປະສົມຊົ່ວຄາວແຫ່ງຊາດ ມີໂຄງການການເມືອງໃໝ່ ແລະ ກົງຈັກຊ່ວຍວຽກໃໝ່ ທີ່ໄດ້ຮັບການເຫັນດີຕົກລົງກັນລະຫວ່າງຝ່າຍທັງສອງ ເພື່ອປະຕິບັດພາລະໜ້າທີ່ດັ່ງກ່າວນີ້ :

ພົວພັນຕິດຕໍ່ກັບຝ່າຍປະເທດ, ຮັກສາສັນຕິພາບ ແລະ ປະຕິບັດບັນດາສັນຍາທີ່ໄດ້ເຊັນກັນລະ ຫວ່າງຝ່າຍຕ່າງໆ; ປະກາດໃຊ້ ແລະ ປະຕິບັດສິດເສລີພາບ ປະຊາທິປະໄຕຂອງປະຊາຊົນ, ຮັບເອົາ ການຊ່ວຍເຫລືອ ແລະ ແບ່ງປັນຂອງຊ່ວຍເຫລືອທີ່ປະເທດຕ່າງໆຊ່ວຍລາວ, ສົມທົບກັບສະພາປະສົມການເມືອງ ກຽມການເລືອກຕັ້ງໜັງສະເລລີພາບ, ປະຊາທິປະໄຕຢ່າງແທ້ຈິງ, ເຮັດໃຫ້ປະເທດຊາດເປັນເອກະພາບ.

ຄ- ສະພາປະສົມການເມືອງເປັນສັນຍາລັກແຫ່ງຈິດໃຈເອກະພາບແຫ່ງຊາດ, ເປັນອົງການ ຮັບຜິດຊອບຊຸກຍູ້ຄວາມປ່ອງດອງ ແລະ ຄວາມເປັນເອກະພາບແຫ່ງຊາດ. ສະພາດັ່ງກ່າວ ປະກອບດ້ວຍຜູ້ ແທນ ຂອງບັນດາຝ່າຍທັງສອງ, ຜູ້ຮັກຊາດທັງຍິງ ແລະ ຊາຍ ທີ່ຕາງໜ້າໃຫ້ບັນດາຊົນຊາດ, ສາສະໜາ, ຊັ້ນຄົນ ແລະ ຜູ້ຊົງຄຸນນະວຸດທິ ບັນລາຊິນຕ່າງໆ ໃນທົ່ວປະເທດ ເຊິ່ງບັນດາຝ່າຍທັງສອງເຫັນດີນຳກັນ.

ເພື່ອກ້າວໄປເຖິງການປະຕິບັດຄວາມຖືກຕ້ອງປ່ອງດອງ ແລະ ເອກະພາບແຫ່ງຊາດ, ສະພາ ປະສົມການເມືອງ ຈະມີການດັດແປງກົດໝາຍ ແລະ ລະບຽບການເລືອກຕັ້ງ ໃຫ້ມີເສລີພາບ ປະຊາທິປະໄຕ ແທ້ຈິງ, ເພື່ອເລືອກຕັ້ງສະພາ ແລະ ຈັດຕັ້ງລັດຖະບານປະສົມແຫ່ງຊາດເປັນທາງການ, ເປັນຕົວແທນ ຂອງປະຊາຊົນ ບັນດາຊົນຊາດລາວ.

ງ- ບັນດາຝ່າຍລາວທັງສອງ ຈະຕົກລົງກັນກ່ຽວກັບ ບັນດາຂໍ້ກຳນົດຮັບປະກັນຄວາມ ປອດໄພໃຫ້ບ່ອນຕັ້ງຂອງລັດຖະບານປະສົມ ແລະ ສະພາປະສົມການເມືອງ, ດ້ານທຸກການທຳລາຍ ຫລື ການຫນີບເຕັ້ງ ບໍ່ວ່າຈະນາຈາກກຳລັງໃດ ຢູ່ພາຍໃນ ຫລື ນອກປະເທດ ເພື່ອໃຫ້ລັດຖະບານປະສົມແຫ່ງຊາດ ຊົ່ວຄາວ ແລະ ສະພາປະສົມການເມືອງ ມີການເຄື່ອນໄຫວ ໄດ້ຢ່າງມີຜົນສຳເລັດ.

ດ- ເພື່ອຮັບປະກັນຄວາມຍຸຕິທຳ ແລະ ຄວາມສະຫງົບ ໃຫ້ແກ່ພົນລະເມືອງລາວທຸກຄົນ ໂດຍ ບໍ່ຈຳແນກບ່ອນກຳເນີດ ຫລື ທ່າອຽງການເມືອງ ແລະ ກໍ່ສ້າງ ແລະ ບັບຢູ່ຈິດໃຈຖືກຕ້ອງປ່ອງດອງ ແລະ ເອກະພາບແຫ່ງຊາດ ເປັນແຕ່ລະກ້າວ :

ກ- ຝ່າຍຕ່າງໆ ໃຫ້ຄຳໝັ້ນສັນຍາວ່າ ຈະບໍ່ມີການປະພຶດຈຳແນກແກ້ແຄ້ນ ດ້ວຍບັນດາຜູ້ຄົນທີ່ໄດ້ຮວມ ມືກັບຝ່າຍອື່ນ ໃນສະໄໝສົງຄາມ, ຝ່າຍວຽງຈັນ ດ້ອງຍຸບເລີກ ບັນດາເຂດອົບພະຍົບຫລົບໄພ ແລະ ສິ່ງປະຊາ ຊົນທີ່ໄດ້ຖືກບັບຢູ່ຄັບ ໃຫ້ພັດພາກຈາກບ້ານເກີດເມືອງນອນຂອງຕົນ ກັບຄືນສູ່ພູມິລຳເນົາເດີມ ແລະ ຕ້ອງໃຊ້ ຄ່າເສຍຫາງຫຼາຍໆ ໃຫ້ແກ່ເຂົາເຈົ້າ.

ຂ- ລັດຖະບານປະສົມຊົ່ວຄາວແຫ່ງຊາດ ຈະຮັບປະກັນຢ່າງເດັດຂາດ ກ່ຽວກັບການປະຕິບັດສິດ

ເສດຖີພາບປະຊາທິປະໄຕຫຼາຍໆ ໃຫ້ແກ່ປະຊາຊົນ ແລະ ລົບລ້າງທຸກຂໍ້ບັນຍັດ, ທຸກລະບຽບການ ແລະ ທຸກການກ້ວາງ ທີ່ບັນທຶກສິດເສດຖີພາບ ປະຊາທິປະໄຕດ້ວຍ ດັ່ງກ່າວ.

ຄ- ຊຸກຍູ້ການສ້າງສາ ງົບພັນທຸກດ້ານຢ່າງ ເປັນປົກກະຕິລະຫວ່າງສອງເຂດ, ສ້າງເງື່ອນໄຂ ອັນສະດວກ ໃຫ້ແກ່ປະຊາຊົນໃນການໄປມາທາງກິນຄ້າຂາຍ, ຢ້ຽມຢາມຖານຂ່າວຊຶ່ງກັນແລະກັນ, ແລກປ່ຽນ ຈົດໝາຍຂ່າວກາວ, ວັດທະນະທຳ ແລະອື່ນໆ, ເພື່ອເຮັດໃຫ້ປະເທດຊາດບ້ານເມືອງເປັນເອກະພາບໂດຍ ໄວ ໂດຍສາມາດມາແລະຈາກລະຫວ່າງບັນດາປ່າໜ້າງອ້ອງ ບັນທຶກການລະເທິມພາບ ແລະປ່ອງຢ້ອງຊາວ.

໒- ເພື່ອຢູ່ອາເມລິກາ ສ້າງເງື່ອນໄຂອັນສະດວກໃຫ້ແກ່ການເຮັດວຽກ ບັນທຶກດ້ວຍ ທາງດ້ານ ທີ່ບັນດາ ປ່າໜ້າງອ້ອງ ໄດ້ຮັບຄຳກັນແລ້ວນັ້ນ.

ກ- ບັນດາປ່າໜ້າງອ້ອງເປັນບໍລິເວນທີ່ ອອກຄຳສັ່ງ ໃຫ້ແກ່ກຳລັງທຳລາຍ ແລະກຳລັງທະຫານມອກ ລະບຽບ ທີ່ຢູ່ພາຍໃຕ້ການບັງຄັບບັນຊາຂອງຕົນ, ທຳລາຍກັບຕົນ ປະຕິບັດການຢູ່ອີງຕາມສິ່ງທີ່ຢ່າງດ້ງ ແລະພ້ອມກັນ ໃນທົ່ວຕົວເຮັດວຽກ ລວມທັງ :

- ອາເມລິກາຢູ່ອາເມລິກາ ການລຸ້ມລະ ເປັນພ້ອມກັບຢູ່ອາເມລິກາ ເຄື່ອນໄຫວທາງການທະຫານ ສອງອາເມລິກາ ແລະບັນດາປະເທດພ້ອມກັນຢ່າງອາເມລິກາຢູ່ອາເມລິກາ ສິ້ນເຊີງ ແລະອະທິສະໜາ.

- ບັນດາກຳລັງທະຫານອາດຊາວຢູ່ອາເມລິກາ ເຄື່ອນໄຫວທາງການທະຫານ ທີ່ເປັນບໍລິເວນທີ່ ທາງທຳມະດາ ແລະ ທາງອາກາດ, ຢູ່ອາເມລິກາກະທຳ ທີ່ເປັນການລ່ວງລັ່ງ ທຳລາຍ ບັນດາເຂດອອບຄຸມຊຶ່ງກ່າວ ຂອງປ່າໜ້າງອ້ອງ ທຳລາຍ.

ຂ- ໃນພັນທຸການຢູ່ອີງໄດ້ມີຕົວຕົວນັ້ນ, ບັນດາປ່າໜ້າງອ້ອງແລກປ່ຽນມອບໝາຍ ທະຫານ ແລະ ປະຊາຊົນຕາມ ທີ່ກຳລັງ ບໍ່ວ່າຈະເປັນສິນຊາວໃດກໍ່ດ້ວຍ ໃຫ້ແກ່ກັນ ດາມລະບຽບການ ທີ່ບັນດາປ່າໜ້າງອ້ອງກັນ. ການແລກປ່ຽນມອບໝາຍດັ່ງກ່າວ ຈະເລ່ມອັນ ແລະ ສິນສຸດລົງພ້ອມ ກັນກັບກຳນົດເອກະພາບທຳອິດ, ທະຫານທະຫານ ຂອງອາເມລິກາ ແລະ ຂອງບັນດາປະເທດພ້ອມກັນ ຢ່າງອາເມລິກາ ແລະ ທະຫານໄທ ອອກຈາກລາວ.

ຄ- ບັນດາປ່າໜ້າງອ້ອງອີງຕາມປະຕິບັດ ເພື່ອກວດກາ ແລະຄວບຄຸມ ການ ລະຫັງບໍລິຫານ ແລະ ປະຕິບັດ ສິນບາດຜ້າງ ທີ່ໄດ້ເຊັນກັນ ລະຫວ່າງປ່າໜ້າງອ້ອງ ໃດໆ ການຊ່ວຍເຫຼືອ ຂອງຄະນະກຳມະການກວດກາສາກົນ ໃນອອບເຂດທຳມະດາ ທີ່ໄດ້ລະບຸໄດ້ ໃນຕາມ ສັນຍາເຊີເຊນຕີ ໑໙໔໒ ກ່ຽວກັບລາວ.

ຮຽນ ບັນດາທ່ານ ໃ

ເນື້ອໃນໃຈຄວາມຂອງວິໄສການກຽມເມືອງ ໒ ຂໍ້ ດັ່ງກ່າວ ແມ່ນລະບົບໜຶ່ງ ທີ່ເປັນເອກະພາບ
 ມີການພົວພັນຊຶ່ງກັນ ແລະກັນຢ່າງແໜ້ນແຟ້ນ ທີ່ສາມາດຈະຕັດແຍກອອກຈາກກັນ, ແນໃສ່ແກ້ໄຂກິດການ
 ທຸກດ້ານ ຂອງບັນຫາລາວທັງຫຼາຍພາຍໃນ ແລະຕ່າງປະເທດ, ທັງທາງການເມືອງ ແລະທາງການທະຫານ
 ເນື້ອໃນ ໒ ຂໍ້ນີ້ ແມ່ນສົມເຫດສົມຜົນທີ່ສຸດ, ມັນໄດ້ກຳເນີດຂຶ້ນຈາກສະພາບການຕົວຈິງຂອງລາວໃນປະ
 ງຸບັນ, ມີການກຳນົງເຖິງຕົນປະໂຫຍດຂອງບັນດາຝ່າຍທັງສອງ ຢ່າງເໝາະສົມ, ພວກຂ້າພະເຈົ້າ
 ຖືວ່າ ເນື້ອໃນຂອງວິໄສການກຽມເມືອງ ໒ ຂໍ້ດັ່ງກ່າວ ດອບສະຫນອງກັບຄວາມມຸ່ງມາດປາກຸຂໜາຢ່າງ
 ເລິກເຊິ່ງ ຂອງປະຊາຊົນເຮົາ ແລະຕົນປະໂຫຍດພິນຖານ ຂອງຊາດເຮົາ, ດອບສະຫນອງກັບ ພະລາຊະ
 ປະສົງ ຂອງພະບາດສົມເດັດ ພະເຈົ້າມະຫາຊີວິດ ກຳລັງຕົນປະໂຫຍດແຫ່ງສັນຕິພາບ ແລະຄວາມສະຫງົບ
 ຢູ່ອັນດູ່ຈົນ, ຢູ່ອາຊີ ອາຄະເນ ແລະ ໃບໂລກ.

ພວກຂ້າພະເຈົ້າຫວັງວ່າ ຝ່າຍພວກທ່ານ ຈະດອບສະຫນອງຂໍ້ສະເໜີດ້ວງໆ ຂອງພວກຂ້າພະ
 ເຈົ້າ ຢ່າງດີງໝັ້ນ, ເພື່ອພ້ອມກັນແກ້ໄຂບັນຫາລາວ ໂດຍສັນຕິວິທີ ໃຫ້ໄດ້ຕາມຄວາມມຸ່ງມາດປາກຸຂ
 ຫນາ ແລະຄວາມມຸ່ງຢ່າງດີງໄຈ ຂອງປວງປະຊາຊົນລາວ ຫມິດທັງຊາດ .



໑ ວ່າ

ຂໍ້ຕົກລົງລະຫວ່າງ ຄະນະຜູ້ແທນບັນດາກຳລັງຮັກສາອາດລາວ
ກັບ ຄະນະຜູ້ແທນອຳນາດການປົກຄອງ ວຽງຈັນ

ຄະນະຜູ້ແທນ ບັນດາກຳລັງຮັກສາອາດລາວ ໂດງແຮມ ທ່ານນາງພິມ ພູນ ສີປະເສີດ ເປັນຫົວໜ້າ
ແລະ ຄະນະຜູ້ແທນ ອຳນາດການປົກຄອງວຽງຈັນ ໂດງແຮມ ທ່ານ ແພັງ ພິງສະຫວັນ ເປັນຫົວໜ້າ, ໄດ້
ດຳເນີນ ການເຈລະຈາ ຢູ່ວຽງຈັນ ແຕ່ວັນທີ ໑໗/໑໐/໗໒, ເພື່ອຊອກວິທີການ ແກ້ໄຂບັນຫາລາວ
ໂດງສັນຕິຕິທິ.

ເພື່ອຕອບສະໜອງ ຄວາມມຸ່ງມາດປາດຖະໜາອັນແຮງກ້າ ຂອງປະຊາຊົນໃນທົ່ວປະເທດທີ່ມີຄວາມ
ມຸ່ງຫວັງຢາກກໍ່ສ້າງປະເທດລາວ ໃຫ້ເປັນປະເທດສັນຕິພາບ, ເອກະລາດ, ເປັນກາງ, ປະຊາທິປະໄຕ
ເອກະພາບ ແລະ ວັດທະນາຖາວອນ.

ເພື່ອຢູ່ດເຊົາສົງຄາມ, ພົ້ນຜິດພາດ, ສ້າງເງື່ອນໄຂເພື່ອປະຕິບັດຄວາມຄືກັດຂອງປອງດອງ ແລະ
ເອກະພາບຂອງລາວ.

ຫຼັງຈາກໄດ້ພ້ອມກັນສັງເກດສະພາບການພົວພັນທຸກດ້ານ ແລະ ບັນດາຜົນໄຫວອັນສຳຄັນ ຂອງປະ
ເທດລາວ.

ໜຶ່ງ - ສອງຝ່າຍໄດ້ເປັນເອກະສັນກັນຢືນຢັນອີກເທື່ອໜຶ່ງວ່າ ສັນຍາເຊີແນວປີ ໑໙໖໒ ກ່ຽວ
ກັບລາວ ທີ່ໄດ້ຮັບຮູ້ ເອກະລາດ, ອະທິປະໄຕ, ຄວາມເປັນກາງ, ເອກະພາບ ແລະ ຜືນແຜ່ນດິນ ອັນຕົບ
ຖ້ວນຂອງລາວ ແມ່ນພັນຖານອັນຄົງຄັ້ງທົ່ວ ເພື່ອແກ້ໄຂບັນຫາລາວ, ສອດຄ່ອງກັບສິດປະໂຫນດອັນພົ້ນ
ຖາມ ແລະ ຄວາມມຸ່ງມາດປາດຖະໜາອັນເລິກເຊິ່ງຂອງລາວ ແລະ ຂອງປະຊາຊົນ ບັນດາຊົນຊາດລາວ,
ສອດຄ່ອງກັບສິດປະໂຫນດຂອງລາວ ແລະ ຄວາມສະຫງົບຂອງບັນດາປະເທດໃນອິນດູຈີນ, ໃນອາຊີ ອາ
ຊະເນ ແລະ ໃນໂລກ.

ສອງຝ່າຍ ໄດ້ຢືນຢັນອີກເທື່ອໜຶ່ງ ຄຸນຄ່າການເມືອງ ແລະ ກົດໝາຍ ຂອງສັນຍາເຊີແນວ ດັ່ງ
ກ່າວຂ້າງເທິງ, ໃຫ້ຄຳໝັ້ນສັນຍາ ຈະເຮັດວິໄນບັບຖືສັນຍາດັ່ງກ່າວ, ແລະ ຮຽກຮ້ອງ ຢ່າງສະຫງ່າຜ່າເຜີຍ
ບັນດາປະເທດ ທີ່ເປັນພາກີ ຂອງກອງປະຊຸມເຊີແນວປີ ໑໙໖໑-໑໙໖໒ ກ່ຽວກັບລາວ ກໍ່ຄື ປະເທດອື່ນ ທີ່
ຢູ່ໃນໂລກ ໃຫ້ເຮັດວິໄນບັບຖື ແລະ ປະຕິບັດຕາມທຸກມາດຕາ ຂອງສັນຍາດັ່ງກ່າວ ຢ່າງສຸດສິດ, ເຮັດວິໄນ ບັບ
ຖືອະທິປະໄຕ, ເອກະລາດ, ເອກະພາບ ແລະ ຜືນແຜ່ນດິນ ອັນຕົບຖ້ວນ ຂອງປະເທດລາວ ກໍ່ຄື ຄວາມ
ເປັນກາງ ຂອງພະລາຊະອານາຈັກລາວ, ເດັດຂາດ ບໍ່ໃຫ້ມີການເຄື່ອນໄຫວໃດໆ ທີ່ກົງກັນຂ້າມກັບ ບັນ
ດາຫນັກການ ທີ່ໄດ້ປົ່ງໄວ້ ໃນສັນຍາດັ່ງກ່າວ; ແລະ ຕ້ອງເຮັດວິໄນບັບຖື ສິດຕິດສິນດ້ວຍຕົນເອງ ຂອງປະ
ຊາຊົນລາວ ຢ່າງສັນເຊີງ, ເດັດຂາດ ບໍ່ແຊກແຊງ ໂດຍກົງ ຫລື ໂດຍທາງອ້ອມ ເຂົ້າກົດການພາຍໃນ
ຂອງລາວ.

ສອງ - ສອງຝ່າຍ ກໍ່ເປັນເອກະສັນກັນ ອີບຄຽງວ່າ ບັນດາລະບຽບການ ກ່ຽວກັບບັນດາສິດ
ເສຍພາບ ປະຊາທິປະໄຕ ຂອງປະຊາຊົນ, ກ່ຽວກັບການ ເລືອກຕັ້ງທີ່ໄປ ຢ່າງເສລີ ປະຊາທິປະໄຕ,

ແລະບັນດາອົງເສຍເດີນເຂົ້າໃນ ລັດຖະທຳມະນູນ ຂອງພະລາຊະອານາຈັກ ທີ່ໄດ້ປົ່ງໄວ້ ໃນບັນດາສັນຍາ
ບຽງຈັນນີ ໑໙໕໑ ລະຫວ່າງ ບັນດາກຳລັງສູນຍຸດ ຂອງຝ່າງປະເທດລາວ ກັບ ລັດຖະບານ ພະລາຊະອາ
ນາຈັກລາວ ຍັງໄດ້ຮັບສາຍພົວພັນເມືອງ ແລະ ມິດພາບໄວ້ຢູ່.

ສອງຝ່າງ ໄດ້ເປັນເອກະສັນກັນ ຮຽກຮ້ອງປະຊາຊົນທັງຫມົດ ແລະບັນດາກຳລັງ, ບັນດາຝ່າງ ຢູ່
ພາຍໃນປະເທດ ຈຶ່ງປະຕິບັດຕາມບັນດາລະບຽບການດັ່ງກ່າວຢ່າງສຸດອິດ ແລະເຂັ້ມງວດ ດ້ວຍຈິດໃຈແຫ່ງ
ຄວາມຖືກຕ້ອງຢ່າງລອງຊາດ ຢ່າງແທ້ຈິງ, ຈຶ່ງພ້ອມກັນຮ່ວມແຮງ ແກ້ໄຂບັນດາບັນຫາຂອງປະເທດຊາດ
ໃຫ້ໄດ້ຮັບຜົນດີ.

x
x x

ປະຈຸບັນນີ້ ໃນເງື່ອນໄຂ ແຫ່ງສະພາບການຕົວຈິງ ຂອງພະລາຊະອານາຈັກ ພວມດຳລົງຄົງດົນ
ເປັນສອງເຂດ, ສອງອຳນາດການປົກຄອງ ແລະ ມີ ກຳລັງການເມືອງ ແລະກຳລັງປະກອບອາວຸດນັບ,
ເພື່ອຢູ່ເຊື້ອສົງຄາມ, ພ້ອມຢູ່ສັນຕິພາບຄືນ, ສ້າງເງື່ອນໄຂນຳເອົາປະເທດລາວໄປຕາມເສັ້ນທາງສັນຕິ
ພາບ, ເອກະລາດ, ເປັນກາງ, ປະຊາທິປະໄຕ ແລະເອກະພາບ, ສອງຝ່າງໄດ້ຕົກລົງເປັນເອກະສັນ
ກັນດັ່ງລຸ່ມນີ້:

ຈ)- ຢູ່ເຊື້ອ ການສູ້ຮົບ ພ້ອມຢູ່ ສັນຕິພາບ ຢູ່ລາວຄືນໃໝ່, ປະກອບດ້ວຍ :

ກ)- ລັດຖະບານອາເມລິກາ ຕ້ອງຢູ່ເຊື້ອ ການຖິ້ມລະເບີດ ພ້ອມກັບທຸກການເຄື່ອນໄຫວ ທາງ
ການທະຫານຂອງອາເມລິກາ ແລະບັນດາປະເທດ ທີ່ຂັບກັບຝ່າຍ ອາເມລິກາ ຢູ່ບົນດິນແດນລາວ
ຢ່າງສິ້ນເຊີງ ແລະຕະຫລອດການ, ເລີກລ້າງ ທຸກຖານທັບ, ທຸກທັດຊະນີ ແລະພັນຖານ ທາງທະຫານ ຂອງ
ອາເມລິກາ ຢູ່ບົນດິນແດນລາວ, ລືບລ້າງ ກອງທະຫານພິເສດ ເຊິ່ງແມ່ນ ອາເມລິກາ ຈັດຕັ້ງ, ອົບເຮັດ, ປະ
ກອບອາວຸດ, ລ້ຽງເກືອ ແລະບັນຊາໂດຍກົງ. ລັດຖະບານ ອາເມລິກາ ຕ້ອງຫາບຜູກ ການໃຊ້ຈ່າຍ
ເພື່ອປົວແປງ ບາດແຜສົງຄາມ ທີ່ອາເມລິກາ ເປັນຜູ້ກໍ່ຂຶ້ນ.

ຂ)- ບັນດາກຳລັງປະກອບອາວຸດຢູ່ລາວ ຕ້ອງຢູ່ເຊື້ອ ທຸກການເຄື່ອນໄຫວ ທາງການທະຫານ
ທີ່ເປັນບໍລິເວນປ້ອງກັນ ຢູ່ຫນ້າດິນ ແລະເທິງອາກາດ, ປະຕິບັດ ການຢູ່ອົງກັບທີ່ ຢ່າງສິ້ນເຊີງ ແລະພ້ອມກ
ກັນ ຢູ່ໃນທົ່ວ ດິນແດນລາວ.

ຫນຶ່ງຈາກ ປະຕິບັດ ການຢູ່ເຊື້ອ ການສູ້ຮົບ ແລະ ການເຄື່ອນໄຫວ ທີ່ເປັນບໍລິເວນປ້ອງກັນ:

ກ)- ທີ່ເບີກສາ, ພະນັກງານ ທະຫານ, ກອງທະຫານ ປະຈຳການ ແລະບອກປະຈຳການ
ຂອງຝ່າງປະເທດ ຕ້ອງຖອນອອກຈາກລາວ ໃຫ້ຫມົດຢ່າງຖືກຕ້ອງ ຕາມບັນດາ ອຳນາດໃນສັນຍາ ເຊີ
ແນວປີ ໑໙໕໑ ກົງກັບລາວ ແລະ ບັນດາ ລະບຽບການ ທີ່ຢ່າອຕ່າງໆ ໄດ້ຕົກລົງກັນ ພາຍໃນ ໙໐ ວັນ ໒/໗
ແຕ່ເວລາ ໄດ້ເຊັນ ຂໍຕົກລົງ ສະບັບນີ້.

ຂ)- ຫ້າມຂາດ ທຸກການເຄື່ອນໄຫວ ລ່ວງລັກ ຫລື ບຽດຢຶດ ເຂດທີ່ຢ່າອ ກົງກັນຂ້າມ ຄວບຄຸມ
ຊົ່ວຄາວ ແລະ ຫ້າມຂາດ ທຸກການເຄື່ອນຍັບ ກວາດລ້າງ, ທຸກການເຄື່ອນໄຫວ ຫນີບຶດ, ປ່າບປ່າມ,
ຈັບຄຸມ, ຈຳແນກແກ້ແຕ້ມ ທີ່ເຮັດຄວາມ ກັບຝ່າຍອື່ນ ໃນສະໄໝ ສົງຄາມ.

ຄ)- ຫ້າມຂາດ ບໍ່ໃຫ້ນຳເອົາ ກອງທະຫານປະຈຳການ ແລະບອກປະຈຳການ, ບັນດາທີ່ເບີກສາ
ແລະ ພະນັກງານ ທະຫານ ກຸ້ມ ອາວຸດ ຢູ່ເທິງສູນ ແລະພາຫະນະສົງຄາມ ບົວຂອງຝ່າງປະເທດໃດໆແລະ

ຢູ່ພາຍໃຕ້ຄູບການໃດໆ ເຂົ້າມາລາວ; ອຸດເຊີງທຸກຄວາມຊ່ວຍເຫລືອ ທາງດ້ານການທະຫານ ໃຫ້ຝ່າຍໃດ ຝ່າຍໜຶ່ງ ເປັນສະເພາະຢູ່ໃນລາວ. ໃນກໍລະນີ ທີ່ຈຳເປັນ ດ້ອງປ່ຽນອາວຸດອຸດທະພັນ, ພາຫະນະສົງ ຄາມ ທີ່ຖືກປ່າງເສຍຫາຍນັ້ນ ຈະແນມບັນດາຝ່າຍ ເປັນຜູ້ເປີກສາ ຕົກລົງກັນ ແລະ ໂດຍແນມ ລັດຖະບານ ປະສົມ ເປັນຜູ້ຮັບຮອງຂໍ້ ແລະ ແບ່ງປັນ.

໕)-- ບັນດາຝ່າຍທັງໝົດຂອງ ຈະລິງມອບບັນດາທະຫານ ແລະ ປະຊາຊົນສາມັນ ຂອງຝ່າຍອື່ນ ບໍ່ວ່າແນມ ສັນຊາດໃດ ທີ່ຖືກຈັບ ແລະ ຖືກຄຸມຂັງ ໃນສະໄໝສົງຄາມ ຕົນໃຫ້ກັບທັງຫມົດ, ຕາມລະບຽບ ການ ທີ່ຝ່າຍຕ່າງໆ ໄດ້ຕົກລົງກັນ. ການແຈກປ່ຽນນີ້ ຈະເລີ່ມຕົ້ນ ແລະ ສິ້ນສຸດລົງ ພ້ອມກັນກັບການ ຖອນກອງທະຫານ ແລະ ພະນັກງານ ທະຫານ ຂອງຕ່າງປະເທດ ອອກຈາກລາວໃຫ້ຫມົດ.

໖)-- ໃນເວລາ ລິດຖາການດຳເນີນການເລືອກຕັ້ງທີ່ໄປ ແບບເສລີ ປະຊາທິປະໄຕ ຢ່າງແທ້ ຈິງ ເພື່ອເລືອກຕັ້ງລັດຖະສະພາ ແລະ ຈັດຕັ້ງລັດຖະບານປະສົມແຫ່ງຊາດ ເປັນທາງການນັ້ນ, ສອງຝ່າຍ ຕົກລົງກັນ ສ້າງຕັ້ງ ລະບົບການເລືອກ ແລະ ລັດຖະບານປະສົມແຫ່ງຊາດຊົ່ວຄາວຊຸດໃຫມ່ໃນ ໂດຍ ທັນທີ ເພື່ອປະຕິບັດບັນດາຂໍ້ຄວາມ ທີ່ໄດ້ຕົກລົງກັນ ແລະ ຈັດການບໍລິຫານລຽບງ່າຍ ຂອງປະເທດຊາດ, ປະຕິບັດຄວາມຖືກຕ້ອງປ່ອງດອງ ແລະ ເອກະພາບຂອງຊາດ. ອົງການທັງສອງດັ່ງກ່າວ ດ້ອງໄດ້ຈັດຕັ້ງຂຶ້ນ ໃຫ້ແລ້ວ ຢ່າງຊ້າທີ່ສຸດພາຍໃນ ໓໐ ວັນ ຫລັງຈາກໄດ້ ເຊັນຊັດຕົກລົງ ສະບັບນີ້.

ສະພາປະສົມການເລືອກ ແນມອົງການສູງສຸດ ຂອງຄວາມຖືກຕ້ອງປ່ອງດອງຊາດ, ເຊິ່ງປະ ກອບດ້ວຍ ຜູ້ແທນຂອງສອງຝ່າຍ ແລະ ຜູ້ແທນບັນດາກຳລັງເປັນກາງຮັກຊາດ, ຜູ້ແທນ ພະບໍລົມມະວົງ ສາມຸວົງ, ຜູ້ຊົງຄຸນອຸດທິ ທີ່ເຫັນດີເຫັນພ້ອມນຳ ສັນຕິພາບ, ເອກະລາດ, ເປັນກາງ, ປະຊາທິປະໄຕ, ໂດຍມີອັດຕາສ່ວນເທົ່າທຽມກັນ. ອົງການນີ້ ມີຫນ້າທີ່ ປະກອບຄຳເຫັນ, ຊຸກຍູ້ ແລະ ຊ່ວຍເຫລືອ ລັດຖະ ບານປະສົມແຫ່ງຊາດຊົ່ວຄາວຊຸດໃຫມ່ ປະຕິບັດບັນດາຂໍ້ຄວາມ ທີ່ໄດ້ຕົກລົງກັນ ລະຫວ່າງຝ່າຍຕ່າງໆ, ແລະ ສືບຕໍ່ເອກະລາດ ແກ້ໄຂບັນດາບັນຫາ ທີ່ຍັງຈົງຄ້າງ ເຊິ່ງພົວພັນເຖິງສອງຝ່າຍ, ນັບທັງການພົວພັນ ລະຫວ່າງ ສອງເຂດ, ຮັບປະກັນສິດສະເໜີພາບ ລະຫວ່າງບັນດາຊົນຊາດ ແລະ ສິດເສລີພາບ ປະຊາທິປະໄຕ ຂອງ ປະຊາຊົນ, ນະໂຍບາຍຕ່າງປະເທດ ສັນຕິພາບ ເປັນກາງ, ແກ້ໄຂບັນຫາການຊ່ວຍເຫລືອ ຂອງຕ່າງປະ ເທດ ແລະ ກຽມການດຳເນີນການເລືອກຕັ້ງທີ່ໄປ ເພື່ອສ້າງຕັ້ງລັດຖະສະພາ ແລະ ຈັດຕັ້ງລັດຖະບານປະ ສົມແຫ່ງຊາດເປັນທາງການ ເຊິ່ງ ຈະເປັນຕົວແທນ ທີ່ແທ້ຈິງ ຂອງປະຊາຊົນ ບັນດາຊົນຊາດລາວ. ສະພາ ປະສົມການເລືອກນີ້ ມີຄະນະປະຈຳ ທີ່ປະກອບດ້ວຍ ຜູ້ແທນ ຂອງທັງສອງຝ່າຍ (ຝ່າຍ ແນວລາວຮັກຊາດ, ຝ່າຍ ວຽງຈັນ) ແລະ ຜູ້ແທນ ຂອງບັນດາກຳລັງເປັນກາງຮັກຊາດ ແລະ ຜູ້ແທນ ພະບໍລົມມະວົງສາມຸວົງ, ຜູ້ຊົງຄຸນອຸດທິ ທີ່ເຫັນດີນຳ ສັນຕິພາບ, ເປັນກາງ, ເອກະລາດ ແລະ ປະຊາທິປະໄຕ, ໂດຍມີ ອັດຕາ ສ່ວນເທົ່າທຽມກັນ.

ລັດຖະບານປະສົມແຫ່ງຊາດຊົ່ວຄາວຊຸດໃຫມ່ ຈັດຕັ້ງຂຶ້ນ ຕາມລະບຽບການພິເສດ, ໂດຍໄດ້ ຮັບ ພະປະລະສາພິໄທແດງດັ່ງ ຈາກ ພະນະຫາກະສັດ, ເຈັດວຽກຕາມຫລັກການ ເປັນເອກະລັກ ລະ ຫວ່າງຝ່າຍຕ່າງໆ, ມີຮ່າງປະກອບ ອັນເໝາະສົມ ແລະ ມີຫນ້າທີ່: ປະຕິບັດບັນດາ ຂໍ້ຄວາມ ທີ່ໄດ້ເຊັນ ກັນ ລະຫວ່າງຝ່າຍຕ່າງໆ ແລະ ໂຄງການດຳເນີນງານ ທີ່ໄດ້ວາງຄອດໃນປີ ໑໙໖໒. ລັດຖະບານດັ່ງ ກ່າວ ປະກອບດ້ວຍ ອັດຕາສ່ວນເທົ່າທຽມກັນ ດັ່ງນີ້ :

ແລະ ພາຍ ວຽງ ຈັບ.

ບັນດາກຳລັງ ເປັນກາງ ບັດຊາດ ແລະ ບັດຊາຄຸນວຸດທິ ທີ່ເຫັນດີມາ ສັນຕິພາບ, ເປັນກາງ, ເອກະລາດ, ປະຊາທິປະໄຕ.

ແລະ ພາຍ ວຽງ ຈັບ.

ໃນເວລາ ທີ່ທັງໝົດ ລັດຖະສະພາ ແລະ ລັດຖະບານປະສານແຫ່ງຊາດ ເປັນທາງການເທື່ອນຶ່ງ, ແຕ່ລະຝ່າຍ ເປັນຜູ້ຄຸມກອງເຂດ ທີ່ຕົນກວດກາຊົດຄວາມ, ປະຕິບັດທຸກສິດເສລີພາບ ປະຊາທິປະໄຕ ອັນກວ້າງຂວາງ ຕໍ່ປະຊາຊົນ ແລະປະຕິບັດ ມາໂອບາຍການເມືອງ ດາງປະເທດ ເອກະລາດ, ສັນຕິພາບ ເປັນກາງ, ແຕ່ລະຝ່າຍ ມາໃຊ້ຄວາມສາມາດຂອງຕົນ ແລະການຊ່ວຍເຫລືອ ຂອງທາງນອກ ເພື່ອບົວແບ່ງບາດແຜ ຂອງສິ່ງຕາມ, ກຳລັງ ແລະສະຖານ ເສດຖະກິດ ແລະ ວັດທະນະກຳ, ແກ້ໄຂຊີວິດການເປັນຢູ່ ຂອງປະຊາຊົນ ໃຫ້ດີຂຶ້ນ.

ບັນດາຝ່າຍ ທີ່ກ່ຽວຂ້ອງ ຕົກລົງກັນ ເຮັດໃຫ້ຕົວເມືອງວຽງຈັນ ກາຍເປັນເຂດ ເປັນກາງ ເພື່ອຮັບປະກັນ ຄວາມປອດໄພ ໃຫ້ນອນຖ້ຳ ລັດຖະບານປະສານ ແລະ ສະພາ ປະສານການເມືອງ, ດ້ານທຸກການທຳລາຍ ຫລືການຫນີບູນ ບວກຈະມາຈາກ ກຳລັງໃດ ຢູ່ພາຍໃນ ຫລືພາຍນອກປະເທດ ເພື່ອໃຫ້ລັດຖະບານປະສານແຫ່ງຊາດຊົດຄວາມຊຸດໃໝ່ ແລະສະພາປະສານການເມືອງ ມີການເຄື່ອນໄຫວ ຢ່າງມີຜົນສັກສິດ.

ມ) - ບັນດາຝ່າຍ ໃຫ້ຄຳໝັ້ນສັນຍາ ຮັບປະກັນ ແລະປະຕິບັດຢ່າງຄົບຖ້ວນ ແລະເຊິ່ງຖອງ ບັນດາສິດເສລີພາບ ປະຊາທິປະໄຕ ຂອງປະຊາຊົນ, ເຊັ່ນ: ເສລີພາບ ໃນການອອກສະຫມັກຮັບເລືອກຕັ້ງ ແລະເລືອກຕັ້ງ, ເສລີພາບ ໃນການປາກເວົ້າ, ພິມຈຳໜ່ວຍ, ໃນການຈັດຕັ້ງ, ໂຮມຊຸມນຸມ, ຕັ້ງພູມລຳເນົາ, ໃນການໄປມາຄ້າຂາຍ ແລະກຳມະລິດຊັບສິນບັດສອບຕົວ ແລະອື່ນໆ ແລະລົບລ້າງທຸກ ຂັບຂັດ, ທຸກລະບຽບການ ແລະທຸກການຈັດຕັ້ງ ທີ່ບັນກັບສິດເສລີພາບ ປະຊາທິປະໄຕດັ່ງກ່າວ, ທັງນີ້ ກໍເພື່ອໃຫ້ພົນລະເມືອງລາວທຸກຄົນ ມີເງື່ອນໄຂສະດວກດີ ເພື່ອອາໄສຄວາມສາມາດ ແລະເຫຼືອແຮງຂອງຕົນ ໃຫ້ແກ່ປະເທດຊາດ.

ບັນດາຝ່າຍ ໃຫ້ຄຳໝັ້ນສັນຍາວ່າ ບໍ່ໃຫ້ມີການປະພຶດ ຈຳແນກເກັດເຄັມ ຕໍ່ບັນດາຜູ້ທີ່ໄດ້ຮັບຜົນກັບຝ່າຍອື່ນ ໃນສະໄຫມສົງຄາມ, ຝ່າຍວຽງຈັນ ຕ້ອງຍຸບເລີກ ບັນດາເຂດເຕົ້າໂຮມປະຊາຊົນ ທີ່ເອີ້ນວ່າ "ເຂດອົບພະຍົບຫລິບໄພ" ໂດຍທັນທີ ແລະມອບສິດເປັນອິດສະຫລະ ຄົນໃຫ້ປະຊາຊົນ ທີ່ຖືກບັງຄັບໄປເຕົ້າໂຮມ, ຊ່ວຍເຫລືອເຂົ້າເຈົ້າ ໃຫ້ກັບຄືນບ້ານເດີມ ເພື່ອທຳມາຫາກິນ ແລະໃຊ້ຄ່າເສຍຫາຍທຸກຢ່າງ ໃຫ້ແກ່ເຂົາເຈົ້າ.

ຫລັງຈາກ ຂັດກລົງສະບັບນີ້ ໄດ້ເຊັນກັນ ແລະປະກາດອອກ, ທັງສອງຝ່າຍ ຕ້ອງສືບຕໍ່ ເປີດສາທາລິກັນ ເພື່ອປະຕິບັດ ບັນດາຂໍ້ກວາມດັ່ງກ່າວຂ້າງເທິງ ແລະບັນດາບັນຫາອື່ນໆ ທີ່ຍັງຄົງຄ້າງ ແລະພ້ອມກັນນັ້ນ ແຕ່ລະຝ່າຍ ດ້ອງອອກຄຳສັ່ງ ໃຫ້ບັນດາກຳລັງປະກອບສຳລັດ ປະຈຳການ ແລະນອກປະຈຳການ ທີ່ຂຶ້ນກັບຝ່າຍຕົນ, ປະຕິບັດການຢູ່ດີ ແລະຢູ່ດີເຊີງທຸກການເຄື່ອນໄຫວ ທີ່ເປັນບໍລິເວນປະກອບກັນ ໃນທົ່ວດິນແດນລາວ, ນັບແຕ່ເວລາ ໐ ໂມງ (ໂມງຂົນດຳຈົນ) ຂອງວັນທີ... ເດືອນ... ປີ ໑໙໗໕, ທັງສອງຝ່າຍ ຕ້ອງພ້ອມກັນ ຈັດຕັ້ງຄະນະກຳມະການປະສານໃນທັ້ນທີ່ ເພື່ອດຳເນີນການຄວບຄຸມ ແລະກວດກາການຢູ່ດີ ດ້ວຍການຊ່ວຍເຫລືອ ຂອງຄະນະກຳມະການກວດກາ ແລະຄວບຄຸມສາກົນ ທີ່ໄດ້ຮັບການຈັດຕັ້ງຂຶ້ນ ຈາກກອງປະຊຸມເຊີແນວປີ ໑໙໖໑-໑໙໖໒ ກຸງວັດນ້ຳລາວ, ແລະ ໃນຂອບເຂດ ຫນ້າທີ່ ສິດອຳນາດ ທີ່ໄດ້ບັງໄວ້ ໃນອະນຸສັນຍາເຊີແນວປີ ໑໙໖໒.

ເຮັດ ທີ່ ວຽງຈັນ, ວັນທີ ... ເດືອນ ... ປີ ໑໙໗໕.

ຫົວໜ້າ ຄະນະຜູ້ແທນ ອຳນາດການປົກຄອງ ວຽງຈັນ

ຫົວໜ້າ ຄະນະຜູ້ແທນ ບັນດາກຳລັງ ຮັກຊາດລາວ

ເພົງ ພິງສະຫວັນ

ບາງພິນ ພູນ ສິປະເສີດ

24 - 10 - 42
24 OCT 1972

ຄຳ ປ າ ໄ ສ

ຂອງ ທ່ານ ພູນ ສີປະເສີດ, ຫົວໜ້າ ຄະນະ ຜູ້ແທນ ບັນດາ ກຳລັງ ຮັກ
ຊາດ ລາວ, ກ່າວ ໃນ ວາລະ ປະຊຸມ ເທື່ອ ທີ່ ສອງ ຂອງ ການ ເຈລະຈາ
ເປັນ ທາງ ການ ທີ່ ວຽງ ຈັນ ເມື່ອ ວັນ ທີ່ 66/10/1966.

ຮຽນ ບັນດາ ທ່ານ)

ໃນ ວາລະ ປະຊຸມ ເທື່ອ ທີ່ ສອງ ທີ່ 66/10/1966, ພວກ ຂ້າພະ ເຈົ້າ ໄດ້ ພັງ ບົດ
ປາ ໄສ ຂອງ ຄະນະ ຜູ້ແທນ ຜ່ານ ບ່າຍ ວຽງ ຈັນ ທີ່ ສະ ແດງ ເຖິງ ຫົວ ສະ ນະ ແລະ ຫຼັກ ຫຼັມ ໃນ ການ ເຈລະ ຈາ.
ໃນ ບົດ ປາ ໄສ ນັ້ນ, ຄະນະ ຜູ້ແທນ ຜ່ານ ບ່າຍ ວຽງ ຈັນ ໄດ້ ສະ ແດງ ທາ ທີ່ ຂາດ ເຈດ ະ ນາ ດີ ຂອງ ດິນ, ບໍ່ ດີ ວ ຈິງ,
ບັນ ການ ກຳ ສາ ງ ແລະ ບັນ ຈາ ນ ສະ ເໝີ ພາ ບ. ເປັນ ຫຍັງ ພວກ ທ່ານ ຈົ່ງ ດູ ດິນ ວ່າ ເປັນ ຜູ້ ຕາ ງ ຫນ້າ
ຂອງ ລັດ ຄະ ບານ ປະ ສິນ ແຫ່ງ ຊາ ດ ຊົດ ຄາ ວ ເພື່ອ ເຈລະ ຈາ ກັບ ພວກ ຂ້າພະ ເຈົ້າ ? ລັດ ຄະ ບານ
ປະ ສິນ ແຫ່ງ ຊາ ດ ສາ ມ ຜ່ານ ບ່າຍ ໄດ້ ສາ ງ ດັ່ງ ຂັ້ນ ບົນ ພື້ນ ດານ ຂອງ ສັນ ຍາ ຊຸ ລິ ກ ແລະ ທົ່ງ ໄຫ ຫິນ ເມື່ອ
ປີ 1956 ນັ້ນ, ໄດ້ ຖື ອາ ເມ ລິ ກ ແລະ ລຸ ມີ ຂວາ ຈັດ ທຳ ລາ ງ, ໂຄ ນ ລັ ມ ຢ່າ ງ ສິ ນ ເຊິ່ງ ແລ້ວ, ແລະ
ຍັງ ຈະ ມີ ລັດ ຄະ ບານ ປະ ສິນ ຫຍັງ ຕືກ ທີ່ ໄດ້ ມອ ບ ຫມາ ຍ ຫນ້າ ທີ່ ໃຫ້ ພວກ ທ່ານ ເປັນ ຜູ້ ຕາ ງ ຫນ້າ ? ມັນ ແມ່ນ
ພວກ ທ່ານ ດູ ດິນ ເປັນ ເຈົ້າ ຂອງ ບ້ານ ຊັ້ນ ບໍ່ ? ແລະ ຖື ພວກ ຂ້າພະ ເຈົ້າ ເປັນ ແຂກ, ແລ້ວ ເປັນ ເຈົ້າ ພາ ບ
ເປີດ ອາ ງ ປະ ຊຸ ມ ແລະ ເປັນ ປະ ທານ ກອງ ປະ ຊຸ ມ ? ຫລື ເວົ້າ ໃຫ້ ຖື ກ ວ່າ ມັນ, ພວກ ທ່ານ ໄດ້ ດູ ດິນ
ເປັນ ຜູ້ ຕາ ງ ຫນ້າ ລັດ ຄະ ບານ ທີ່ ຖື ກ ກົດ ຫມາ ຍ, ຮຽກ ຮ້ອງ ພວກ ຂ້າພະ ເຈົ້າ ກັບ ຕືນ ມາ ສູ່ ວົງ ສາ ຄະ ນາ
ຍາ ດ ແຫ່ງ ຊາ ດ, ກັບ ມາ ຫາ ລັດ ຄະ ບານ ? ອັນ ນັ້ນ ແມ່ນ ເລື່ອງ ທີ່ ໄດ້ ເຫດ ຕົນ ທີ່ ສູດ ແລະ ບໍ່ ອາ ດ
ຈະ ຮັບ ເອົາ ໄດ້. ສຳ ນວນ ຄວາ ມ ເວົ້າ ຂອງ ພວກ ທ່ານ ແມ່ນ ບໍ່ ສອດ ຄອງ ກັບ ສະ ພາ ວ ະ ການ ຂອງ
ປະ ເທດ ຊາ ດ ບ້ານ ເມືອງ ປະ ຈຸ ບັນ ຈັກ ເມັດ.

ມີ ຄວາ ມ ຈຳ ເປັນ ຕ້ອງ ຢືນ ຢັນ ຢ່າ ງ ຈະ ແຈ້ ງ ວ່າ, ຄະນະ ຜູ້ແທນ ບັນດາ ກຳລັງ ຮັກ
ຊາດ ລາວ ແມ່ນ ຕາ ງ ຫນ້າ ໃຫ້ ແນວ ລາ ດ ຮັກ ຊາ ດ ແລະ ບັນດາ ກຳລັງ ເປັນ ທາ ງ ຮັກ ຊາ ດ ທີ່ ເປັນ ກຳລັງ ການ ເມືອງ
ອັນ ເຂັ້ມ ແຂງ, ພວມ ເປັນ ເຈົ້າ ຂອງ ດິນ ແດນ 6/5 (ສີ ສວນ ຫ້າ) ຂອງ ຫມິ ດ ປະ ເທດ ແລະ ມີ ປະ ຊາ
ຊົນ 1 ລ້ານ ຫວ່າ ຕື້, ທັງ ໄດ້ ຮັບ ຄວາ ມ ສະ ຫນັບ ສະ ຫນຸນ ແລະ ເຫັນ ດີ ເຫັນ ພ້ອມ ຈາ ກ ປະ ຊາ ຊົນ ໃນ
ທົ່ວ ປະ ເທດ ແລະ ໃນ ທົ່ວ ໂລ ກ, ພວມ ຢູ່ ໃນ ທາ ເປັນ ເຈົ້າ ການ, ທາ ມີ ໂຊ ໃນ ທົ່ວ ສະ ຫນາ ມ ສິບ. ໃນ
ດ້ານ ຂອງ ກ່າ ວ, ພວກ ຂ້າພະ ເຈົ້າ ເຂົ້າ ມາ ທີ່ນ ເພື່ອ ເຈລະ ຈາ ກັບ ຜ່ານ ບ່າຍ ວຽງ ຈັນ ຢ່າ ງ ສະ ເໝີ ພາ ບ,
ແນ ໃສ່ ຊອ ກ ຫາ ວິ ທ ການ ແກ້ ໄຂ ບັນ ຫາ ລາ ວ ຢ່າ ງ ຖື ກ ຕ້ອງ.

ເທື່ອ ນີ້, ເຖິງ ວ່າ ຈະ ຢູ່ ໃນ ທາ ມີ ໂຊ ດານ, ພວກ ຂ້າພະ ເຈົ້າ ກໍ່ ໄດ້ ຕົກ ລົງ ເຫັນ ດີ ມາ ເຈລະ ຈາ
ກັບ ຜ່ານ ບ່າຍ ວຽງ ຈັນ ໂດ ຍ ຢັດ ຫມັ້ນ ໃນ ຄວາ ມ ປະ ສິ ງ ຢາ ກ ເຮັດ ໃຫ້ ສົງ ຄາ ມ ເຮ ຮາ ມ ອັນ ນອງ ເລືອດ ຂອງ
ອາ ເມ ລິ ກ ຢູ່ ລາ ວ ຢູ່ ເຊິ່ງ ລົງ ໂດ ງ ໄວ ເທົ່າ ທີ່ ຈະ ໄວ ໄດ້, ເຮັດ ໃຫ້ ຄວາ ມ ຫຸ ຫນັບ ສະ ຫນາ ມ ຂອງ ພູ ນອງ
ຮ່ວມ ຊາ ດ ແລະ ການ ທຳ ລາ ງ ເຮົາ ຫາ ມ ປະ ເທດ ຊາ ດ ພວກ ເຮົາ ຢ່າ ງ ແສນ ລາ ທັດ ເຊິ່ງ ເປັນ ຜົນ ຮ້າ ງ

ໂດຍທຳມະຊາດ ມາຈາກການແຊກແຊງ ແລະ ສາຍພັນອັນຢ່າເຖິງຂອງ ຈັກກະພັດອາເມລິກາ ຢູ່ລາວນັ້ນ ໃຫ້ສັງສຸດລົງໂດຍໄວ ເທົ່າທີ່ຈະໄວໄດ້. ທາງທິດຂອງພວກຂ້າພະເຈົ້າ ດັ່ງກ່າວນັ້ນ, ແມ່ນຫລັກຖານ ໃຫ້ ທີ່ຢືນຢັນເຈດຕະນາດີ ຂອງບັນດາກຳລັງສັກຊາດລາວ ເຊິ່ງຢ່າລວງຈັນ ບໍ່ຄວນເຂົ້າໃຈຜິດ.

ພວກຂ້າພະເຈົ້າມີຄວາມ, ຢາກແກ້ໄຂບັນຫາລາວໂດຍສັນຕິ, ບໍ່ອາດຈະຮຽກຮ້ອງ ໃຫ້ແຕ່ ຢ່າລວງ ມີເຈດຕະນາດີເທົ່ານັ້ນ, ແຕ່ ທັງສອງກຳລັງສອງຝ່າຍ ລ້ວນແຕ່ຕ້ອງມີເຈດຕະນາດີນຳກັນ, ຕ້ອງ ເຜີຍສາທາລິນຢ່າງສະເໝີພາບ ແລະ ຕ້ອງເບິ່ງສະພາບການຕົວຈິງຢູ່ລາວ ເພື່ອຈະຊອກຫາຢ່າແກ້ ໃຫ້ຖືກ ແລະ ບັງເກີດຜົນສັກສິດ.

ໂດຍຕາງຫນ້າໃຫ້ ບັນດາກຳລັງສັກຊາດລາວ, ໃນວາລະປະຊຸມນັ້ນ, ຂ້າພະເຈົ້າ ມີຄວາມ ເຫັນເພິ່ນເຫັນ ກ່ຽວກັບບາງບັນຫາດັ່ງນີ້:

໑) - ສູນາສິດໄດ້ກ່າວໄວ້ວ່າ "ຊ້າງຕາງທັງຕົວ ເຮົາ ໃບບົດໄປທຳ ບໍ່ຮອນາະຫຸ້ມ". ໃນ ຄຳປາໄສທາງໃນວາລະປະຊຸມແລ້ວນັ້ນ, ຢ່າລວງຈັນເວົ້າວ່າ : "ປະເທດລາວເຮົາ ຍັງຄົງ ເປັນເອກະລາດ ໃນທຸກດ້ານ, ມີອະທິປະໄຕ ຢ່າງຄົບຖ້ວນ ແລະ ເປັນກາງຢ່າງ ສັດຊື່ງ " ຄຳເວົ້າ ຂອງພວກທ່ານດັ່ງກ່າວ ເຮັດແນວໃດ ຈຶ່ງຈະໄປທຳບິດ ການແຊກແຊງ ແລະ ສາຍພັນຢ່າງຢ່າເຖິງຂອງ ອາເມລິກາ ຢູ່ປະເທດເຮົາເກືອບ ໒໐ ປີນັ້ນໄດ້, ເຮັດແນວໃດ ຈຶ່ງຈະທຳບິດ ໂທດກຳອັນ ມາກມາກຳກຳ ທີ່ອາເມລິກາໄດ້ກໍ່ຂຶ້ນ ຕໍ່ປະຊາຊົນເຮົາໄດ້ ?

ຖ້າປະເທດເຮົາຫາກເປັນ ເອກະລາດ, ມີອະທິປະໄຕ ແລະ ຄວາມເປັນກາງແທ້, ເປັນຫນັງ ຈຶ່ງມີການຕໍ່ສູ້ອັນພິລະອາດຫານ ຂອງຊາວເຮົາ ທີ່ດ້ານການສຸກຮາຍ ໃນທະຫຼອດກໍ່ວາ ໑/໒ ຂອງ ສະ ຕະວັດ ແລະ ຈະມີຄວາມຈຳເປັນຫນັງ ທີ່ຈະຕ້ອງມີການເຈລະຈາ ລະຫວ່າງສອງຝ່າຍ ຄືດັ່ງປະຈຸບັນນີ້?

ໃນໃບລາງງານ ເມື່ອວັນທີ ໓/໔/໑໙໗໑ ຂອງອະນຸກຳມະການ ກ່ຽວກັບສັນຍາດ້ານຄວາມ ສະຫງົບ ແລະ ຄຳໝັ້ນສັນຍາ ຂອງອາເມລິກາ ຕໍ່ຕາງປະເທດ ສັງກັດສະນະກຳມາທິກຳນຳຕາງປະເທດ ຂອງສະພາສູງອາເມລິກາ (ຫລື ເອີ້ນວ່າ ອະນຸກຳມະການ ໄຊມິງເຕີນ) ກໍ່ໄດ້ເວົ້າອອກຢ່າງຈະແຈ້ງ ວ່າ : "ລັດຖະບານພະລາຊະອານາຈັກລາວ ແມ່ນຂຶ້ນກັບ ອາເມລິກາເກືອບຫມົດ, ອາດຈະແມ່ນຂຶ້ນ ກັບພວກເຮົາ (ຫມາງເຖິງອາເມລິກາ) ຍິ່ງກໍ່ວາລັດຖະບານໃດໆ ໃນໂລກ...". "ລົງຄາມຢູ່ລາວ ແມ່ນສະຖານທຸດອາເມລິກາ ຢູ່ລາວຈັນ ເປັນຕັ້ງບັງຄັບບັນຊາ ໃນທຸກດ້ານ ", "ໃນຕົວຈິງແລ້ວ, ພວກ ເຮົາ (ຫມາງເຖິງອາເມລິກາ) ພວມໃຊ້ລາວ ເຂົ້າໃນກຸ່ມປະສົງ ຂອງພວກເຮົາ ໂດຍເອົາດິນແດນ ແລະ ຊື່ອັດຂອງຕົນລາວໄປແລກ...". ໃນຄວາມເປັນຄືນລາວ, ພວກເຮົາຈະຄິດແນວໃດ ຕໍ່ໃບລາງ ງານດັ່ງກ່າວ ? ຈະເປັນໄປໄດ້ບໍ່, ຄືນອາເມລິກາ ທີ່ມີອິດສາຳນາດແນວນັ້ນ ຈະໄປເວົ້າສັງທັບຖືກຕ້ອງ ຕໍ່ລັດຖະບານ ຂອງພວກທ່ານ ? ໃນຂະນະ ທີ່ທະໂຕຄືນອາເມລິກາເອງ ກໍ່ໄດ້ຮັບລາລະພາບຢ່າງ ຜິດເຜີຍ ກ່ຽວກັບການແຊກແຊງ ສາຍພັນ ຂອງອາເມລິກາຕໍ່ລາວ ຄືແນວນັ້ນ, ຍັງມີຄືນຈຳນວນ ທັງ ທຸກວ່າ ຕົນມີຄວາມຮັບຜິດຊອບ ຕໍ່ປະເທດລາວ ຊຶ່ງພັດອອກແຮງ ທຳບິດໃຫ້ແກ່ສູນາສິດສາຍພັນ .

ພວກທ່ານເວົ້າວ່າ : "ປະເທດລາວເຮົາ ຍັງຄົງເປັນ ເອກະລາດ ໃນທຸກດ້ານ, ມີອະທິ ປະໄຕ ຢ່າງຄົບຖ້ວນ", ແມ່ນແນວນັ້ນແທ້ບໍ່ ? ໂດຍທຳມະຊາດ, ປະເທດທັງໝົດເປັນເອກະລາດ ແລະ ມີອະທິປະໄຕ, ແມ່ນປະຊາຊົນຢູ່ໃນປະເທດນັ້ນ ເປັນເຈົ້າໂຊກຊາດາຂອງຕົນ, ເປັນເຈົ້າດິນແດນ,

ເປັນເຈົ້າຊັບສົມບັດຂອງຕົນ, ປົກຄອງປະເທດຊາດຂອງຕົນ ຕາມລະບອບທີ່ຕົນມັກ, ກຳນົດນະໂຍບາຍ
ພາງໃນ ແລະ ດ່າງປະເທດຂອງຕົນເອົາເອງ, ໂດຍປະສານຈາກການຄອບຄອງ ຫນົບເຕັ້ງ ແລະ ກົດຂີ້
ຂຸດຂີ້ ຂອງດ່າງປະເທດ. ແຕ່ຄວາມຈິງ ຢູ່ໃນລາວເຮົາ ແມ່ນເປັນແນວໃດແທ້ ?

- ທາງດ້ານການເມືອງ: ໃຜເປັນເຈົ້າຂອງເຂດກວດກາ ຂອງຝ່າງວຽງຈັນ ໃນປະຈຸບັນ?

ໃຜເປັນຜູ້ບັນທຸກອຳນາດການປົກຄອງວຽງຈັນ ໃນປະຈຸບັນ ແລະ ບັງຄັບບັນຊາ ? ບັນຍັດສິງໄສສິກ
ແລ້ວ, ເພາະວ່າ ກະໂດເອກອັກຄະລາຊະທູດ ອາເມລິກາ ປະຈຳລາວ ກໍໄດ້ລ່ວງເກີນບົດບາດ ຂອງ
ນັກການທູດທຳມະດາ. ເຂົາໄດ້ກາງເປັນຜູ້ສຳເລັດລາຊະການ ທີ່ແທ້ຈິງຢູ່ລາວ. ສະຖານທູດອາເມ
ລິກາ ໄດ້ກາງເປັນ ສຸມກາງກົງຈັກສົງຄາມ ຂອງອາເມລິກາຢູ່ລາວ ໂດຍໃຊ້ຮູບສະຖານທູດ ເປັນສິ່ງ
ປົກປິດ. ເນື້ອແທ້ ຂອງສະຖານທູດອາເມລິກາ ແລະ ອົງການ ຢູ່ແຊັດ ບັນ ແມ່ນກົງຈັກຄອບຄອງ ລາ
ເມືອງຂຶ້ນແບບໃໝ່ ຢ່າງຢູ່ເທິງກົງຈັກປົກຄອງ ຂອງຝ່າງວຽງຈັນ, ຄອບງຳນະໂຍບາຍພາງໃນ ແລະ
ດ່າງປະເທດ ຂອງພະລາຊະອານາຈັກລາວ. ເອກະລາດ ເຊິ່ງພວກທ່ານ ຮ້ອງໂຮມນັ້ນແມ່ນ ເອກະ
ລາດປ່ອມ. ໃນຄືວ່າຈິງ, ເຂດກວດກາຂອງພວກທ່ານ ໄດ້ກາງເປັນ ຫົວເມືອງຂຶ້ນແບບໃໝ່ ຂອງ ອາ
ເມລິກາ ແລະ ອຳນາດການປົກຄອງວຽງຈັນ ໄດ້ຮັບກັບອາເມລິກາຢ່າງສິ້ນເຊີງ ໃນດ້ານການເມືອງ,
ການທະຫານ ແລະ ເສດຖະກິດ.

- ທາງດ້ານການທະຫານ: ແມ່ນໃຜເປັນຜູ້ຈັດຕັ້ງ, ໃຫ້ເງິນເດືອນ ແລະ ບັງຄັບບັນຊາ
ກອງທະຫານຝ່າງຂວາ ? ແມ່ນໃຜເປັນຜູ້ບັງຄັບບັນຊາສົງຄາມຢູ່ລາວ ? ໂດຍອີງໃສ່ການຊ່ວຍເຫລືອ
ທາງດ້ານທະຫານ 65 ກວ່າລ້ານໂດລາຕໍ່ປີ, ອີງໃສ່ເປົ້າໝາຍ ແລະ ພະນັກງານທະຫານອາເມ
ລິກາ ເປັນພັນໆຄົນ ທີ່ໄດ້ຈັດວາງ ຕັ້ງແຕ່ເສຍາທິການສູງສຸດ ລົງຮອດພາກທະຫານ ແລະ ກົມກອງຕ່າງໆ
ຂອງທະຫານຝ່າງຂວາ, ອາເມລິກາ ໄດ້ກຳກຳລັງປະກອບອາວຸດຝ່າງຂວາວຽງຈັນໄວ້ ແທ້ນັ້ນຜູ້ສູດ,
ໃຊ້ກຳລັງປະກອບອາວຸດດັ່ງກ່າວ ເປັນເລື່ອງມືສຳຄັນປະເທດເຮົາ, ເຂັ້ມຂົ້າຮາວີ ພັນອາວຸດ
ພວກເຮົາ. ຄຳສາລະພາບ ຂອງອານາຈັກມະການ ໃຊ້ມືເດີນ ດັ່ງຕໍ່ໄປນີ້ ໄດ້ຢືນຢັນເລື່ອງທາງ
ມານຢ່າງຈະແຈ້ງແລ້ວຄື: "ແຕ່ລະມື້, ນັບທັງວັນເສົາ ເລີ່ມແຕ່ເວລາ ໙ ໂມງ ເຖິງ ໑໐ ໂມງ
໓໐ ນາທີ, ໄດ້ມີການປະຊຸມ ຢູ່ສະຖານທູດອາເມລິກາ ພາງໃຫ້ການເປັນປະທານ ຂອງເອກອັກຄະ
ລາຊະທູດ, ເປົ້າສາກົງກັບການເລື່ອນທັບ. ການປະຊຸມດັ່ງກ່າວ ໄດ້ໃຊ້ເວລາສ່ວນໃຫຍ່ ເພື່ອສົ່ງ
ລາງງານລະອຽດ ຂອງທູດທະຫານບົກ, ທູດທະຫານອາກາດ ແລະ ຂອງຜູ້ສືບຕິດຊອບ ເຊອິອາ (CIA)
ກົງກັບສະພາບການໃນໄລຍະ 66 ຊົ່ວໂມງທີ່ຜ່ານມາ. ບັນດາການເລື່ອນໄຫວ ຂອງກອງທັບອາກາດ
ໄດ້ມີການຕິດຕາມຢ່າງໃກ້ຊິດທີ່ສຸດ, ຈົນກະທັ້ງກຳລັງໄພ່ຊະນິດໃດທີ່ຜູ້ອົງການໃຊ້ຫລື ວຽກຍົກຍ້າງຂອງ
ການຂະຫຍາຍກຳລັງທະຫານລາວ, ກຳລັງພິເສດ ແລະ ການຄຸ້ມຄັນໃຫ້ແກ່ກຳລັງດັ່ງກ່າວ". "ອາເມລິ
ກາ ໄດ້ອົບອົມ, ປະກອບອາວຸດ ແລະ ລຳລາງຂົນສົ່ງ ໃຫ້ກອງທະຫານລາວ ແລະ ອົບອົມ, ໃຫ້ເງິນ
ເດືອນ, ຄຸ້ມຄັນ ຫລືເວົ້າທົ່ວໄປແລ້ວ, ແມ່ນເປັນຜູ້ຈັດຕັ້ງ ກຳລັງນອກລະບົບ (ໝາຍເຖິງກຳລັງພິເສດ)
ພາງໃຫ້ການບັງຄັບບັນຊາ ຂອງ ເຊອິອາ".

ຮ້າງແຮງຢ່າງກວ້າງມິ ຄືແຕ່ເດືອນ 5/໑໙໖6 ມາເຖິງປະຈຸບັນ, ເປັນດັ່ງແມ່ນ ແຕ່ ນິກເຊີນ
ຂຶ້ນກຳອຳນາດເປັນຕົ້ນມາ, ໃນແຕ່ລະມື້ ໄດ້ມີອົບອາງພັນ ແລະ ອົບອາງພັນ ຂອງອາເມລິກາຫຼາງຊະ

ນິດ ນັບເປັນພັນໆຖ້ວນຄຳ ບິນໄປຖິ້ມລະເບີດ ຍິງທຳລາງ ທີ່ລັກສະນະລ້າງຕາຍ ຢູ່ຕາມຫລາງເຂດ ອັນກ້ວາງຂວາງ ໃນດິນແດນລາວ, ເປັນດັບແມ່ນຢູ່ ບໍລິເວນທີ່ໂຫຫິນ-ຊຽງຂວາງ ແລະ ພາກກາງ, ພາກໃຕ້ ຂອງປະເທດເຮົາ. ຖ້າວ່າ "ນິອະທິປະໄຕ ຢ່າງຄົບຖ້ວນ" ເປັນຫຍັງຈຶ່ງຢູ່ໃຫ້ຍົນອາເມ ລິກາຍທາງເຮັດຜ້າເຮັດໄຟ ຍິງທຳລາງປະເທດຊາດບ້ານເມືອງ ຂອງພວກເຮົາຕາມໄຊຊອບ ແລະ ເຂັ້ມຂົ້າຮາວີ ພັນອງຮ່ວມຊາດຂອງພວກເຮົາຄືແນວນັ້ນ ? ສະເດັດເຈົ້າສຸວັນນະພູມ ກໍ່ເລີຍໄດ້ປະ ກາດຫລາງເທືອດຫລາງທຸດແລ້ວວ່າ, ການຖິ້ມລະເບີດຢູ່ພາກກາງ ແລະພາກໃຕ້ຂອງລາວ ແມ່ນເລື່ອງ ຂອງອາເມລິກາ, ແມ່ນສິດຂອງອາເມລິກາ, ບໍ່ອາດຈະບອກໃຫ້ເຂົາເຮົາໄດ້. ເມື່ອເປັນແນວນັ້ນ, ແມ່ນໃຜ ເປັນຜູ້ຂາງອະທິປະໄຕ ດ້ວຍລາຄາຖືກໆ ?

- ທາງດ້ານເສດຖະກິດ : ເສດຖະກິດການເງິນ ໃນເຂດກວດກາຂອງຝ່າຍວຽງຈັນແມ່ນ ຂຶ້ນກັບອາເມລິກາທັງຫມົດ. ການຊ່ວຍເຫຼືອຂອງອາເມລິກາໃຫ້ລາວ ໃນແຕ່ລະປີແມ່ນຫລາງກວ່າ ງົບປະມານປະຈຳປີ ຂອງອຳນາດການປົກຄອງວຽງຈັນ ໑໐ ເທົ່າ. ເງິນກີບວຽງຈັນ ໄດ້ຂຶ້ນກັບ ເງິນໂດລາຢ່າງສັບເຊີງ; ໃນທຸກເທື່ອ ທີ່ເງິນໂດລາອາເມລິກາ ຖືກປັບປ່ອນ ລົງລາຄາ, ເງິນກີບ ວຽງຈັນກໍ່ໄດ້ລົງລາຄານຳໂລດ, ພາໃຫ້ເກີດໄພເງິນເຜີ້ ແລະເຮັດໃຫ້ຄ່າຄອງຊົບເພງຂຶ້ນ, ອັນເປັນ ຕົ້ນສະທ້ອນຢ່າງຫນັກຫນ່ວງ ຕໍ່ຊີວິດການເປັນຢູ່ຂອງປະຊາຊົນເຮົາທຸກຊັ້ນ, ເປັນດັບແມ່ນຜູ້ອອກແຮງ ງານທີ່ອາໄສເງິນເດືອນ ນາລ້ຽງຊີບ. ແຕ່ລະປີ, ອຳນາດການປົກຄອງວຽງຈັນ ໄດ້ສົ່ງສົນທິສາອອກ ຂາງຕ່າງປະເທດພຽງ ໒ ລ້ານໂດລາເທົ່ານັ້ນ, ແຕ່ຊຳພັນນຳສົນທິສາຕ່າງປະເທດເຂົ້າມາເຖິງ ໒໐ ກວ່າລ້ານໂດລາ. ໃນເມື່ອການຊຳລະເງິນຕາ ແລະການດູນດ່ຽງການຄ້າເປັນແນວນັ້ນ, ເຮັດແນວໃດ ຈຶ່ງຈະຮັບປະກັນ ໃຫ້ແກ່ເສດຖະກິດແຫ່ງຊາດໄດ້ ? ສິນຄ້າໃນເຂດຄວບຄຸມ ຂອງພວກທ່ານ, ຮ່ວມ ຫລາຍແມ່ນ ເອົາມາຈາກອາເມລິກາ, ຢີ່ປຸ່ນ, ໂດຍສະເພາະແມ່ນ ເອົາມາຈາກໄທ, ນັບທັງເຄື່ອງ ອຸປະໂພກ, ບໍລິໂພກ ແລະເຄື່ອງໃຊ້ປະຈຳວັນຕ່າງໆ ເຊັ່ນ: ແອັດຊອງ, ເຂົ້າສານ, ຊຸນ ແລະຜັກ ເປັນຕົ້ນ. ໃຫຍ່ທາງຫນີບຄໍລາວ ໂດຍວິທີເກັບພາສີ ແລະຄ່າຂົນສົ່ງສົນທິສາຕາມດິນໄທ ດ້ວຍອັດຕາແພງ ໔ ຫສດ. ດັ່ງນັ້ນ, ຈຶ່ງມີເຫດຜົນ ພຽງພໍທຸດວ່າ, ພຽງແຕ່ອາເມລິກາ ງົດການຊ່ວຍເຫຼືອ ອາທິດ໑໐ ເທົ່ານັ້ນ, ອຳນາດການປົກຄອງວຽງຈັນ ກໍ່ຈະຕ້ອງລົ້ມຕູບຜູ້ບໍລິໂພກ, ພຽງແຕ່ໄທ ງົດການຂົນສົ່ງອາທິດ ໑໐ ເທົ່ານັ້ນ, ເສດຖະກິດຂອງລາວ ກໍ່ຈະປະສົບຄວາມປັບປ່ອນໃນທັນທີໂລດ. ການເສດຖະກິດ ທີ່ ຂຶ້ນກັບປະເທດອື່ນຄືແນວນັ້ນ, ເຮັດແນວໃດ ຈຶ່ງຈະຮັບປະກັນຄວາມເປັນເອກະລາດ ຂອງລາວໄດ້ ?

ເວົ້າເຖິງຄວາມເປັນ ກາງຂອງລາວ, ຖ້າອີງໃສ່ຄະແຫລງການ ລາດັວຍຄວາມເປັນກາງ ຂອງລາວໃນ ອານຸສັນຍາເຊີແນວປີ ໑໙໕໒ ກ່ຽວກັບລາວແລ້ວ, ເຮັດແນວໃດ ຈຶ່ງຈະມີເຫດຜົນ ນາ ອະທິບາງໄດ້ ໃນເມື່ອຫາກມີທະຫານປະຈຳການຂອງໄທ ໓໐ ກອງພັນ ເຂົ້າມາເຂັ້ມຂົ້າຮາວີ, ປຸ້ນສະ ດົມປະຊາຊົນເຮົາ, ແລະທະຫານຫຸ່ນໄຊວ່ອນເຂົ້າມາສູ່ຮາວີ ທາງເລກ ໙ ພາກໃຕ້ ຂອງລາວເຮົາ ? ຝ່າຍວຽງຈັນຖືວ່າ ຕົນເປັນຜູ້ສຳສາຄວາມເປັນກາງໄວ້ໄດ້, ແຕ່ໃນຕົວຈິງແລ້ວ ເປັນຫຍັງຊຳພັນ ການສຳພັນທາງທະຫານ ກັບພວກຫຸ່ນໄຊວ່ອນ, ພະນົມເປັນ ແລະພວກປະຕິການໄທ, ປະ ໃຫ້ອາເມລິກາ ໃຊ້ກຸ່ມສຳພັນທະຫານດັ່ງກ່າວ ດຳເນີນການຮຸກຮາມລາວ ແລະບັບດາປະເທດ ໃນອິນດູຈີນ ? ໃນໃບ ລາງງານຂອງ ເຈມລຸອກ-ໂລເວັນເດັນ (James G. Lowentain) ແລະ ລິຊາກ-ໂນສ

(Richard Moose), ສະມາຊິກສະພາສາອາເມລິກາ ທີ່ປະກາດອອກເມື່ອວັນທີ 2/6/1976 ໄດ້
ສັ່ງວ່າ: ປະຈຸບັນນີ້, ແຜນໂທນໂຮງ ທີ່ເປັນປະເທດປະກອບກຳລັງຄົນດັນດີ ເພື່ອສືບຕໍ່ສົງຄາມ
ທາງຫນ້າດິນຢູ່ລາວ ແລະ ຍົນທາງຊະນິດ ຂອງອາເມລິກາ ທີ່ບິນໄປຖິ້ມລະເບີດ ຍິງທຳລາງລາວນັ້ນ
ກໍແມ່ນບິນຈາກ ບັນດາຖານທັບ ໃນປະເທດໄທ ..."

ຄວາມຈິງທັງໝົດທາງດ້ານນັ້ນ ກໍພຽງພໍ ທີ່ຈະສະແດງໃຫ້ເຫັນວ່າ ປະເທດລາວ ພວມ
ຖືກອາເມລິກາຮຸກຮານ, ອະທິປະໄຕ ແລະ ເອກະລາດຂອງລາວ ພວມຖືກພວກເຂົາຢຽບຢາ, ຄວາມ
ເປັນກາງຂອງລາວ ໄດ້ຖືກທຳລາງ ແລະ ປະຊາຊົນລາວ ໄດ້ຖືກທຳລາງທໍລະມານ. ຍ້ອນບໍ່ຮັບຮູ້ຄຳແນວນັ້ນ
ຫລືດັ່ງແກ້ງບໍ່ຮັບຮູ້ຄຳແນວນັ້ນ, ພວກທ່ານຈິ່ງໄດ້ເວົ້າອອກທົ່ວທັບວ່າ "ຍ້ອນຄວາມເຫັນແຕກຕ່າງກັນໃນ
ດ້ານການເມືອງ, ລາວໄດ້ແບ່ງກັນເປັນພັກຝ່າຍ, ມີຫລາຍອຸດົມການແບ່ງ ຕ່າງໆ ກັນ, ຕໍ່ສູ້ກັນຢ່າງ
ທໍລະຫີດ ໂດຍຮັບອາວຸດປະທັດປະຫານກັນ, ບາງກຸ່ມບາງຄະນະ ໄດ້ກາງໄປເປັນເຄື່ອງມືໃຫ້ແກ່ຕ່າງ
ປະເທດ, ນຳເອົາຄົນຕ່າງດ້າວ ເຂົ້າມາເຂັມຂ້າປະຊາຊົນລາວ ຢ່າງໂຫວຮ້າງຫາລຸມ, ຢຽບຢາອຳ
ນາດອະທິປະໄຕຂອງລາວ..." ຄຳເວົ້າດັ່ງກ່າວແມ່ນ ນະລຸ່ມນະລົງພິສູດ, ບໍ່ເຫັນສາງເຫດ ແລະ ກົກ
ເຫງົ້າ ຂອງສະພາບການລາວ ໃນປະຈຸບັນ, ມີແຕ່ຢາກເປົາປີດກົນອຸບາງ ແລະ ໂທດກຳຮຸກຮານ ຂອງ
ອາເມລິກາຢູ່ລາວເທົ່ານັ້ນ. ຍ້ອນເຫັນແກ່ສິດປະໂຫງດສ່ວນຕົວ ແລະ ຄອບຄົວຂອງຕົນ, ຍ້ອນຄວາມ
ມັກໃຫຍ່ໄປສູ່ສ່ວນຕົວ ທາງດ້ານສິດອຳນາດ, ຍ້ອນທຳຜິດການເມືອງບໍ່ຈະແຈ້ງ, ຈິ່ງເຮັດໃຫ້ຄົນຈຳ
ນວນໜຶ່ງ ໃນວົງການກຳອຳນາດວຽງຈັນ, ເປັນຕົ້ນແມ່ນ ພວກຂວາຈັດ ໄດ້ຂາງນະໂນທຳ ດ້ວຍລາຄາ
ຖືກ, ທໍລະຍິດດຳລາດ, ຍິນຍອນເປັນລຸກມືໃຫ້ອາເມລິກາ, ນຳເອົາອາເມລິກາ ເຂົ້າມາຮຸກຮານປະເທດ
ເຮົາ ແລະ ຮັບໃຊ້ພວກມັນ. ຄົນຈຳພວກນັ້ນ ດຳລົງຄົງຕົວຢູ່ໄດ້ ກໍຍ້ອນອີງໃສ່ເງິນໂດລາ ແລະ ອາວຸດ
ຂອງອາເມລິກາ, ສ້າງຄວາມຮັ່ງມີ ຢູ່ເທິງກອງກະດູກ ແລະ ບວກເລືອດ ຂອງປະຊາຊົນ. ກ່ຽວກັບ
ໂທດກຳຂາງລາວ ຂອງພວກເຂົາ, ພວກເຂົາຕ້ອງຮັບຜິດຊອບ ຕໍ່ປະຊາຊົນ ແລະ ຕໍ່ປະຫວັດສາດ.

ສ່ວນຝ່າຍບັນດາກຳລັງຮັກຊາດລາວ ແມ່ນຕັ້ງຫນ້າໃຫ້ແກ່ ສິດປະໂຫງດອັນສູງສົ່ງ ຂອງ
ປະເທດລາວ ແລະ ປະຊາຊົນ. ພວກຂ້າພະເຈົ້າ ໄດ້ຮັບຮູ້ແຈ້ງ ກ່ຽວກັບສາງເຫດ ແລະ ກົກເຫງົ້າ
ຂອງສະພາບການ ອັນແສນຫນັກຫນ່ວງຢູ່ລາວ ໃນປະຈຸບັນ ແລະ ຖືວ່າ, ຖ້າຢາກແກ້ໄຂບັນຫາລາວ ໃຫ້
ໄດ້ນັ້ນ, ພວກເຮົາຕ້ອງ ກຳຈັດປັດເປົາກົກເຫງົ້າ ທີ່ໃຫ້ເກີດສະພາບການດັ່ງກ່າວນີ້ ໃຫ້ຈົບໄດ້,
ຫນາຍຄວາມວ່າ: ກ່ອນອື່ນໝົດ, ພວກເຮົາຕ້ອງເຮັດໃຫ້ການແຍກແຍງ ແລະ ຮຸກຮານ ຂອງອາເມ
ລິກາຕໍ່ລາວຢຸດເຊົາລົງ, ອຳນາດການເປົາກົກຂອງວຽງຈັນ ຕ້ອງປະລະນະໂຍບາງ ເດີນຕາມອາເມລິກາ
ແລະ ເປັນລຸກມືໃຫ້ອາເມລິກາ. ມີແຕ່ເຮັດຄືແນວນັ້ນເທົ່ານັ້ນ, ປະເທດລາວບ້ານເມືອງ ຂອງພວກເຮົາ
ຈິ່ງຈະມີ ເອກະລາດ, ເມື່ອມີເອກະລາດ ຈິ່ງຈະມີສັນຕິພາບອັນແທ້ຈິງ; ເມື່ອມີເອກະລາດ, ສັນຕິ
ພາບ ແລະ ອະທິປະໄຕອັນແທ້ຈິງ ຈິ່ງຈະສ້າງຄວາມຖືກຕ້ອງປອງດອງ ແລະ ເອກະພາບແຫງຊາດໄດ້.

6) - ໃນຄຳປາໄສ, ພວກທ່ານເວົ້າວ່າ "ລັດຖະບານປະສົມແຫ່ງຊາດສາມຝ່າຍ ຍັງຄົງຕົວ
ຢູ່ໄດ້" ແລະ "ລັດຖະບານປະສົມແຫ່ງຊາດລຸ່ມກວ່າ ຍິນດີຢາກເຫັນ ພວກລັດຖະມົນຕີ ຝ່າຍແນວລາວ
ຮັກຊາດ ຄົນນາຮັບເອົາຕຳແຫນ່ງ ແລະ ພາລະຫນ້າທີ່ ຄວາມຮັບຜິດຊອບຕາມເດີມ". ພວກຂ້າພະເຈົ້າ
ຖືວ່າ ອັນນັ້ນແມ່ນ ການບັນຂາວໃຫ້ເປັນດຳ, ບິດເບືອນ ພິກັບຄວາມຈິງຢ່າງບັງອາດ ແລະ ເປັນການ

ລ່ວງທວງ ທີ່ດ້ານທິສຸດ. ພວກເຮົາຮັກສາແລ້ວວ່າ ລັດຖະບານປະສົມແຫງຊາດ ທີ່ສ້າງຕັ້ງຂຶ້ນ ເມື່ອ
 ປີ 1946 ແມ່ນ ອີງບົນພື້ນຖານສັນຍາ ຊຽງລິກ ແລະທັງໂຫຕິນ, ສ່ວນປະກອບຮ່ວມມື ມ່ ຝ່າຍ ໂດຍມີ
 ພະລາຊະອົງການແຕ່ງຕັ້ງ ຕາມລະບຽບການພິເສດ ແລະດຳເນີນວຽກງານ ຕາມຫຼັກການ ເປັນ
 ເອກະສັນ ມ່ ຝ່າຍ. ລັດຖະບານດັ່ງກ່າວ ໄດ້ເອົາ ໂຄງການການເມືອງ ທີ່ທັງ ມ່ ຝ່າຍໄດ້ຕົກລົງ
 ກັນ ເປັນແນວທາງນະໂຍບາຍຂອງຕົນ. ແຕ່ດ້ວຍວິທີການ ຄວາມກຳພະນະທາງ ກົນໄມ້ ພົນເສນາ
 ລັດຖະມົນຕີກະຊວງການຕ່າງປະເທດ, ດ້ວຍການເຮັດລັດຖະປະຫານ ເມື່ອວັນທີ 19/6/1956,
 ດ້ວຍວິທີການດັດແປງລັດຖະບານ ທີ່ບໍ່ໄດ້ຮັບການເຫັນດີເປັນເອກະສັນ ຈາກຝ່າຍຕ່າງໆເຖິງ 5 ເທື່ອ
 ແລະ ໃຊ້ເລຫລຽນກົນຊຽງລາຍຢ່າງ, ຈັກກະພັດອາເມລິກາ ໄດ້ລົບລ້າງສ່ວນປະກອບ, ແນວທາງ
 ນະໂຍບາຍ ແລະຫຼັກການເຮັດວຽກຂອງລັດຖະບານປະສົມແຫງຊາດ ມ່ ຝ່າຍຢ່າງສິ້ນເຊີງ. ມັນ
 ເປັນອັນຈະແຈ້ງແລ້ວວ່າ, ໂດຍມີການສົມຮັບຮ່ວມຄິດຂອງຝ່າຍພວກທາງ, ຈັກກະພັດອາເມລິກາ ໄດ້
 ຫຳລາງ ແລະ ໂຄ່ນລົ້ມລັດຖະບານດັ່ງກ່າວຢ່າງສິ້ນເຊີງ. ຈຳນວນລັດຖະມົນຕີ ແລະລັດຖະມົນຕີຊ່ວຍ
 ວ່າການ 19 ທ່ານ ໃນລັດຖະບານປະສົມເກົ່າ, ປະຈຸບັນນີ້ ຍັງເຫລືອພຽງແຕ່ 4 ຄົນເທົ່ານັ້ນ ທີ່ຍັງຢູ່
 ໃນອຳນາດການປົກຄອງຮຽງຈັນ, ແຕ່ພວກນີ້ ບໍ່ຫລາຍກ່ວາໜຶ່ງໄດ້ມີອາເມລິກາ, ຮັບໃຊ້ອາເມລິກາ
 ແລະບໍ່ອາດຈະເປັນຕົວແທນ ໃຫ້ໃຫ້ໄດ້ ນອກຈາກເປັນຕົວແທນໃຫ້ແກ່ ຝ່າຍຂວາຮຽງຈັນ. ອຳນາດ
 ການປົກຄອງຮຽງຈັນ ປະຈຸບັນນີ້ ພຽງແຕ່ແມ່ນ ອຳນາດການປົກຄອງ ຂອງຝ່າຍດຽວເທົ່ານັ້ນ, ເຊິ່ງ
 ເປັນເລື່ອງມືປົກປິດໃຫ້ແກ່ການຮຸກຮານ ຂອງອາເມລິກາ, ປະຕິບັດນະໂຍບາຍ ລ່າເມືອງຂັ້ນແບບໃໝ່
 ຂອງອາເມລິກາ, ເປັນຕົ້ນແມ່ນ ປະຕິບັດນະໂຍບາຍພາຍໃນ ແລະຕ່າງປະເທດ ຕາມຄຳສັ່ງ ຂອງ
 ອາເມລິກາ. ສ່ວນຮູບຮ່າງ ມ່ ຝ່າຍ ທີ່ພວກທາງລັດຖະມົນຕີ ໄດ້ມີການປ່ຽນແປງ ໃນດ້ານພື້ນຖານ
 ແລ້ວ, ສະເດັດເຈົ້າສຸວັນນະພູມາ ໄດ້ປະລະນະໂຍບາຍສັນຕິພາບເປັນກາງ, ໄດ້ປະກາດ ເອົາກຳລັງ
 ຂອງເພິນ ທີ່ຍັງເຫລືອເລັກນັ້ງ ເຂົ້າກັບກຳລັງຂອງຝ່າຍຂວາ ແລະຖືຕົນເອງວ່າ ເປັນຕົວແທນ ຂອງ
 ຝ່າຍນີ້. ສະນັ້ນ, ຕຸ້ຍເປັນຕົວແທນ ທີ່ແທ້ຈິງ ຂອງກຳລັງເປັນກາງຮັກຊາດ ໃນປະຈຸບັນແມ່ນ ຄະນະ
 ຮ່ວມສຳພັນ ບັນດາກຳລັງເປັນກາງຮັກຊາດ ແຕ່ຕັ້ງຮຽງເທົ່ານັ້ນ, ແມ່ນກຳລັງການເມືອງ ທີ່ມີກຳລັງປະ
 ກອບອາວຸດຕ່າງຫາກ, ໄດ້ເຕີບໃຫຍ່ຂຶ້ນ ໃນທຸກດ້ານ ແລະໄດ້ປະກອບສ່ວນ ອັນສຳຄັນ ໃນການອຸທິດ
 ໃຫ້ແກ່ພາລະກິດກຳລັງ ດ້ານອາເມລິກາ ຂອງຊາດເຮົາ.

ຈາກຕົວຈິງ ທີ່ກ່າວມາ, ພວກຂ້າພະເຈົ້າ ເຫັນໄດ້ຢ່າງຈະແຈ້ງວ່າ ອັນທີ່ ອາເມລິກາແລະ
 ພວກທາງເອນວ່າ ລັດຖະບານປະສົມຢູ່ຮຽງຈັນນັ້ນ, ເປັນພຽງແຕ່ ລັດຖະບານປະສົມ ຂອງກຳລັງທີ່ມີອິດ
 ອາເມລິກາ, ໃນນັ້ນ ພວກຂວາຈັດ ແມ່ນກຸ່ມທີ່ໄດ້ຮັບການສູນຊູຈາກອາເມລິກາຫລາຍກວ່າເພິນ. ອຳ
 ນາດການປົກຄອງຮຽງຈັນ ໄດ້ສະແດງບົດບາດ ເອົາການເອົາງານທີ່ສຸດ ໃນການປະຕິບັດ ນະໂຍບາຍ
 ຮຸກຮານ ຂອງອາເມລິກາຢູ່ລາວ, ປະຕິບັດນະໂຍບາຍ "ໃຊ້ຄົນລາວຂ້າຄົນລາວ" ຂອງຈັກກະພັດອາ
 ເມລິກາ ຢ່າງສຸດອິກສຸດໃຈ, ຫລອກລອງທະຫານຝ່າຍຂວາ ແລະກຳລັງພິເສດ ໄປບຸກໂຈມຕີ ບຽດຢິດ
 ເຂດປິດປ່ຽ ຂອງບັນດາກຳລັງຮັກຊາດ. ພວກເຮົາໄດ້ສົມຮັບຮ່ວມຄິດກັບຈັກກະພັດອາເມລິກາ ຕູ້ຮຸກຮານ
 ນຳເອົາອິນເຂົ້າມາທຳລາງເຜົາຜານ ຕືບແຜ່ນດິນລາວ, ນຳເອົາທະຫານໄທ ແລະທະຫານຫຸ່ນໂຊງອນ
 ເຂົ້າມາເຂັບຂ້າປະຊາຊົນເຮົາ, ພວກເຮົາໄດ້ກ່າງເປັນ ກະບອກສຽງ ຮ້ອງໂຈ້ ປິດບັງ ນະໂຍບາຍ

ຮກສານ ຂອງຈັກກະພັດອາເມລິກາ ແລະບໍ່ໄດ້ລົດລະ ໃນການໃສ່ຮ່າງປ້ອງສີ ບັນດາກຳລັງຮັກຊາດ. ອຳນາດການປົກຄອງ ຄືແນວນັ້ນ, ເຮັດແນວໃດ ພວກທ່ານ ຈະໄປຮຽກຮ້ອງ ພວກຂ້າພະເຈົ້າ ໃຫ້ເຂົ້າ ນາຮັບເອົາບາງຜູ້ ໃນກົງຈັກຂອງຊາດ, ທີ່ລະບົດຕໍ່ປະຊາຊົນຄືແນວນັ້ນ. ເວົ້າລວມແລ້ວ, ແມ່ນ ອາເມລິກາ ແລະພວກລູກມືຂອງຈັດ ໄດ້ຈັກສັນຍາ ຊຽງລິກ ແລະທັງໝົດຕົວຕົນກັງແລ້ວ, ໄດ້ໂຄ່ນ ລົ້ມລັດຖະບານປະສົມ ມ່ ຝ່າງຢ່າງສົມເຊີງ. ເພາະສະນັ້ນ, ໃນເທື່ອນີ້, ເພື່ອແກ້ໄຂບັນຫາທີ່ພົວພັນ ລະຫວ່າງຝ່າຍທັງສອງ, ກ້າວເຖິງ ສັ່ງຄວາມຖືກຕ້ອງປອງດອງ ແລະເອາະພາບແທງຊາດ, ບັນ ຫາອັນຮີບດວນທີ່ສຸດ ບໍ່ແມ່ນ ຈະພົ້ນຜູ້ ລັດຖະບານ ທີ່ສຸດທາງໄປແລ້ວ, ມີແຜດຕ້ອງ ຈັດຕັ້ງລັດຖະບານ ປະສົມໃໝ່ ເຊິ່ງມີສ່ວນປະກອບ, ຈຳນວນ ແລະ ຫນ້າທີ່ ຄືຝ່າຍພວກຂ້າພະເຈົ້າ ໄດ້ສະເໜີ ໃນ ວາລະປະຊຸມທ້ອງຖິ່ນ.

ມ) - ໃນຈົດໝາຍ ຂອງສະເດັດເຈົ້າສຸວັນນະພູມາ ສະບັບລົງວັນທີ 66/ກ/ລພກ6 ທີ່ສົ່ງ ໄປໃຫ້ສະເດັດເຈົ້າ ສພານຸວົງມົນ, ເພິ່ນໄດ້ຮັບເອົາວິທີການການເມືອງ 6 ຂໍ້ ຂອງແນວລາວຮັກຊາດ ເປັນພື້ນຖານ ໃນການເປົກສາຫາລືກັນ, ແຕ່ໃນຄຳປາໄສ ຂອງພວກທ່ານທ່າວາງແລ້ວນີ້, ພວກທ່ານຊົ່ວ ພັດບໍ່ໄດ້ແຜດຕ້ອງ ເຖິງວິທີການການເມືອງ 6 ຂໍ້ດັ່ງກ່າວ ແຕ່ປະກາມໃດ. ການກະທຳຂອງພວກທ່ານ ແມ່ນບໍ່ເຂົ້າເກງກັນ ກັບຄຳເວົ້າຂອງພວກທ່ານ. ອັນນັ້ນ, ແມ່ນເຈດຕະນາດີ ແລະຄວາມຈິງໃຈ ອັນ ເຂັ້ມງວດ ຂອງພວກທ່ານຊົນບໍ່ ຈື່ ພວກຂ້າພະເຈົ້າຖືວ່າ ດັ່ງທຳມອງ ແລະຂໍສະເໜີຕ່າງໆ ຂອງ ຝ່າງວຽງຈັນນັ້ນ, ແມ່ນລົມຄົນ ຂໍເລົ່າທອງອັນບັງອາດ ຂອງອາເມລິກາ ໃນເມື່ອກ່ອນນີ້. ເມື່ອເປັນ ແນວນັ້ນ, ກໍຍັງສະແດງໃຫ້ເຫັນວ່າ ພວກທ່ານ ບໍ່ມີເອາະລາດ, ບໍ່ມີອິດສະຫຼະເສລີ ໃນການກະທຳໃດໆ, ບໍ່ມີສິດຕິດສິນ ບັນຫາຂອງຕົນ ໃດໆຕົນເອງໄດ້.

ສ່ວນຝ່າງພວກຂ້າພະເຈົ້າ, ໃນວາລະປະຊຸມຄັ້ງກ່ອນ, ພວກຂ້າພະເຈົ້າ ກໍໄດ້ອະທິບາຍ ເນື້ອໃນລະອຽດ ຂອງວິທີການການເມືອງ 6 ຂໍ້ ເຊິ່ງຝ່າງພວກທ່ານເອງ ກໍໄດ້ຮັບເອົາເປັນພື້ນຖານ ເປົກສາຫາລືກັນ. ອັນນັ້ນ ແມ່ນຂໍສະເໜີ ທັມການກໍ່ສ້າງທີ່ສຸດ ແລະ ສົມເຫດສົມຜົນທີ່ສຸດ, ທີ່ຈະ ຊ່ວຍໃຫ້ພວກເຮົາ ຊອກຫາວິທີການອັນເໝາະສົມ ທີ່ບັນດາຝ່າງ ອາດຈະຮັບເອົາໄດ້. ອັນນັ້ນ ແມ່ນ ທາງອອກ ສຳລັບບັນຫາລາວ ໃນປະຈຸບັນ.

ໃນຄຳປາໄສ ຂອງພວກທ່ານ ໃນວາລະປະຊຸມຄັ້ງກ່ອນ, ກໍມີບາງຈຸດທີ່ພວກເຮົາ ພໍຈະຫງັບ ເຂົ້າຫາກັນໄດ້, ອັນນັ້ນແມ່ນ ການຍົມຍັນຄົນ ຂອງຝ່າງພວກທ່ານ ທີ່ໃຫ້ຄຳໝັ້ນສັນຍາ ຈະເຮົາລົບ ສັນຍາເຊິ່ງແນວປີ 1956 ກ່ຽວກັບລາວ.

ສັນຍາດັ່ງກ່າວ ໄດ້ຮັບຮູ້ ບັນດາສິດພື້ນຖານ ຂອງຊາດເຮົາຄື: ອະທິປະໄຕ, ເອາະລາດ, ຄວາມເປັນກາງ, ເອາະພາບ ແລະຕົນແຕ່ນຕົນອັນອົບຖົ່ວນ, ຈັກກະພັດອາເມລິກາ ກໍໄດ້ພ້ອມກັບບັນດາ ປະເທດ ທີ່ເຂົ້າຮ່ວມກອງປະຊຸມເຊິ່ງແນວປີ 1954-56 ຮັບຮູ້ ແລະ ໃຫ້ຄຳໝັ້ນສັນຍາ ຮັບປະກັນຄວາມ ເປັນກາງ ຂອງປະເທດເຮົາ. ປະຈຸບັນນີ້, ສັນຍາເຊິ່ງແນວປີ 1956 ຍັງຄົງຮັກສາຄຸນຄ່າຂອງມັນ ໄວ້ຄືເກົ່າ. ບັນຫາໃໝ່ ທ່າວາງອອກ ໃນການເຈາະຈາ ຂອງພວກເຮົາ ໃນເທື່ອນີ້ ຕ້ອງພິຈາ

ລະບາສະພາບການ ດິວຈິງຢູ່ລາວ ໃນປະຈຸບັນ ແລະເອົາຄັນນັບ ເປັນພື້ນຖານ ເພື່ອແກ້ໄຂ ບັນຫາ
 ດ້ວຍໆ ທີ່ວາງອອກ ສຳລັບປະເທດຊາດບ້ານເມືອງ ຂອງພວກເຮົາ ໃນປະຈຸບັນ, ເລີ່ມສອງບັນຫາ
ຄື: ຢູ່ເອົາສິ່ງຄວາມຮູ້ຄວາມ ແລະການຕິດພັນທາງທະຫານ ຂອງອາເມລິກາຢູ່ລາວ, ຈັດຕັ້ງ
ລັດຖະບານປະສົມ ແຫ່ງຊາດໃໝ່ ແລະ ສະພາປະສົມການເມືອງ.

ທ່ານຫົວໜ້າຄະນະຜູ້ແທນຝ່າຍລວງຈັນ ກໍໄດ້ເວົ້າວ່າ ວັນທີ ໑໗ ຕຸລາ ແມ່ນມີສົມມິດ
 ຂອງລາວທັງຊາດ ແລະພວກເຮົາຄວນຈຳລຶກວັນນີ້ໄວ້ ໃນປະຫວັດສາດຂອງລາວ, ເພາະເປັນວັນເປີດ
 ສັກກະຫລາດໃໝ່ ໃນການໂຮມລາວ ແລະປ່ຽນຮ່າງຊາດ ຂອງພວກເຮົາ. ຄະນະຜູ້ແທນ ບັນດາກຳ
 ລັງຊັກຊາດລາວທັງໝົດ ສຳເລັດວຽກງານ ຂອງຝ່າຍພວກທ່ານ ຈະກຽມເປັນການກະທຳດິວຈິງ ດ້ວຍ
 ການຕອບສະຫນອງ ບັນດາຂໍສະເໜີ ອັນດຶກດ້ອງ ຂອງພວກຂ້າພະເຈົ້າ ຢ່າງດັງຫນ້າ. ພວກຂ້າ
 ພະເຈົ້າຖືວ່າ ຖ້າຝ່າຍພວກທ່ານ ຫາກຫລຸດພັນອອກຈາກການຫນີບຶດ ຂອງອາເມລິກາ, ຖ້າພວກທ່ານ
 ຫາກຢາກຜັນຜົນປະໂຫຍດຂອງຊາດ, ຂອງປະຊາຊົນ ຂຶ້ນສູງກວ່າສິ່ງໃດໜຶ່ງ, ຖ້າຝ່າຍພວກທ່ານ ຫາກ
 ສະແດງເຈດຕະນາດີ ແລະມັ່ນທາງສ້າງແທ້, ພວກເຮົາຈະພ້ອມກັນ ຊອກຫາວິທີການທີ່ແນໃສ່ ພື້ນຜູ້
 ສັນຕິພາບ ແລະເອກະລາດ ໃຫ້ແກ່ປະເທດຊາດ, ສ້າງຄວາມຖືກດ້ອງປ່ອງດອງ ແລະເອກະພາບ
 ແຫ່ງຊາດ, ຕອບສະຫນອງຄວາມ ມຸ່ງມາດປາດຖະໜາ ແລະຄວາມຄອງຄຽ ອັນແຮງກ້າ ຂອງປ່ອງ
 ປະຊາຊົນເຮົາ ໄດ້ຢ່າງເດັດຂາດ ./.

ຄ ຳ ປ ຳ ໄ ສ

ຂອງ ທ່ານ ພນ ສີປະເສີດ ຫົວໜ້າຄະນະ ຜູ້ແທນ ບັນດາກຳລັງ ຕັກຊາດ
ທາງ ໃນ ວາລະປະຊຸມ ເທອທ ມ (ວັນທີ 14/10/1972).

ຮຽນ ບັນດາທ່ານ ,

ໃນຄຳປາໄສ ເມື່ອວາລະປະຊຸມຄັ້ງແລ້ວນີ້, ຄະນະຜູ້ແທນຝ່າຍຂວາວຽງຈັນ ໄດ້ເວົ້າເຖິງ
ເຫດການ ອັນເປັນປະຫວັດສາດຢູ່ລາວ, ແຕ່ເມື່ອພວກທ່ານ ຢ່າງຄັກແນ່ແລ້ວ ມັນຊຳ
ພັດສະແດງໃຫ້ເຫັນວ່າ ພວກທ່ານ ໄດ້ບິດເບືອນຄວາມຈິງ ຂອງປະຫວັດສາດ ໄປຫມົດກຽງ. ພວກທ່ານ
ເຮັດຄືບູຮູ້ ຄວາມເປັນຈິງ ທີ່ເປັນໄປຢູ່ໃນປະເທດລາວ ແຕ່ປີ 1976 ເປັນຕົ້ນມາ. ການບິດເບືອນ
ຄວາມຈິງດັ່ງກ່າວນັ້ນ ມັນຢືນຢັນຕໍ່ມອກເທອທນຽວ ພວກທ່ານ ບໍ່ມີຄວາມສັບຊ້ອນ ຕໍ່ປະຫວັດສາດ
ແລະ ຕໍ່ປະຊາຊົນ. ຖ້າບໍ່ແມ່ນນີ້ເຈດຕະນາ ຈະສັບໃຊ້ສິດປະໂຫຍດ ຂອງຈັກກະພັດອາເມລິກາ ຢູ່ລາວ
ແລ້ວ, ພວກທ່ານ ບໍ່ຄວນບັນເລືອງຂໍ້ມູນປະຕິເສດ ສູງສູ່ເຫດການ ອັນເປັນປະຫວັດສາດດັ່ງກ່າວນັ້ນ
ຕາມຄວາມເປັນໄປ ຢ່າງແທ້ຈິງ ຂອງມັນ ແລະຢ່າງພາວະວິໄສ.

I: ຄວາມຈິງ ແຫ່ງປະຫວັດສາດຢູ່ລາວ ແມ່ນແນວໃດ ?

1/- ແມ່ນໃຕ້ ເປັນຜູ້ຮູ້ຄານລາວ, ໃຕ້ເປັນຜູ້ສຶກສາ ອັນໂຫດຮ້າຍທີ່ສຸດ ຢູ່ລາວປະຈຸ
ບັນ. ໃຕ້ເປັນຜູ້ທີ່ຈະຕ້ອງສັບຊ້ອນ ຕໍ່ສະພາບ ທີ່ປະເທດລາວ ບ້ານເມືອງ ຖືກທຳລາງເຮົາຕາມ ?

ໃນວາລະປະຊຸມແທ້ແລ້ວ ພວກຂ້າພະເຈົ້າ ກໍໄດ້ອະທິບາຍຢ່າງແຈ້ງແຈ້ງແລ້ວວ່າ, ແມ່ນ
ກະໂດຈັກກະພັດອາເມລິການັ້ນເອງ ທີ່ເປັນຜູ້ຮູ້ຄານລາວ, ເປັນຜູ້ສຶກສາອັນໂຫດຮ້າຍທີ່ສຸດຢູ່ລາວ
ດັ່ງແຕ່ປີ 1976 ມາຈົນເຖິງປະຈຸບັນ. ດັ່ງນັ້ນ ມັນຈຶ່ງແມ່ນອາເມລິກາເອງ ແລະຝ່າຍຂວາວຽງຈັນ
ລວມທັງສະເດັດເຈົ້າ ສີວັນນະພູມາດວອຍ ຕ້ອງເປັນຜູ້ສັບຊ້ອນຢ່າງຫນັກ ຕໍ່ເຫດຮ້າຍທຸກປະການ ທີ່
ເປັນມາຢູ່ໃນບ້ານເມືອງລາວ.

ໃນເທອທນີ້, ພວກຂ້າພະເຈົ້າ ຈະອະທິບາຍເພີ່ມເຕີມ ກ່ຽວກັບຫລັກກຽມຕົວຈິງ ຈຳນວນ
ຫນຶ່ງ ເຊິ່ງແມ່ນຄົນ ໃນວົງການອຳນາດການປົກຄອງ ອາເມລິກາເອງ ເປັນຜູ້ເວົ້າອອກ ເຊັ່ນ:
ດາແລັດ ອະດິດ ລັດຖະມົນຕີຕ່າງປະເທດ ສະໄຫມປະທານາທິບໍດີ ໄອແຊນຮາວ ເຮົາໄດ້ເວົ້າວ່າ
"ລາວ ແມ່ນທັງ ທີ່ເປັນຂໍ້ກະແຈ ສຳລັບຢູ່ດທະສາດ ກວນໂລກ" ຂອງອາເມລິກາ ຢູ່ອາຊີ ອາຊະເນ.
ໃນການຊື້ແຈ້ງ ກ່ຽວກັບເລື່ອງ ອາເມລິກາ ເພີ່ມທະວີການແຊກແຊງ ເຂົ້າອິນດູຈີນ ເມື່ອເດືອນ 2/1975
ນັ້ນ, ປະທານາທິບໍດີ ໄອແຊນຮາວ ໄດ້ຖະແຫລງວ່າ ໃນກໍລະນີ ທີ່ອິນດູຈີນຖືກແສງໄປ " ບໍ່ຊຸນ ແລະ
ບໍ່ກົວ ຢູ່ໃນອານາເຂດນີ້ ເຊິ່ງພວກເຮົາຕິລາລາສູງທີ່ສຸດນັ້ນ ກໍຈະບໍ່ເປັນຂອງພວກເຮົາອີກ ".
ຍ້ອນວ່າ ມີຄວາມປະສົງທາງດ້ານການທະຫານ, ການເມືອງ ແລະ ເສດຖະກິດດັ່ງກ່າວນັ້ນ,
ເລີຍແຕ່ປີ 1976, 1976 ແລະ 1976 ພັນມາ ອາເມລິກາ ຈຶ່ງໄດ້ລວງໂອກາດ ໃນເວລາທີ່ຜ່ານ
ຖືກແສງໄຊ ແລ້ວຊອກວິທີແຊກຊຶມ ເຂົ້າບັນດາປະເທດ ໃນອິນດູຈີນ.

ເຖິງຄວາມຜະລັດຕ່ຳຂອງຄອບຄົວ ອອກຈາກອິນດູຈີນນັ້ນ, ໃຫ້ ກໍລວນແຕ່ ໄດ້ເຫັນກັບຕາ ກ່ຽວກັບການ ເພີ່ມທະວີການແຊກແຊງ ແລະ ຮຸກຮານ ຂອງອາເມລິກາ ໃນແຕ່ລະໄລຍະ; ເລື່ອງນີ້ ພວກທ່ານເອງ ກໍໄດ້ຮູ້ ແລະ ເວົ້າເຖິງ, ແຕ່ຊ້ຳພັດ ອະທິບາຍໄປ ຢ່າງກົງກັນຂ້າມ ກັບສະພາບຄວາມເປັນຈິງ.

6/- ໃຫ້ເປັນຜູ້ທຳລາງສັນຍາເຊີແນວບີ ວລເຣີ ກ່ຽວກັບອິນດູຈີນ ຈື່:

ສັນຍາເຊີແນວບີ ວລເຣີ ກ່ຽວກັບອິນດູຈີນ ໄດ້ຮັບຮູ້ ອະທິບາຍໄດ້, ເອກະລາດ ແລະ ຜົນແທນດິນອັນຄົບຖ້ວນຂອງລາວ; ພ້ອມກັນນັ້ນ ສັນຍາເຊີແນວ ກໍໄດ້ລະບຸໄວ້ ຢ່າງຈະແຈ້ງວ່າ ກຳລັງປະເທດລາວ ແມ່ນກຳລັງໝູ່ຖານຊຸກຮັກຂອງ ຕາມກົດໝາຍ, ມີເຂດເວົ້າໂສມສອງແຂວງ ແລະ ຈະເຈລະຈາ ກັບອຳນາດການປົກຄອງອຸງຈັນ ເພື່ອປະຕິບັດຄວາມຖືກຕ້ອງປອງຄອງ ແລະ ເອກະພາບແຫ່ງຊາດ.

ແຕ່ວ່າ, ອາເມລິກາ ຊ້ຳພັດບໍ່ຍອມລົງນາມ ໃນສັນຍາດັ່ງກ່າວ. ເປັນຫຍັງ ອາເມລິກາ ຈຶ່ງບໍ່ຍອມລົງນາມ ໃນສັນຍານັ້ນ? ຢູ່ໃນປື້ມຂອງ ຊັງ-ລາກູຕຽ (Jean Lacouture) ແລະ ເດວິວແລ (Deville) ທີ່ທຳການກ່ຽວ ປາຕີ ເມັອບີ ວລເຣີ ທີ່ພາວຫົວເລື່ອງວ່າ "ການສ້າງສູດຂອງສົງຄາມ" ກໍໄດ້ເປີດເຜີຍຢ່າງຈະແຈ້ງກ່ຽວກັບເງື່ອນໄຂ ກຸ ຂັບລັດຖະບານອາເມລິກາວາງອອກ ໃຫ້ລັດຖະບານຜະລິດ ໃນເວລາເຊັ່ນສັນຍາເຊີແນວບີ ວລເຣີ ກ່ຽວກັບອິນດູຈີນ, ໃນບັນທຶກເງື່ອນໄຂທີ່ພົວພັນກັບລາວດັ່ງຕໍ່ໄປນີ້:

+ ຕ້ອງຮັກສາດິນແດນລາວໄວ້ຢ່າງຄົບຖ້ວນ (ໝາຍຄວາມວ່າ ຕ້ອງຮັກສາດິນແດນກຳນົດເອົາສອງແຂວງເປັນເຂດເວົ້າໂສມຂອງກຳລັງປະເທດລາວ).

+ ບໍ່ໃຫ້ມີການຈຳກັດສິດ ໃດໆຂອງລາວກ່ຽວກັບການສ້າງກຳລັງ, ການນຳເອົາອາວຸດເຂົ້າມາ ແລະ ຮ້ອງຂໍເອົາພື້ນທີ່ເອກະລາດຕ່າງປະເທດ. ບັນດາສິດດັ່ງກ່າວນັ້ນ, ແມ່ນແນໃສ່ອຸປະສັງຫນັງ, ຖ້າບໍ່ແມ່ນ ເພື່ອສ້າງເງື່ອນໄຂໃຫ້ອາເມລິກາແຊກແຊງເຂົ້າລາວໂດຍກົງ. ໃນຄະແຫຼງການຂອງໄອແຊນຮາວ ຕໍ່ສັນຍາເຊີແນວບີ ວລເຣີ ກ່ຽວກັບອິນດູຈີນກໍໄດ້ເວົ້າວ່າ: "ອາເມລິກາບໍ່ແມ່ນຜ່າງຫນັງຫນັງຂອງ ໃນມະຕິທຽວໃນກອງປະຊຸມນັ້ນ ແລະ ບໍ່ໄດ້ຖືກມະຕິດັ່ງກ່າວນັ້ນຜູກມັດ... ໃນສັນຍາທີ່ໄດ້ເຊັນກັນ, ມີບັດໃຈຕ່າງໆທຸກຢ່າງ ເຮົາບໍ່ມັກ".

ໃນທ້າຍປີ ວລເຣີ, ໄດ້ມີ ເຫດການປັບປ່ອນຫຼາຍຢ່າງ ເກີດຂຶ້ນຕິດຕໍ່ກັນ ໃນລັດຖະບານລາຊະອານາຈັກລາວນັ້ນ ໂດຍແມ່ນຊາວອາເມລິກາກໍຂຶ້ນ, ແລ້ວໄປເຖິງກະຖວາງຂຶ້ນເປັນນາຍົກລັດຖະມົນຕີ; ລັດຖະບານທະວາງ ລັດຖະບັນເລື່ອງນີ້ຂອງ ອາເມລິກາ ແລະ ເປີດສາກໃຫ້ອາເມລິກາ ແຊກແຊງເຂົ້າລາວໂດຍກົງ. ເຫດການທຳອິດຕ່າງເອົາທະຫານໄປບຸກໂຈມຕີ ບຸນຄຶດສອງແຂວງເວົ້າໂສມຂອງແນວລາວຮັກຊາດ ແລະ ທຳລາງສັນຍາຜ່າງຢູ່ທັງໄຕທັນນັ້ນ ແມ່ນເພື່ອອຸປະສັງຫນັງ ຈື່ ກ່ຽວກັບເລື່ອງນີ້ ກະຖວາງເອງກໍປະກາດວ່າ: "ຄວາມທ້າງປ້ອງຕົນແມ່ນຕ້ອງເຮັດໃຫ້ຜ່າງປະເທດລາວວາງອາວຸດ ແລະ ອຸປະກອນທະຫານຂອງພວກເຮົາ (ຕາມວິທະຍຸອຸງຈັນ ວັນທີ 6/10/1954). ຫນັງສືພີມ "ນິວຢອກ ເຮລານ ຕະລິບຸນ" ຂອງອາເມລິກາສະບັບວັນທີ 6/6/1954 ກໍໄດ້ລົມເຖິງຄວາມເວົ້າ

ຂອງ ດາແລດ ໃນເວລາມາວຽງຈັນເມື່ອເດືອນ 6/໑໙໕໕ ທີ່ເວົ້າກັບກະຕາງວ່າ: "ຈຳຕ້ອງມີການ
ກະທຳທຸກໆເດືອນກ່ອນທີ່ຈະເລີ່ມ ເພື່ອດ້ານກັບຝ່າງປະເທດລາວ."

ພາງຊື່ໄດ້ມີສັນຍາເຊີແນວປີ ໑໙໕໕ ກ່ຽວກັບອິນດູຈີນ ດ້ານສອງເດືອນ, ອາເມລິກາໄດ້
ສ້າງຕັ້ງກຸ່ມ ຊືອາໂຕຂີ້ນ ແລະ ເອົາລາວເຂົ້າຢູ່ໃນຂົງເຂດອາລັກຂາຂອງກຸ່ມດັ່ງກ່າວນັ້ນ ຕາມລຳພັງ
ໃຈ. ກະຕາງໄດ້ໄປຮ່ວມກອງປະຊຸມຕ່າງໆຂອງກຸ່ມ ຊືອາໂຕ ໃນຄານຮູ້ສັງເກດການ. ໃນຕົ້ນປີ
໑໙໕໖ ພາງຊື່ໄດ້ໂຄ່ນລົ້ມລັດຖະບານປະສົມເທື່ອທຳອິດລາວ, ທ່ານ ສຽງ ຊະນະນິກອນ ກໍໄດ້ປະ
ກາດລົບລ້າງສັນຍາເຊີແນວປີ ໑໙໕໕ ແລະ ກະຊວງຕ່າງປະເທດຂອງອາເມລິກາກໍໄດ້ປະກາດຖະແຫຼງ
ວ່າ: "ສະໜັບສະໜູນຄວາມຕັດສິນໃຈ" ຂອງລັດຖະບານ ສຽງ ຊະນະນິກອນ ແລະ ວ່າ: "ແຕ່ນີ້
ຕໍ່ໄປ, ລາວອາດຈະເຂົ້າຮ່ວມກຸ່ມ ຊືອາໂຕ". ຫນັງສືພິມ ນິວຢອກ - ເສລານ - ຊີບູນ ສະບັບອັນ
ທີ່ ໙/໓/໑໙໕໖ ກໍໄດ້ເວົ້າວ່າ: "ການກະທຳຂອງທ່ານ ສຽງ ຊະນະນິກອນ ດັ່ງກ່າວໄດ້ອຳນວຍໃຫ້ອາ
ເມລິກາມີຄວາມສາມາດຫຼາກຫຼາຍກວ່າເກົ່າ ໃນການຈັດຕັ້ງການປ້ອງກັນປະເທດທັມຄວາມສຳຄັນດັ່ງນີ້"
(ໝາຍເຖິງ ປະເທດລາວ).

ທາງພາງໃນປະເທດ, ອາເມລິກາໄດ້ກຳເອົາກອງທະຫານລຸກມີ ປະລິນຍາດເກົ່າ, ປ່ຽນແປງ
ເຄື່ອງແບບ, ລະບົບແບບແຕ່ນ ແລະ ອາວຸດຍຸດທະພັນໃຫ້ເປັນແບບອາເມລິກາ, ເອົານາງທະຫານ
ອາເມລິກາເຂົ້າມາຄວບຄຸມກອງທະຫານນີ້ ດ້ວຍວິທີບັດເຊິ່ງເປັນສາທະຫານປະລິນຍາດ ອອກເທື່ອລະກ້າວ;
ທຳການກັບກຸ່ມ ແລະ ຄາຕະກຳບັນດາບຸກຄົນຕັ້ງເປັນພັດທະນາການແຊກແຊງຂອງອາເມລິກາ ຕື່ມະນະທ່າມ
ກູ້ ວິລະວັງ ອະດີດລັດຖະມົນຕີກະຊວງປ້ອງກັນປະເທດ ແລະ ອື່ນໆ. ໃຊ້ກຳລັງທະຫານບິບັງຄັບໃຫ້
ລັດຖະບານລາວ ເວລານັ້ນຈຳຕ້ອງຍອມເປັນລຸກມີໃຫ້ອາເມລິກາ. ສິ່ງກອງທະຫານລຸກມີອາເມລິກາ ໄປ
ບຸກໂຈມຕີ ໒ ແຂວງເຕົ້າໂຮມຂອງຝ່າງປະເທດລາວ, ຫວັງຈະດັບສຸນກຳລັງອັນນີ້ແລ້ວຍື່ນເອົາ ໒ ແຂວງ
ນັ້ນຢ່າງຢູ່ງາງດາງ. ເພື່ອຮັບໃຊ້ເຈດຈຳນົງອັນມີຄວາມນີ້, ຈັກກະພັດອາເມລິກາໄດ້ເອົານາງທະຫານອາ
ເມລິກາເຂົ້າມາລາວຫຼາງຄັ້ງ ຊັກໃຊ້ ຈັດຕັ້ງອົງການ ຢູໂຊນ (U.S.O.H.) ຂຶ້ນເພື່ອຄວບຄຸມ
ແລະ ໃຊ້ເຄື່ອງຂອງທີ່ວ່າເອົາມາຊ່ວຍລາວນັ້ນ ໃຫ້ເປັນຕົ້ນໃຫ້ແກ່ການແຊກແຊງສາຮານ ຂອງອາເມລິ
ກາ, ເພີ່ມທະວີນາງທະຫານເຂົ້າຢູ່ໃນອົງການ ຢູໂຊນ (U.S.I.S.) ແລະ ສະຖານທຸດອາເມລິກາ;
ຫວ່ານກອງບັນເຂົ້າໄປລົບກວມ ສອງແຂວງເຕົ້າໂຮມ ຂອງຝ່າງປະເທດລາວ. ໃຊ້ກອງທະຫານແຕກທັບ
ຈຽງ ໄກເຊັກ ໄປທຳການວຸ້ນວາງ ຢູ່ພາກເໜືອຂອງລາວ. ໃຊ້ບໍລິສັດເດີນອາກາດ "ແອອາເມລິກາ"
ລຳລາງຂົນສົ່ງອາວຸດຍຸດທະພັນ ໄປໃຫ້ກອງທະຫານລຸກມີຂອງພວກເຂົານັ້ນ. ໃຊ້ພະນັກງານ ພິລິບປິນ
ເປັນນັກສືບລັບ ຢ່າງຢູ່ທ້ວທຸກສຳນັກອົງການ ຫຼືຈັດຕັ້ງໂຮງຫມໍ່ຕາມເສັ້ນທາງເຄື່ອນທີ່ ຂອງພວກເຂົາ
ເພື່ອຮັບໃຊ້ການກຳລັງຄວາມ ຂຶ້ນໃນລາວ ແລະ ອື່ນໆອີກຫຼາຍຢ່າງ.

ບັນດາເຫດການດັ່ງກ່າວນັ້ນ ໄດ້ຢັ້ງຢືນວ່າ, ເພື່ອປະຕິບັດໃນການແຊກແຊງເຂົ້າ
ລາວ, ອາເມລິກາໄດ້ລົບລ້າງສັນຍາເຊີແນວປີ ໑໙໕໕ ກ່ຽວກັບອິນດູຈີນຢ່າງບັງອາດ ແລະ ໂດງສິນເຊີງ.

ມ) - ພ້ອມເຫດຜົນຄືນໃດຈຶ່ງພາໃຫ້ເກີດກໍລະນີນີ້ ໑໙໕໖ ?
ກໍລະນີປີ ໑໙໕໖ ແມ່ນຫຍັງ ? ແມ່ນລະບົບດຽວ ແຫ່ງການທຳລາງສັນຍາເຊີແນວປີ ໑໙໕໕
ກ່ຽວກັບອິນດູຈີນ ແລະ ສັນຍາວຽງຈັນປີ ໑໙໕໗, ທຳລາງຄວາມຖືກຕ້ອງປ້ອງກອງຊາດ ລະຫວ່າງສອງ

ຝ່າງຢູ່ລາວ ເທື່ອທຳອິດຂອງຈັກກະພັດອາເມລິກາ ແລະ ທ່ານ ຕຽ ຊະນະນິກອນ ລຸກມີຂອງມັນໃນຄາວ
ນັ້ນ.

ໃນມື້ຄວາມຢ້ານກົວດີໃຊ້ຊະນະອັນໃຫຍ່ຫຼວງ ຂອງຂະບວນຮັກຊາດຢູ່ລາວ ແລະ ຂອງກຳລັງ
ຝ່າງປະເທດລາວ ເມື່ອປີ 1975 - 1976, ພ້ອມກັນນັ້ນກໍ່ເພື່ອສືບຕໍ່ແຊກແຊງລາວ ແລະ ອິນດູຈີນ
ໃຫ້ເລີຍກ່ອນກໍ່, ຈັກກະພັດອາເມລິກາ ແລະ ລຸກມີຊ່ອງໂອກາດ ໃນເວລາທີ່ກຳລັງແນວລາວຮັກຊາດ
ເຂົ້າຮ່ວມ ໃນວົງສາທະນາຣາດ ເພື່ອຄຳເນີນການຈັບກຸມຄຸມຂັງບັນດາຜູ້ນຳຂອງແນວລາວຮັກຊາດ ເຊິ່ງ
ມີທັງສະເດັດເຈົ້າສຸພານຸວົງ, ປາບປາມຈັບກຸມຄຸມຂັງ ແລະ ຍິງຂ້າພະນັກງານຂອງແນວລາວຮັກຊາດ,
ທີ່ກັບຄືນເມື່ອບ້ານຕາມສັນຍາວຽງຈັນ, ໃຊ້ກຳລັງເຖິງ 4, 5 ກອງພັນປີດລ້ອມ 6 ກອງພັນຜູ້ຢູ່ຊຽງ
ເງິນ ແລະ ຫົງໄຫຫິນ, ບັງຄັບໃຫ້ນາງທະຫານໃນ 6 ກອງພັນນັ້ນຍອມປ່ຽນໃຫ້ປິດຍົດ ດຽງຊັ້ນ ແລະ ໃຫ້ພົນ
ທະຫານຍອມປ່ຽນໃຫ້ແກ່ຢາງ ເຂົາໄປເຂົ້າກອງທະຫານຝ່າງຂວາ ເພື່ອຈະບິບບັງຄັບໃຫ້ນາງກຳລັງຝ່າງ
ປະເທດລາວ ເພື່ອຈະດັບສຸກກອງກຳລັງອັນນີ້ໃນຂັ້ນສູດທ້າງ.

ໃນວັນທີ 16/1/1976, ໂຄສິນກະຊວງຕ່າງປະເທດ ອາເມລິກາ ຖະແຫຼງວ່າ: "ອາເມລິ
ກາຖືວ່າ, ການຈັດຕັ້ງລັດຖະບານປະສົມອັນມີຜູ້ແທນ ຂອງຝ່າງປະເທດລາວ ເຂົ້າຮ່ວມນຳ ພ້ອມກັນນັ້ນ
ລາງ...". ເມື່ອເດືອນ 2/1976, ຈັກກະພັດອາເມລິກາ ແລະ ລຸກມີຂອງມັນ ໃນເວລານັ້ນໄດ້ທຳ
ລາງລັດຖະບານປະສົມ ຊຸດທຳອິດ ທີ່ມີຜູ້ແທນແນວລາວຮັກຊາດເຂົ້າຮ່ວມນຳ, ໃດງໃຊ້ວິທີບັງຄັບລັດຖະ
ບານລາວໃຫ້ຂຶ້ນລາຄາເງິນໂດລາຈາກ 16 ນາເບ້ນ 20 ກີບຕໍ່ 1 ໂດລາ, ບັງຄັບລັດຖະບານລາວບໍ່ໃຫ້
ປະຕິບັດນະໂຍບາຍເບ້ນກາງ, ເມື່ອເຫັນລັດຖະບານລາວ ບໍ່ຍອມປະຕິບັດຕາມຄວາມເວົ້າ ຂອງມັນ, ພວກ
ມັນກໍ່ໃຫ້ລຸກມີຂອງມັນໃນລັດຖະບານ ແລະ ໃນກອງທະຫານ ຝ່າງຂວາໂຮມລົມລັດຖະບານປະສົມນັ້ນລົງແລ້ວ
ເອົາລຸກມີຕົວບໍລິສຸດຂອງມັນຂຶ້ນກຳອຳນາດແທນ. ຫນັງສືພິມ "ບາງກອກໂປດ" ສະບັບວັນທີ 16/1/1976
ຂຽນວ່າ: "... ມີຂ່າວວ່າ ບາດກ້າວຕໍ່ໄປ ຂອງລັດຖະບານ ຕຽ ຊະນະນິກອນ ທີ່ຂຶ້ນແທນລັດຖະບານປະ
ສົມແຫ່ງຊາດນັ້ນ ແມ່ນຈະເອົາພັກ ແນວລາວຮັກຊາດ ອອກມອກກິດຫມາງ ເພື່ອໂຂຫາງໃຫ້ແກ່ ອັນທີ່ເອີ້ນ
ວ່າ ການຂໍ້ຄວາມຊ່ວຍເຫຼືອ ຂອງອາເມລິກາ ແລະ ປັບປຸງເສດຖະກິດຂອງລາວ ທີ່ພວມຄອບແຄບ...".

ໃນການໂຮມນັກຫນັງສືພິມຢູ່ວຽງຈັນ ເມື່ອວັນທີ 11/6/1976, ທ່ານ ຕຽ ຊະນະນິກອນ ກໍ່ໄດ້
ປະກາດ ລົບລ້າງສັນຍາເຊີແນວປີ 1974 ກ່ຽວກັບອິນດູຈີນ. ໃນຂະນະດຽວກັນ, ຍັງປະກາດຂັບໄລ່ ຄະ
ນະກຳມະການສາກົນ ອອກຈາກລາວຢ່າງບັງອາດ ໃດງອ້າງວ່າ ທະຫານຕ່າງດ້າວໄດ້ຖອນອອກຈາກດິນແດນ
ລາວໝົດແລ້ວ, ຄະນະກຳມະການສາກົນບໍ່ມີວຽກຈະເຮັດອີກ. ແຕ່ນັ້ນມາ, ສະຖານະການບ້ານເມືອງໄດ້
ມີການຂະຫຍາຍຕົວໄປທາງຮ້າງຢ່າງຫນັກຫນ່ວງທີ່ສຸດ. ວັນທີ 11/6/1976, ທ່ານ ຕຽ ຊະນະນິກອນ
ໄດ້ອອກຄຳສັ່ງໃຫ້ ປິດລ້ອມ, ນາບຊຸ້ ກອງທະຫານຂອງຝ່າງປະເທດລາວ, ຕັດການລຳລຽງຂົນສົ່ງ ສະ
ບຽງອາຫານ ແລະ ບັງຄັບປິດອາວຸດ ຂອງພວກເຂົາເຈົ້າຄືດັ່ງກ່າວມາເທິງນີ້.

ວັນທີ 11/6/1976, ຄຳພັນ ປັນຍາ, ລັດຖະມົນຕີກະຊວງຕ່າງປະເທດ ຂອງລັດຖະບານ ຕຽ
ຊະນະນິກອນ ໃນຄາວນັ້ນ ໄດ້ອບຄຳສຳພາດ ຂອງສຳນັກຂ່າວສານ ອາເປ ຂອງອາເມລິກາວ່າ: "ລັດ
ຖະບານ ພະລາຊະອານາຈັກລາວ ໄດ້ຕົກລົງດັບສູນ ພັກ ແນວລາວຮັກຊາດ, ດ້າພັກນີ້ ຫາກບໍ່ຍອມສະ
ຫວານີພັກ". ວັນທີ 11/6/1976, ພວກເຂົາ ໄດ້ປະກາດໃຊ້ກຳລັງອາວຸດ ດັບສູນ ກອງທະຫານຝ່າງ

ປະເທດລາວດັ່ງກ່າວ.

ໃດໆປັນທີ່ໜ້າກົນອຸບາງອັນຮ້າງກາດ ຂອງຈັກກະພັດອາເມລິກາ ແລະ ລູກມືດັ່ງກ່າວ, ກອງທະຫານຝ່າງປະເທດລາວ ຈຶ່ງຈຳຕ້ອງມີການສູ້ຮົງກັນຕົວຢ່າງຄົງຄາວລ້າຫານ, ບູຜ່າວົງປິດລ້ອມຂອງກອງທະຫານລູກມືອາເມລິກາອອກໄປຫາເຂດທີ່ໜ້າເກົາເພື່ອຊອກຫາຄວາມປອດໄພ ແລະ ສືບຕໍ່ກຽມຕ້ອງ.

ມັນເປັນອັນຈະແຈ້ງແລ້ວວ່າ, ອັນກົນອຸບາງ ຂອງອາເມລິກາ ແລະ ທ່ານ ຕຸງຊະນະນິກອນ ຜູ້ເປັນລູກມືໃນຄວາມມັ່ນ ໄດ້ເຮັດໃຫ້ຄວາມປອງດອງຊາດ ເທື່ອທຳອິດແຕກທະລາງ, ສົງຄາມ ໄດ້ເກີດຂຶ້ນຢູ່ລາວຕື່ມໃໝ່. ເຫດການໃນຄວາມມັ່ນແມ່ນ ອາເມລິກາ ແລະ ທ່ານ ຕຸງຊະນະນິກອນ ມັນເອງ ເປັນຜູ້ກຳລັງເຮັດໃຫ້ເກີດຂຶ້ນ ແລະ ແຕກກາຍລະອຽດທີ່ສຸດ; ດັ່ງນັ້ນພວກເຂົາຈຶ່ງເປັນຜູ້ຮັບຜິດຊອບໝົດທັງສິ້ນ.

ໃນວາລະປະຊຸມເທື່ອກ່ອນ, ຂ້າພະເຈົ້າກໍໄດ້ເວົ້າແລ້ວວ່າ ແມ່ນຈັກກະພັດອາເມລິກາ ແລະ ລູກມືມັນເອງ ເປັນຜູ້ກຳລັງສັນຍາເຊີແນວປີ 1954 ແລະ ສັນຍາຕ່າງໆຢູ່ລາວ.

ການກະທຳອັນເປີດແຜ່ນທີ່ສຸດຂອງອາເມລິກາ ແລະ ລູກມືມັນ ໄດ້ມີຜູກຖານພິຍາມລະອຽດຫຼາງຢ່າງທີ່ສຸດ ເຊິ່ງລາວທຸກຄົນທີ່ເປັນຫວັງນຳ ໃຊກຊາຕາຂອງບ້ານເມືອງ ລ້ວນແຕ່ບອກກະປະຕິເສດໄດ້. ໃນການກະທຳມ້າງເພດັ່ງກ່າວນັ້ນ, ອັນເປັນສິ່ງປ່າເຖືອນທີ່ສຸດ ແມ່ນຄະດີຄາຕະກຳ ພະນະທານກິນຸ ພິນເສນາ, ລັດຖະມົນຕີກະຊວງຕ່າງປະເທດຂອງລັດຖະບານປະສົມແຫ່ງຊາດສາມຝ່າງ, ການປ່າປ່າພູຈັບກຸມ, ການລອບຄາຕະກຳບຸກຄົນທຸກຊົນໃຈອ່ຽງໄປໃນທາງຊາດຢູ່ກາງເມືອງ ຈັບຕັ້ງແຕ່ມີຈັດຕັ້ງລັດຖະບານປະສົມແຫ່ງຊາດ ມີຝ່າງໆມາ. ພວກທັກຄວາມວຽນວາງເຫຼົ່ານັ້ນ ລ້ວນແຕ່ແມ່ນພວກລູກມືອາເມລິກາ ຊຶ່ງຈາກ, ອົບສົມ ແລະ ບັນຊາທັງໝົດ. ການທີ່ພວກຂວາຈັດໃນຄວາມມັ່ນ ເຮັດລັດຖະປະຫານ ໂຄ່ນລົ້ມລັດຖະບານປະສົມສາມຝ່າງ ແລະ ຈັບສະເດັດເຈົ້າສຸວັນນະພູມາໄປຂັງເມື່ອວັນທີ່ 1/6/1954 ຢ່າງບັງອາດນັ້ນ ເປັນຜູກຖານອັນແຕ່ນນຫນ້າທີ່ທຸກຄົນຈະຈັບລົມ.

ມັນແຕ່ລັດຖະບານປະສົມສາມຝ່າງໄດ້ຖືກໂຄ່ນລົ້ມແລ້ວ, ຄວາມຖືກຕ້ອງປອງດອງຊາດ ເທື່ອທີ່ 6 ກໍໄດ້ຖືກແຕກທະລາງ. ພວກລູກມືຂວາຈັດຂອງອາເມລິກາໄດ້ຂຶ້ນກຳອຳນາດ ແລະ ພາງໃຕ້ການບັງຄັບບັນຊາຂອງສະຖານທຸດອາເມລິກາຢູ່ວຽງຈັນ, ສົງຄາມຖຸກຮາບຂອງອາເມລິກາຢູ່ລາວກໍໄດ້ສືບຕໍ່ສະຫຼາງຕົວອອກມັນມັນບັງວາງຂວາງ.

ຝ່າງຂວາວຽງຈັນຍັງຄົງອອກແຮງປົກປັດການກະທຳຕ່າງໆດັ່ງກ່າວນັ້ນ, ຢ່າງກ່າວນັ້ນ, ຍັງອອດອ້າງວ່າ, ຝ່າງຂອງຕົນ ແລະ ນາງຂອງຕົນ ເປັນຜູ້ເຄົາລົບສັນຍາເຊີແນວ, ເຄົາລົບຂັບຍັດກຽດກັບຄວາມເປັນກາງຂອງລາວ; ແລ້ວຊ້ຳຍັງ ບັນເລື່ອງນັ້ນ ເລື່ອງນີ້ຂຶ້ນມາອ້າງ ເພື່ອກ່າວຮ້າງບັງຄັບບັນດາກຳລັງຮັກຊາດ ແລະ ປະເທດສາທາລະນະລັດ ປະຊາທິປະໄຕທວຽດນາມ ຢ່າງຂາດນາລະຍາດ ແລະ ບໍ່ມີນຸບຄວາມຈິງ. ການບັນນຳ ໃຫ້ເປັນຜູ້ອອບແບບນັ້ນ ໃຜຖືກຍັງເຫັນແຈ້ງວ່າ ແມ່ນຝ່າງຂວາວຽງຈັນຫາເລື່ອງມາປົກປັດການແຊກແຊງຖຸກຮາບ ກໍສົງຄາມຂອງອາເມລິກາ ແລະ ລູກມືເພື່ອຄວາມວຽນວາງຂຶ້ນໃນບ້ານເມືອງລາວ, ໃດໆເຈດຕະນາຈະເຮັດໃຫ້ການເຈລະຈາ ບໍ່ສຳເລັດ ແລະ ໃຫ້ອາເມລິກາ ແລະ ລູກມືສືບຕໍ່ເຮັດເສິກ ຢູ່ເມືອງລາວໄປເທິງນານ. ກຽດກັບເລື່ອງນີ້, ຝ່າງຂວາ ວຽງຈັນຕ້ອງຮັບຜິດຊອບໝົດທັງສິ້ນ.

ພວກຂ້າພະເຈົ້າຄິດວ່າ, ພວກທ່ານອາດຈະບໍ່ໄດ້ອ່ານໝົດ ຫຼືອ່ານແລ້ວກໍທຳທາ ເຮັດຄົບຮຽດກັບເຂາະສານລັບຕ່າງໆທີ່ກຳນົດໄດ້ ໄດ້ເປີດເຜີຍກຽດກັບບັນຫາອິນດູຈີນທີ່ຖືກໝົດທົດໂລກແລ້ວ. ເປັນຫຼັງການພົບປະກັນ ລະຫວ່າງສາມສະເດັດຢູ່ ຫໍກຳລາແຊນ ແຊງກະລຸ ປະເທດຝະລັ່ງຈຶ່ງໄປ

ພວກຂ້າພະເຈົ້າຄິດວ່າ ການອະທິບາຍເພີ່ມເຕີມຂອງພວກຂ້າພະເຈົ້າ ບັນຫານີ້ ຈະເປັນການ
ຊ່ວຍເຫຼືອໃຫ້ຄວາມຮັບຮູ້ອັນຕິດພາດຂອງພວກທ່ານກະຈ່າງແຈ້ງຕື່ມ. ຍັງກວ່ານັ້ນ, ບັນດາເພື່ອນໄດ້ເຫັນເລື່ອນ
ດັ່ງກ່າວນັ້ນ ກັບຫຼັກບຸກຄົນຢູ່ນະທຳນ. ພວກເຮົາຍັງມີໂອກາດຫຼາຍເພື່ອອະແລກປ່ຽນກັນຕື່ມ ໃນເລື່ອງນີ້.

II : ສະພາບການຕົວຈິງຢູ່ລາວ ໃນປະຈຸບັນແມ່ນແນວໃດ ?

໑/- ຈັກກະພັດອາເມລິກາ ໄດ້ເພີ່ມທະວີສົງຄາມຮຸກຮານລາວ; ໂດງສະເພາະແມ່ນດັ່ງແຕ່ນີ້
ນິກເຊິນ ຂຶ້ນກຳອຳນາດ ເປັນຕົ້ນມາ ສົງຄາມພິເສດ ຂອງອາເມລິກາຢູ່ລາວ ໄດ້ກ້າວເຖິງຂັ້ນສູງສຸດ,
ແຕ່ລະປະເທດໄຂ ຢ່າງຫນັກຫນ່ວງຫນ້ອຍ.

ຈັກກະພັດອາເມລິກາໄດ້ອີງໃສ່ການຊ່ວຍເຫຼືອ ເປັນຄັ້ນຕາລະບັດບັງຫນ້າ ເພື່ອດຳເນີນສົງຄາມ
ຮຸກຮານລາວ. ໃນແຕ່ລະປີ, ໂດງສະເພາະແມ່ນ ໃນຫຼາຍປີ ມາກນັ້ນ ການຊ່ວຍເຫຼືອຂອງອາເມລິກາ
ໃຫ້ອຳນາດການປົກຄອງວຽງຈັນ ໄດ້ເພີ່ມຂຶ້ນສູງສຸດ. ຕົວຢ່າງ ໃນເລື່ອງນີ້ເຫັນວ່າ ຈັກກະພັດ
ການຊ່ວຍເຫຼືອທາງທະຫານໃນປີ ໑໙໖໓ ມີພຽງແຕ່ ໑໑ ລ້ານ ໙ ແສນໂດລາເທົ່ານັ້ນ, ແຕ່ມາຮອດປີ
໑໙໗໒ ໄດ້ແລນຂຶ້ນເຖິງ ໒໕໒.໑໐໐.໐໐໐ ໂດລາ, ຖ້າໄລ່ທັງການຊ່ວຍເຫຼືອດ້ານອື່ນອີກ ກໍ່ເຖິງ ໓໒໐
ກ່ວາລ້ານໂດລາ, ຫຼື ຫຼາຍກ່ວານັ້ນ. ຫນັງສືພິມ ເລີນງີ ຂອງປະລັງ ຍັງເປີດເຜີຍວ່າ: "ໃນງົບປະ
ນາຍສືກປີ ໑໙໗໒-໗໒, ການຊ່ວຍເຫຼືອ ຂອງອາເມລິກາ ໃຫ້ອຳນາດການປົກຄອງວຽງຈັນ ມີເຖິງ ໓໗໒
ລ້ານໂດລາ". ຖ້າປຽບໃສ່ກອນຫນ້ານີ້ ໙ ປີ ແມ່ນໄດ້ເພີ່ມຂຶ້ນເຖິງ ໒໕ ເທື່ອ.

ຄຽງຄູ່ກັບການເພີ່ມ ຈຳນວນການຊ່ວຍເຫຼືອດັ່ງກ່າວນັ້ນ, ອາເມລິກາກໍ່ໄດ້ເພີ່ມຈຳນວນທີ່ເບີກສາ
ແລະ ພະນັກງານທະຫານ ຂອງອາເມລິກາ ຢູ່ລາວຂຶ້ນຢ່າງໄວວາ. ໃນສະໄໝ ໂຢນເຊິນ ກຳອຳນາດ
ທີ່ເບີກສາ ແລະ ພະນັກງານອາເມລິກາຢູ່ລາວ ມີພຽງແຕ່ ໕.໐໐໐ ຄົນ, ແຕ່ມາດຽວນີ້ ໄດ້ຂຶ້ນເຖິງ
໑໒.໐໐໐ ຄົນ. ວາລະສານ ເອແອນ ເນີນຽງ (EVENEMENT) ເມື່ອເດືອນ ໑/໑໙໖໙ ແລະ
ຫນັງສືພິມ ເລີນງີ ຂອງປະລັງ ກໍ່ໄດ້ເຜີຍວ່າ ຄົນອາເມລິກາ ທີ່ເຄື່ອນໄຫວຢູ່ລາວ ມີເຖິງ ໑໒.໐໐໐ ຄົນ
ພ້ອມກັນນັ້ນ, ການເພີ່ມທະວີທີ່ເບີກສາ ແລະ ທະຫານເລວຮັບຈ້າງຂອງໄທ ຢູ່ລາວ ກໍ່ໄດ້ເພີ່ມຂຶ້ນຢ່າງໄວ
ວາເຊັ່ນດຽວກັນ, ຄືໃນປີ ໑໙໖໔ ມີພຽງແຕ່ ໕໐໐ ຄົນເທົ່ານັ້ນ, ມາຮອດປີ ໑໙໗໐ ຂຶ້ນເຖິງ ໑໒.໐໐໐
ຄົນ ແລະ ຮອດປີ ໑໙໗໒ ຂຶ້ນເຖິງ ໒໐.໐໐໐ ກ່ວາຄົນ. ຂ້າວສານ ອາເປ ຂອງອາເມລິກາ ເມື່ອວັນ
໒໕/໑/໑໙໗໐ ກໍ່ໄດ້ຮັບວ່າ ທະຫານໄທຢູ່ລາວມີເຖິງ ໑໒.໐໐໐ ຄົນ.

ເພື່ອຊຸກຍູ້ສົງຄາມພິເສດ ຂອງອາເມລິກາຢູ່ລາວ, ອາເມລິກາ ໄດ້ອອກແຮງກຳລັງທະຫານ
ຮັບຈ້າງ ຢ່າງຮັບຮູ້ອັນສູງ ແລະ ໄດ້ຍົກຈຳນວນພົນຂຶ້ນສູງສຸດຢ່າງບໍ່ເຊິງເຫັນມາແຕ່ກອນ, ເປັນຕົ້ນ
ແມ່ນກຳລັງພິເສດ ເຊິ່ງແມ່ນ ເຊອືອກ ເປັນຕົ້ນສູງ, ລ້ຽງເກືອ ແລະ ບັງຄັບບັນຊາໂດງກົງ. ພວກ
ສ້າງໃຫ້ກຳລັງພົນລັກສະນະເປັນ ອານາຈັກນຽ ເພື່ອຮັບໃຊ້ກັນອຸບາງອັນຜ່ານມາ ຂອງອາເມລິກາຢູ່
ລາວ, ໂດງສະເພາະແມ່ນແນໃສ່ທຳລາງເຂດປົດປ່ຽນ ຂອງບັນດາກຳລັງຮັກຊາດ. ອາເມລິກາ ໄດ້ອີງໃ
ທະຫານ ທີ່ປະລັງປະໄວ ໑໗.໐໐໐ ຄົນ ນັ້ນມາເພີ່ມທະວີ ແລະ ກໍ່ສ້າງໃຫ້ເປັນທະຫານປະຈຳການເຖິງ
໗໐.໐໐໐ ຄົນ ແລະ ອີງໃສ່ທະຫານກອງຢາບ ໓.໑໐໐ ຄົນ ມາເພີ່ມທະວີ ແລະ ກໍ່ສ້າງໃຫ້ມາກາງເປັ

ກຳລັງພິເສດ ອັນມີຈຳນວນເຖິງ ໓໐.໐໐໐ ຄົນ.

ພ້ອມກັນນັ້ນ, ອາເມລິກາ ກໍໄດ້ເພີ່ມທະວີສົງຄາມ ດ້ວຍກຳລັງທັບອາກາດຂອງອາເມລິກາເອງ ໃສ່ປະເທດເຮົາຢ່າງໂຫດຮ້າງສາມາດທີ່ສຸດ, ສະເພາະຢ່າງຍິ່ງ ດັ່ງແຕ່ ນິກເຊິນ ຂຶ້ນກຳອຳນາດ ເປັນຕົ້ນ ມາ. ໃນສະໄໝ ໂຢນເຊິນ, ບັນດາລະເບີດ ຫຼາງຫຼວງຫຼາຍ ບໍ່ ຈຳນວນ ກໍມາພຽງແຕ່ ໕ ແສນເຖິງ ໖ ແສນ ໂຕນ. ແຕ່ໃນ ໓ ປີ ຕໍ່ມາ ນິກເຊິນ ຂຶ້ນກຳອຳນາດ ໄລ່ມາຮອດປີ ໑໙໗໑ ເທົ່ານັ້ນ, ອາເມລິກາ ໄດ້ເອົາລະ ເບີດນາຊີມໃສ່ປະເທດເຮົາ ເຖິງ ໓ ລ້ານໂຕນ, ເທົ່າກັບ ກຳລັງແຮງ ຂອງລະເບີດ ປະລະມານ ທີ່ອາ ເມລິກາຖິ້ມລົງໃສ່ ຮີໂລ ຊີນາ, ປະເທດຍີ່ປຸ່ນ ເມື່ອປີ ໑໙໔໕ ນັ້ນ ຈຶ່ງເປັນ ຫຼັງຈາກ ດັ່ງກ່າວ ຈຶ່ງຈະແບ່ງປັນໃສ່ກຳ ນວນຄົນແລ້ວ ປະຊາຊົນລາວຕັ້ງແຕ່ ດ້ອງຫາບແບກເອົາລະເບີດຂອງອາເມລິກາ ຫນຶ່ງໂຕນຢ່າງ.

ຄວາມຮຸກຮົບກັນອຸບາງ ເຮັດໃຫ້ສົງຄາມຢູ່ພາກໃຕ້ຫວຽດນາມ ກາງເປັນຂອງຄົນຫວຽດນາມ ແລະ ສົງຄາມຢູ່ ກຳພູຊາ ກາງເປັນຂອງຄົນກຳພູຊານັ້ນ, ອາເມລິກາ ກໍໄດ້ເຮັດໃຫ້ສົງຄາມຮຸກຮານລາວເຮົາ ເພີ່ມທະວີຄວາມຮ້າງແຮງຂຶ້ນຊັກໃຊ້. ແຕ່ເຖິງແນວໃດກໍດີ, ອາເມລິກາ ກໍຍັງປະລາໄຊຫນັກ, ບັນດາກຳ ລັງຮັກຊາດ ແລະ ປະຊາຊົນ ໃນເຂດປົດປ່ຽນ ກໍໄດ້ລົງໂຫດຮ້າງຄົນກຳພູຊາທີ່ສຸດ, ເຮັດໃຫ້ ຕຳລາ ທິດສະ ດີ ນິກເຊິນ ທີ່ພວກເຮົາກຳນົດ ໃຊ້ຢູ່ລາວ ຖືກພັງທະລາງລົງເທື່ອລະກ້າວ ແລະ ຖ້າພວກເຮົາຫາກບໍ່ຽດເຊົາ ຈອດະນາອັນມີຄວາມສຳຄັນ, ພວກເຮົາກໍມາແຕ່ຈະ ເດີນເລີກເຂົ້າໄປຫາຄວາມປະລາໄຊຢ່າງສິ້ນເຊີງ.

ສົງຄາມກວນາມ ແມ່ນ ສະພາບຄວາມຈິງ ເລື່ອງຫນຶ່ງໃນລາວ, ແລະ ແມ່ນ ຫຼັກຖານພິລານອັນ ຈະແຈ້ງອັນຫນຶ່ງ ທີ່ບໍ່ມີຜູ້ໃດປະຕິເສດໄດ້ ກ່ຽວກັບການຮຸກຮານ ຂອງອາເມລິກາ ຢູ່ໃນປະເທດລາວເຮົາ.

໒/- ອັນທີ່ເອີ້ນວ່າ "ລັດຖະບານປະສົມ ຢ່ວງຈັນ ໃນປະຈຸບັນນັ້ນບໍ່ແມ່ນ ລັດຖະບານປະສົມຊົ່ວ ຄາວແຫ່ງຊາດ ມ່ ຝ່າງອິດແລ້ວ.

ພັນຖານ ຂອງສັນຍາ ຊຽງລິກ, ຫົນເທບ ແລະ ທັງໄຫຫົນ ໄດ້ຖືກລົບລ້າງຢ່າງສິ້ນເຊີງແລ້ວ. ລັດ ຖະບານປະສົມສາມຝ່າງ ໄດ້ຖືກໂຮມລົມແຕ່ປີ ໑໙໖໒ ຄືຂ້າພະເຈົ້າໄດ້ເວົ້າມາເທື່ອແລ້ວນີ້. ອຳນາດການປົກ ຮອງວຽງຈັນປະຈຸບັນນັ້ນ ມີບໍ່ແມ່ນ ລັດຖະບານປະສົມຊົ່ວຄາວແຫ່ງຊາດ ມ່ ຝ່າງ ຈັກເມັດເລີງ ທາງດ້ານ ສ່ວນປະກອບ, ດ້ານໂຄງຮ່າງ, ດ້ານວິທີເຮັດວຽກ ແລະ ດ້ານການທຳອິດອີງກໍໄດ້ຖືກອາເມລິກາ ແລະ ລາວມີຜ່າງ ເພທຳລາງໄປຫມົດແລ້ວ.

ໃນກຳນວນລັດຖະມົນຕີ ແລະ ຮອງລັດຖະມົນຕີ ໑໙ ທ່ານ ຂອງລັດຖະບານປະສົມແຫ່ງຊາດ ມ່ ຝ່າງນັ້ນ ຍັງເຫຼືອແຕ່ ໖ ຄົນ ທີ່ມີຊື່ອາເມລິກາຫຼື ຍອມຈຳນວນອາເມລິກາເທົ່ານັ້ນ.

ຮູບ ແລະ ໂຄງຮ່າງ ລັດຖະບານປະສົມຊົ່ວຄາວແຫ່ງຊາດ ມ່ ຝ່າງ ອັນແທ້ຈິງນັ້ນ, ແມ່ນຕາມ ສັນຍາທີ່ໄດ້ເຊັນໃນເດືອນ ໖/໑໙໖໒ ທັງໄຫຫົນ. ແຕ່ວ່າ ສ່ວນວ່າ ຮູບ ແລະ ໂຄງຮ່າງ ຂອງອຳນາດການ ປົກຄອງວຽງຈັນ ປະຈຸບັນນີ້ ບໍ່ແມ່ນແບບ ມ່ ຝ່າງອິດແລ້ວ. ຫຼັງຈາກໄດ້ຢູ່ ກຳລັງເປັນກາງຂອງເພິ່ນເອງ ທີ່ຍັງເຫຼືອເລັກນັ້ນ, ແລ້ວເອົາໄປຮິມກັບຝ່າງອື່ນແລ້ວ, ສະເດັດເຈົ້າສຸວັນນະພູມາກໍໄດ້ກາງເປັນຫົວຫນ້າ ຂອງຝ່າງອື່ນ ແລະ ໄດ້ກາງເປັນຝ່າງອື່ນຂອງວຽງຈັນຢ່າງຈະແຈ້ງ. ຫນັ້ນສິ້ນຂອງ ອາເມລິກາ "ທາງ" (TIME) ສະບັບລົງວັນທີ ໓໐/໑໐/໑໙໖໒ ກໍໄດ້ໃຫ້ເຫັນວ່າ " ນາຍົກ ເຈົ້າສຸວັນນະພູມາ ຈຶ່ງ ຕົວຢ່າງໄດ້ ກໍຍ່ອມແຕ່ ການຄຸ້ມຄອງ ຂອງຝ່າງອື່ນເທົ່ານັ້ນ". ເມື່ອເປັນແນວນັ້ນ ຈະເອີ້ນອຳນາດການປົກ ຮອງວຽງຈັນ ເປັນລັດຖະບານປະສົມແຫ່ງຊາດ ມ່ ຝ່າງໄດ້ແນວໃດ ?

ລັດຖະບານປະສົມແຫ່ງຊາດ ມ່ ຝ່າງ ເດີມແນວ ສ້າງຕັ້ງຂຶ້ນ ບົນພື້ນຖານຂອງສັນຍາ ທມຄຸນ ຄ່າ ທາງກົດໝາຍ ດ້ວຍໃນ ແລະ ຕ່າງປະເທດ, ຕາມວິທີການພິເສດ, ຖືກແຕ່ງຕັ້ງ ໂດຍກົງ ໂດຍ ສະລາຊະອົງການ ຂອງພະບາດສົມເດັດ ພະເຈົ້າມະຫາຊີວິດ, ບູຮານຍຸທເອນວາ ສະພາແຫ່ງຊາດ ຂອງຝ່າງຂວາ. ວິທີເຮັດວຽກຂອງມັນ ແມ່ນຕ້ອງເປົກລາຫາລືເປັນເອກະສັນທັງສາມຝ່າງ ແລ້ວຈຶ່ງ ເຮັດໄດ້. ສ່ວນອຳນາດການປົກຄອງວຽກຈັບ ປະຈຸບັນມັນແມ່ນ ຈັດຕັ້ງຂຶ້ນໂດຍຝ່າງຂວາ ຜູ້ຄຸນດ້ວຍ ການ ລັດຖະປະຫານ, ເຮັດວຽກແບບສະເດັດການ ແຕ່ຝ່າງດຽວ ແລະ ສົ່ງຮ້າງແຮງໄປຫ້ວານັ້ນ, ມັນຍັງມວບ ຕົວເຂົ້າໄປຢູ່ພາຍໃຕ້ ອຳນາດຄວບຄຸມ ຂອງອັນທເອນວາ "ສະພາແຫ່ງຊາດ" ທີ່ຕົວກົດໝາຍ ຂອງ ຝ່າງຂວາ ເຊິ່ງສັນຍາ ມ່ ຝ່າງ ໄດ້ປະຕິເສດຢ່າງຈະແຈ້ງແລ້ວ. ດັ່ງນັ້ນ, ໃຫ້ຂະໂບ ເອນອຳນາດ ການປົກຄອງວຽກຈັບ ປະຈຸບັນນີ້ເປັນ ລັດຖະບານປະສົມແຫ່ງຊາດ ມ່ ຝ່າງ ແນວບໍ່ໄດ້ຢ່າງເດັດຂາດ. ທຸກຄົນທັງສ່ວນໃຫຍ່ ຈຶ່ງຈະບໍ່ຫຼົງເຊ່ອອາວານຫຼຸດລາວງຄັນໄຮ້ສາລະແບບນີ້.

ໃນການກະທຳຕົວຈິງຂອງມັນ, ອຳນາດການປົກຄອງວຽກຈັບ ປະຈຸບັນນີ້ ໄດ້ກ່າງເປັນເລື່ອງ ມີສູນ ໃຊ້ສົງຄາມພິເສດ ຂອງອາເມລິກາ ຢູ່ໃນປະເທດລາວ, ປະຕິບັດຕາມຄຳສັ່ງຂອງອາເມລິກາ. ໃນ ຄະແຫຼງການຂອງ ໂຄສິກາສະຊອງການຕ່າງປະເທດອາເມລິກາ ລົງວັນທີ ໑໗/໕/໑໙໖໒ ໄດ້ເວົ້າວ່າ "ສະຫະລັດອາເມລິກາ ກຽມພ້ອມຈະ ໃຊ້ທຸກຜາດຕະການ ທີ່ຈຳເປັນ ເພື່ອຕັດສິນສະພາບການໃນລາວ. ທຸກການກະທຳຂອງອາເມລິກາ (ໃນລາວ) ຈະຢູ່ໃນຂອບເຂດ ມະຕິຂອງ ສະພາສູງອາເມລິກາ ກຽວ ກັບ ອາຊີ ອາຊະເນ ລົງວັນທີ ໑໐/໕/໑໙໖໒ ທີ່ອະນຸຍາດໃຫ້ ປະທານາທິບໍດີ ໂຢນເຊິນ ນິສິດ ໃຊ້ວິ ທິການ ທີ່ຈຳເປັນ ລວມທັງ ໃຊ້ກຳລັງອາວຸດ ເພື່ອປ້ອງກັນ ພົນປະເທດຊາດອາເມລິກາ ໃນອາຊີ ອາ ຊະເນ, ພາກພື້ນກໍລະນີ "ອາວຸດແກງ". ໃນຕົວຈິງແລ້ວ ອຳນາດການປົກຄອງວຽກຈັບ ກໍໄດ້ປະຕິບັດ ມະໂຍບາຍ ເດີມຕາມອາເມລິກາ, ເປັນສາກບັງຫມ້າ ແລະ ຮ່ວມໄມ້ຮ່ວມນົກບັກກະພັດອາເມລິກາ ຢ່າງ ບອກໄດ້ໃຊ້ພັງທັງສຸດ, ຍິນຍອມໃຫ້ອາເມລິກາ ໃຊ້ເຮືອບິນ, ກອງທະຫານປະຈຳການ ແລະ ກອງທະຫານ ມອກລະບຽບ ພ້ອມທັງອາວຸດຍຸດໂທປະກອບ ເປັນຈຳນວນຫຼວງຫຼາງ ມາເຂົ້ນຂ້າຮາວິປະຊາຊົນລາວ, ທຳ ລາງວັດອາອາຮາມ, ມ້າງເພ ເຮືອນຊານບ້ານຊອງ ໄຮ່ນາ ຮັດສວນ ຂອງ ປະຊາຊົນສາມັນຢ່າງໃຫວ ຮ້າງ ປ່າ ເຊ່ອບທັງສຸດ.

ພວກເຂົາ ໄດ້ເຮັດໃຫ້ເສດຖະກິດການເງິນ ຂອງເຂດພວກເຂົາຄວບຄຸມ ຂຶ້ນກັບເສດຖະກິດອາ ມະລິກາ ແລະ ຂອງພວກປະຕິການໄທ, ຊີວິດການເປັນຢູ່ຂອງປະຊາຊົນນັບມື້ນັບຮົດເຮືອງ, ເງິນກີບລົງ ລາຄາ ເລື້ອງຈົນທະການເປັນເງິນ ເພີ່, ລາຄາສິນຄ້າຖີບຂຶ້ນສູງ, ເຮັດໃຫ້ພວກລູກມີອາເມລິກາຈຳ ມວນຫນຶ່ງຮັບຢ່າງໄວວາ, ຂ້າລາຊະການ ທະຫານ, ຕຳຫຼວດ ແລະ ປະຊາຊົນ ນັບມື້ນັບອັດຕະຮັດ ຂັດສິນລົງທຸກມື້. ຕົນເວລາທີ່ເຮັດໃຫ້ບ້ານເກືອງລາວເຮົາຕົກຢູ່ໃນສະພາບເປັນແນວນັ້ນ ແມ່ນອົບການ ຄອບງຳ ຄວບຄຸມຂອງອາເມລິກາ, ໄທ ແລະ ພວກເຂົາຂອງມັນເທົ່ານັ້ນ, ມັນບໍ່ແມ່ນອົບຮູບໃດ.

ອຳນາດການປົກຄອງວຽກຈັບ ບຸນການຕ່າງປະເທດ ເປັນເອກະລາດ, ທຸກການເຮືອນໄຫວ ລ້ວນແຕ່ຖືກອາເມລິກາຄວບຄຸມ. ພວກເຂົາໄດ້ປະຕິບັດ ຕາມຄຳສັ່ງຂອງອາເມລິກາ ໄປຮ່ວມທຸກກອງ ປະຊຸມ ຂອງກຸ່ມສຳພັນ ທາງທະຫານແບບໃໝ່. ຕົວຢ່າງ ກອງປະຊຸມ ບັນດາລັດຖະມົນຕີກະຊວງການ ຕ່າງປະເທດຂອງ ບັນດາປະເທດ ອາຊີ- ປາຊີຟິກຢູ່ ເຊ່ອບ (ເກົາຫລີໃຕ້ ໃນປີ ໑໙໖໔), ກອງປະຊຸມ

ຄັງທີ 6 ຂອງສະພາອາຊີ ປາຊີຟິກ ໃນເດືອນ ໗/໑໙໖໙ ແລະ ໄດ້ປະກາດຢ່າງບັງອາດວ່າ "ລາວໄດ້ມີ
ສັນຍາເຊື່ອມພົວ ໑໙໖໒ ຕາມຄຳຕົກລົງ ແຕ່ພວກເຮົາ (ຫມາຍເຖິງພວກກຳອຳນາດການປົກຄອງວຽງຈັນ)
ມີສິດປ່ຽນທຳທີ ແລະ ເຂົ້າເປັນສະມາຊິກ ສະພາອາຊີ" (ຖະແຫຼງການຂອງ ຫມຸພັນ ໄຊຍະສິດ ຢູ່ບາງ
ກອກ ວັນທີ ໓/໗/໑໙໖໙).

ດ້ານສາກົນ, ອຳນາດການປົກຄອງວຽງຈັນ ຖືກຈັດເຂົ້າໃນຈຳພວກ ພວກຜູ້ຊຸມຊົນຈຳຂອງອາເມ
ລິກາ. ຫວ່າງເດືອນ ໗/໑໙໗໒ ແລ້ວນີ້, ຜູ້ຕາງໜ້າຂອງອຳນາດການປົກຄອງ ວຽງຈັນ ຢູ່ກອງປະຊຸມ
ບັນດາປະເທດ ທົ່ວໂລກ ຢູ່ຊອກເຊີຕາວ (ປະເທດ ກູງຢາມ) ກໍໄດ້ເດີນທາງພວກຫຸ່ນໂຊງອນ ແລະ
ຖືກປະນານຢ່າງອັບອາງຂາງຫນ້າທີ່ສຸດ. ເຫດການເປັນແນວນັ້ນ, ເຮັດແນວໃດ ຈຶ່ງຍັງນາອ້າງວ່າ ເດີນ
ຕາມນະໂຍບາຍເປັນກາງໄດ້ ?

ຜ/- ການຮັກສາຊາດ ຂອງແນວລາວຮັກຊາດ, ຂອງບັນດາກຳລັງຮັກຊາດ ແລະ ຂອງປະຊາ
ຊົນລາວ ໄດ້ເຕີບໃຫ່ງ ເຂັ້ມແຂງ ຂະຫຍາຍຕົວຢ່າງບໍ່ຢຸດຢັ້ງ.

ຕະຫຼອດໄລຍະຫຼາຍປີ, ເຖິງວ່າ ຈັກກະພັດອາເມລິກາແລະ ລາວ ໄດ້ລະດົມກຳລັງຢ່າງ
ຫຼວງຫຼາງ, ໃຊ້ການຄຸ້ມກັນຢ່າງໃຫຍ່ຫຼວງ ຈາກການຖິ້ມລະເບີດ ຂອງກອງທັບອາກາດ ຂອງອາເມລິກາມາ
ເປີດການບຸກໂຈມຕີ ບຸນຄືດຢ່າງຂະຫນານໃຫ່ງ ແລະ ລ່ຽມຕິດເຂົ້າເຂດເປີດປ່ຽງຂອງບັນດາກຳລັງຮັກຊາດ
ແຕ່ເຫນືອຄອດໃຕ້ ແລະ ໃຊ້ພວກກອງບັນ ກອນມັງໃດ ໄປກຸກກວນ ທຳລາງປະຊາຊົນພຽງ ໃດກໍຕາມ,
ເຂດເປີດປ່ຽງ ຂອງບັນດາກຳລັງຮັກຊາດ ບໍ່ພຽງແຕ່ ໄດ້ຖືກປົກປັກຮັກສາໄວ້ໄດ້ເທົ່ານັ້ນ, ແຕ່ຍັງໄດ້ຮັບການ
ກໍ່ສ້າງ, ປັບປຸງ ໃຫ້ເຂັ້ມແຂງ ໃນທຸກດ້ານ ແລະ ນັບມື້ນັບຂະຫຍາຍກ້ວາງອອກເລື້ອຍໆ. ເຂດເປີດປ່ຽງທຸກ
ພັນອອກຈາກແອກຄອບຄອງຂອງອາເມລິກາ ແລະ ລາວ ໄດ້ກາງເປັນສັນຍາລັກ ແຫ່ງຄວາມເຕີບໃຫ່ງ
ເຂັ້ມແຂງ ຂອງການປະຕິວັດລາວ, ຂອງປະເທດລາວ ເອກະລາດຢ່າງແທ້ຈິງ ແລະ ເປັນເຂດຫນຶ່ງທີ່ບໍ່
ໃຜຈະແຕະຕ້ອງໄດ້.

ອຳນາດການປົກຄອງ ໃນເຂດເປີດປ່ຽງ ໄດ້ຮັບການກໍ່ສ້າງຂຶ້ນ ແລະ ປັບປຸງ ໃຫ້ເຂັ້ມແຂງເພື່ອປົກ
ປັກຮັກສາ ສິດປະໂຫຍດກິດ ຮັບປະກັນສິດເສລີພາບ ປະຊາທິປະໄຕ ໃຫ້ແກ່ປະຊາຊົນ.

ກຳລັງທະຫານ ແລະ ກຳລັງການເມືອງ ຂອງບັນດາກຳລັງຮັກຊາດ ໄດ້ເຕີບໃຫ່ງເຂັ້ມແຂງ
ຢ່າງບໍ່ຢຸດຢັ້ງ ຈົນສາມາດທັບມ້າງ ທຸກກິນອຸບາງ ຂອງສັດຕູ ໃຫ້ມຸ້ນຫະລາງໄປ.

ຄວາມສາມັກຄີ ຂອງບັນດາຊົນຊາດ ໄດ້ຮັບການປັບປຸງ ໃຫ້ແຫນ້ນແຜ່ນກວ້າງ. ຄວາມ
ສາມັກຄີຄວມຮົບ ລະຫວ່າງ ແນວລາວຮັກຊາດ ກັບກຳລັງເປັນກາງຮັກຊາດ ນັບມື້ນັບແຫນ້ນແຜ່ນ ແລະ ນັບ
ມື້ນັບມີຄວາມສັກສິດ ໃນການຕັດສິນໃຈກຊາດຕາຂອງຊາດ.

ການດຳລົງຄົງຕົວ ຂອງແນວລາວຮັກຊາດ ແລະ ບັນດາກຳລັງເປັນກາງຮັກຊາດ ແມ່ນສະພາບ
ການຕົວຈິງ ທາງພາວະວິໄສ ທີ່ບໍ່ມີໃຜຈະ ປະຕິເສດ ຫຼື ດູດູກເບິ່ງເບົາໄດ້.

ບັນດາກຳລັງຮັກຊາດລາວ ໄດ້ມີຄວາມບົດບາດສຳຄັນທີ່ສຸດ ໃນຊີວິດການເມືອງ ຂອງປະເທດ
ຊາດໃນປະຈຸບັນ. ທາງດ້ານຕ່າງປະເທດ, ບັນດາກຳລັງຮັກຊາດລາວ ໄດ້ມີການພົວພັນ ຢ່າງແຫນ້ນແຜ່ນ
ແລະ ໄດ້ຮັບຄວາມສະໜັບສະໜູນໃນທຸກດ້ານ ຈາກບັນດາປະເທດສັງຄົມນິຍົມ, ຈາກຂະບວນເປີດປ່ຽງຊາດ
ແລະ ຈາກປະຊາຊົນຜູ້ກ້າວຫນ້າ ໃນທົ່ວໂລກ.

III - ຫຼັກໝັ້ນ ແກ້ໄຂບັນຫາລາວ ທີ່ແນວລາວຮັກຊາດ ແລະ ບັນດາກຳລັງເປັນກາງຮັກຊາດ ໄດ້ວາງອອກ ແຜນດຸກດອງທສດ.

ຈາກສະພາບການດີວິຈິງທີ່ໄດ້ເວົ້ານາຂ້າງເທິງນັ້ນ, ຝ່າງພວກຂ້າພະເຈົ້າເຫັນວ່າ ວິທີການແກ້ໄຂບັນຫາລາວ ທີ່ດຸກດອງອັນດຽວ ແຜນວິທີການ ທີ່ ຂໍ ທີ່ບັນດາກຳລັງຮັກຊາດ ໄດ້ວາງອອກ ແລະ ທີ່ພວກຂ້າພະເຈົ້າໄດ້ອະທິບາຍເພີ່ມເຕີມ, ເພາະວິທີການນັ້ນ ໄດ້ອີງໃສ່ຈິດໃຈ ຂອງສັນຍາເຊີແນວປີ 1956 ກ່ຽວກັບລາວ ແລະ ອີງໃສ່ສະພາບການດີວິຈິງຂອງລາວ ໃນປະຈຸບັນ. ວິທີການ ທີ່ ຂໍນັ້ນ, ພະບາດສົມເດັດ ພະເຈົ້າມະຫາຊີວິດ ກໍຊົງພໍ້ປະໂຫ, ສະເດັດເຈົ້າສຸວັນນະພູມາ ກໍໄດ້ເຫັນພ້ອມໃຫ້ເອົາເປັນພັນຖານການເຈລະຈາ ແລະ ຄະນະຕັ້ງແທນຝ່າງຂອງ ວຽງຈັນເອງກໍ ເຫັນດີແນວນັ້ນ.

ເພື່ອແກ້ໄຂບັນຫາຕ່າງໆ ທີ່ວາງອອກ ສຳລັບປະເທດລາວບ້ານເມືອງ ຂອງພວກເຮົາ ໃນປະຈຸບັນ ບໍ່ແນວນວນ ຈະພົ້ນຜູ້ ລັດຖະບານ ທີ່ສູນຫາງໄປແລ້ວ, ແຕ່ນັ້ນແນວນວນຕ້ອງແກ້ໄຂ ຂອງບັນຫາດີມາດຕະຢູ່ເຊົາສິ່ງຄວາມສາຄານ ແລະ ການດີດພັນທາງທະຫານ ຂອງອາເມລິກາ ຢູ່ລາວ, ຈັດຕັ້ງລັດຖະບານປະສົມ

ແຫ່ງຊາດໃໝ່ ແລະ ສະພາປະສົມການເມືອງຂຶ້ນ ຄື ພວກຂ້າພະເຈົ້າໄດ້ສະເໜີໄປແລ້ວ. ນອກຈາກນັ້ນ ແຜນນັ້ນມີທອນໃດ ອີກທີ່ເໝາະສົມ ແລະ ຖືກແທດກັບສະພາບການດີວິຈິງຢູ່ໃນປະເທດລາວ.

ໃດຢູ່ດັ່ງນັ້ນ ຕາມຫຼັກໝັ້ນອັນດຸກດອງ ຂອງຝ່າງພວກຂ້າພະເຈົ້າ, ແລະ ໃຈ້ແຍກສະພາບການດີວິຈິງຂອງປະເທດລາວເຮົາແລ້ວ ພວກຂ້າພະເຈົ້າເຫັນວ່າ, ທັດສະນະຂອງຝ່າງຂອງວຽງຈັນ ມີຖືກກັບຄວາມເປັນຈິງໝູ່ຢູ່ໃນລາວ, ດ້ວງເຫດນັ້ນ ຂໍສະເໜີ ກຸ ຂໍຂອງຝ່າງຂອງວຽງຈັນ ທີ່ພວກທ່ານສະເໜີອອກ ໃນວາລະປະຊຸມເທື່ອແລ້ວນີ້, ຈົ່ງບໍ່ສາມາດກະສ້າງເງື່ອນໄຂດີວິຈິງ ເພື່ອກ້າວໄປເຖິງການພົ້ນຜູ້ ສັນຕິພາບ ແລະ ສ້າງຄວາມດຸກດອງຢ່າງດອງຊາດໄດ້.

1/- ໃນດີວິຈິງແລ້ວ, ຄະນະຕັ້ງແທນຝ່າງຂອງວຽງຈັນ ຍັງບໍ່ທັນຮັບເອົາວິທີການ ທີ່ ຂໍ ເປັນພັນຖານສຳລັບເປົ້າສາທາລິກນີ້ ດັ່ງທີ່ພວກທ່ານ ໄດ້ເຫັນດີນຳແລ້ວ, ມີແຕ່ຕ້ອງຢັກຂຶ້ນນະບູນ ຄວາມນາ ເຮັດໃຫ້ການຖືກຖຽງຖືກແກ້ອອກຍາວເປັນການເພີ່ມທະວີອຸປະສັກໃຫ້ແກກອງປະຊຸມໄປຊັກໃຊ້.

ພວກທ່ານ ຍັງຄົງແຍກບັນຫາການທະຫານ ອອກຈາກບັນຫາການເມືອງ. ທີ່ຈິງແລ້ວພວກທ່ານ ແມ່ນຢາກໃຫ້ມີແຕ່ການຢູ່ດີອີງເທົ່ານັ້ນ ແລະ ບໍ່ຍອມເວົ້າເຖິງບັນຫາອື່ນໆທີ່ເປັນພັນຖານທາງດ້ານການເມືອງ ຄື ເຮັດແນວໃດ ຈົ່ງຈະມີການສູ້ປະກັນ ສິດແຫ່ງຊາດຂອງລາວ ແລະ ເຮັດແນວໃດ ຈົ່ງຈະມີພັນຖານສຳລັບແກ້ໄຂບັນຫາບັນຫາທຸກໆພັນ ລະຫວ່າງບັນດາຝ່າງລາວທັງໝົດຂອງ ໃນປະຈຸບັນ.

ເນື້ອໃນ ແລະ ຂອບເຂດ ໃນການແກ້ໄຂ ຂອງພວກທ່ານ ຍັງຄົງແມ່ນ ທັດສະນະ, ຫຼັກໝັ້ນ ອັນເກົ່າແກ່ ຂອງພວກທ່ານ, ຫມາງຄວາມວ່າ ບັງຄັບໃຫ້ ບັນດາກຳລັງຮັກຊາດ ວາງອາວຸດ, ບຸກກຳລັງຂອງຕົນ ແລ້ວເຂົ້າລະຫວ່າງນິພັກ ຕໍ່ພວກທ່ານ. ພວກທ່ານ ຍັງຄົງຮຽກຮ້ອງ ໃຫ້ໄດ້ຕາມຂໍ້ສະເໜີຕ່າງໆ ຂອງພວກທ່ານ ຄື ດັ່ງພວກທ່ານເປັນຝ່າງຊະນະ ສິ່ງຄວາມ. ພວກທ່ານປະກົດວ່າ ກໍຮັກສະພາບການດີວິຈິງ ທີ່ບັນດາກຳລັງຮັກຊາດພວມມີໃຊ້ຊະນະຫຼາງຂຶ້ນຊັກໃຊ້ ແລະ ພວກອາເມລິກາ ແລະ ລຸກນັ້ນບໍ່ມີປະສາ

ໄຊທນັກ ແລະ ຈະສືບຕໍ່ປະລາໄຊທນັກລົງທຸກມື້ຢ່າງບໍ່ມີອາຍຸຜົນຕົວໄດ້ເລີຍ.

6/- ຄະນະຕັດແທນຝ່າງຂອງງາຈັນ ໄດ້ເວົ້າເຖິງ ສັນຍາເຊີແນວປີ 1946 ກ່ຽວກັບລາວ, ແຕ່ຊ້າພັດ ເນີນເສີງ ຕໍ່ສະພາບການຕົວຈິງຢູ່ລາວ. ດັ່ງນັ້ນ, ພ້ອມກັບເວົ້າວ່າ ເົາລົບສັນຍາເຊີແນວປີ 1946, ພວກທ່ານຊ້າເວົ້າຫຼາງສິ່ງຫຼາງຢ່າງທີ່ເປັນການລະເມີດ ສັນຍາເຊີແນວອັນນັ້ນ, ຄື 1946 ກັບກັບເວົ້າວ່າ ປົກປັກຮັກສາລັດຖະບານປະສົມ, ແຕ່ການກະທຳພັດແມ່ນຢ່າງນັ້ນຢ່າງສິ້ນເຊີງ; ອັນນັ້ນແຫຼ່ງອັນພວກຂ້າພະເຈົ້າວ່າ ແມ່ນເລກບິດເບືອນຄວາມຈິງ ເພື່ອຫຼອກລວງຕັ້ງເທື່ອບໍ່ເຖິງການ. ພວກອາເມລິກາ ແລະ ລຸກນີປະລາໄຊຢູ່ໃນທົ່ວທຸກສະຫນາມຮົບແນວນັ້ນ, ພວກທ່ານຮ້າຍຢ່າກ ເຈລະຈາ ໃນທາງຂອງ, ຢ່າກເອົາການເຈລະຈາມາບັງຄັບ ໃຫ້ຜູ້ໄຊຊະນະກັບຄືນຄວາມຈຳນັນ. ນັ້ນສະແດງ ໃຫ້ເຫັນແຈ້ງວ່າ ພວກທ່ານຍັງບໍ່ທັນຍອມຮັບຊັບແນວຄິດຢາກທຳລາງ ດັບສູນບັນດາກຳລັງຮັກສາ ~~ທີ່ບໍ່ມີອຸປະກອນ~~ ເພື່ອຢັ້ງໃຫ້ອາເມລິກາຢູ່ທາງເອົາປະເທດລາວໄປເປັນເມືອງຂອງຂອງ ແລະ ຖານທັບກອງການຂອງພວກນັ້ນ, ເຮັດໃຫ້ປະຊາຊົນລາວເດືອດຮ້ອນທໍລະນານບນມາຈະສິນສຸດ.

ສະພາບການຕົວຈິງຂອງລາວ ໃນປະຈຸບັນ, ແມ່ນອາເມລິກາ ໄດ້ທຳລາງສັນຍາເຊີແນວ ປີ 1946 ກ່ຽວກັບລາວ, ແລ້ວເພີ່ມທະວີສິ່ງການຢູ່ໃນລາວ, ເຮັດໃຫ້ລາວເສຍສັນຕິພາບ, ເອກະລາດ, ຄວາມເປັນກາງ ແລະ ອຳນາດອະທິປະໄຕຂອງຕົນ. ສະນັ້ນ ອາເມລິກາ ຈຶ່ງຕ້ອງ ເົາລົບອະທິປະໄຕ, ເອກະລາດ, ເອກະພາບ ແລະ ຕົນແຕ່ນດິນອັນຄົບຖ້ວນຂອງລາວ ເພື່ອຢຸດເຊົາສິ່ງການ ແລະ ພື້ນຜູ້ສັນຕິພາບຄືນໃນບ້ານເມືອງລາວ. ຝ່າງຂອງງາຈັນ ຕ້ອງຢຸດເຊົາການເປັນເຈື່ອງມື ໃຫ້ອາເມລິກາ, ຕ້ອງເຈລະຈາດ້ວຍຄວາມຈິງໃຈ ແລະ ຕ້ອງວາງຂໍສະເໜີ ອັນລະອຽດ, ຕົວຈິງ ແລະ ສອດຄ່ອງ ກັບສິດປະໂຫຍດຂອງຊາດ ໃນປະຈຸບັນ, ໃນຂອບເຂດວິທີການ 6 ຂໍຂອງແນວລາວຮັກຊາດທີ່ທັງສອງຝ່າງໄດ້ຮັບເອົາເປັນພື້ນຖານໃຫ້ແກ່ການເຈລະຈາແລ້ວ, ຈຶ່ງຈະມີຊ່ອງທາງຕົກລົງກັນໄດ້.

ສະພາບການຕົວຈິງຢູ່ລາວແມ່ນ ມີແນວລາວຮັກຊາດ, ມີກຳລັງເປັນກາງຮັກຊາດ ທີ່ໄດ້ເຕີບໃຫ່ງເຂັ້ມແຂງ ແລະ ໄດ້ຮັບໄຊຊະນະຢູ່ໃນທົ່ວທຸກສະຫນາມຮົບ; ສະນັ້ນ, ຝ່າງຂອງງາຈັນ ຈຶ່ງຕ້ອງເຈລະຈາຢ່າງສະເໝີພາບ, ບໍ່ຄວນຍົກເອົາເຫດຜົນເລື່ອງນັ້ນ ເລື່ອງທັບຖຸກຕ້ອງມາອ້າງອີງ ເພື່ອຍົກຕົນຂຶ້ນສູງກວ່າຝ່າງອື່ນເຈລະຈາ, ເຮັດໃຫ້ກອງປະຊຸມຕົວມຄວາມສັບສົນ.

ສະພາບການຕົວຈິງຢູ່ລາວແມ່ນ ອັນທີ່ເອີ້ນວ່າ "ລັດຖະບານປະສົມຢູ່ງາຈັນ" ບັນດາທາງດ້ານກົດໝາຍຈັກດີ. ດັ່ງນັ້ນ, ຄະນະຕັດແທນຝ່າງຂອງງາຈັນ ຈຶ່ງຕ້ອງເປີກສາຫາລືຢ່າງຈິງໃຈ ກັບຄະນະຕັດແທນ ບັນດາກຳລັງຮັກສາຊາດ, ພ້ອມກັນຈັດຕັ້ງສະພາ ປະສົມການເມືອງ ແລະ ລັດຖະບານປະສົມ ແຫ່ງຊາດຊັບຄວາມສູງ ໃຫ້ມີ ຕາມທັບພວກຂ້າພະເຈົ້າໄດ້ສະເໜີໄປແລ້ວ, ແນໃສ່ຮັກສາສັນຕິພາບ ແລະ ຈັດວາງ ກະກຽມໃຫ້ແກ່ ການສ້າງສາຄວາມປ່ອງດອງຊາດ, ເພື່ອກ້າວໄປເຖິງ ຈັດຕັ້ງການເລືອກຕັ້ງສະພາຊຸດໃຫ້ມີ ຢ່າງອິດສະຫຼະ, ແລະ ຈັດຕັ້ງລັດຖະບານປະສົມແຫ່ງຊາດ ອັນຖາວອນ.

ສະພາບການຕົວຈິງຢູ່ລາວແມ່ນ ສິດເສລີພາບ ປະຊາທິປະໄຕ ຂອງປະຊາຊົນຖືກພວກອາເມ

ລິກາ ແລະ ລູກມີລາວລະເມີດ ແລະ ຢ່າງຄື ຍຳ ອື່ຢ່າງຫນ້າຫນອງ. ດັ່ງນັ້ນ ອົງຕ້ອງພົບພູມສັນຖີ ແລະ ຮັບປະກັນ ໃຫ້ປະຊາຊົນປະຕິບັດມັນໄດ້ຢ່າງຄົບຖ້ວນ. ເມື່ອເວົ້າເຖິງສິດເສລີພາບ ປະຊາທິປະໄຕ ຂອງ ປະຊາຊົນ, ບໍ່ແມ່ນຈະເວົ້າພຽງແຕ່ ເສລີພາບ ໃນການໄປມາ ແລະ ຕັ້ງພູມລຳເນົາເທົ່ານັ້ນ, ແຕ່ຍັງ ຕ້ອງປະກາດກົດໝາຍວ່າດ້ວຍສິດເສລີພາບ ປະຊາທິປະໄຕ ຂອງພົນລະເມືອງລາວທຸກຄົນ ຢ່າງຄົບຖ້ວນ, ເພື່ອໃຫ້ປະຊາຊົນເຮົາ ມີສິດເຂົ້າຮ່ວມວຽກງານການເມືອງ, ເປັນປັກຮັກສາ ສັນຕິພາບ ແລະ ອະທິປະ ໄຕ ຂອງລາວ.

ນ/— ຄະນະ ຜູ້ແທນຝ່າງຂວາວຽງຈັນ ໄດ້ວາງຂໍສະເໜີອອກຈຳນວນຫນຶ່ງ. ແຕ່ພວກຂ້າພະ ເຈົ້າເຫັນວ່າຂໍສະເໜີເຫຼົ່ານັ້ນ ບໍ່ຈະແຈ້ງ, ບໍ່ລະອຽດຖືກຖວນ, ບໍ່ມີລັກສະນະກຣິກສາ ແລະ ບໍ່ຖືກຕາມລັກສະ ນະຄົມຄວາມ ຕໍ່ ຂໍສະເໜີຝ່າງເຫຼົ່ານັ້ນ.

ພວກຂ້າພະເຈົ້າເຫັນວ່າ, ການຢູ່ດືງ ຈະບັງເກີດຂຶ້ນໄດ້ ແລະ ມີການຮັບປະກັນ ກົດເມືອງ ການຕິດພັນທາງທະຫານຂອງອາເມລິກາ ແລະ ຂອງບັນດາປະເທດ ທີ່ຂັດກັບຝ່າງອາເມລິກາຢູ່ລາວ ຢູ່ ເຊົາລົງຢ່າງສິ້ນເຊີງ ແລະ ຕະຫຼອດການ. ຖ້າຫາກຍັງຊຸກຍາກວິທີໃດຫນຶ່ງມາເປັນປິດການຮັກສາ ຂອງ ອາເມລິກາ ກໍຫນ້າຮຽກຮ້ອງວ່າ ຍັງບໍ່ຍອມກ້າວເຂົ້າເຖິງ ເນື້ອແທ້ ຂອງບັນຫາສ້າງຄວາມປ່ອງດອງລາວ ຢູ່ໃນລາວຢ່າງແທ້ຈິງ. ຫາເລີກໃນທີ່ຈະເປັນປິດເອົາການແຊກແຊງຮັກສາ ຂອງຈັກກະພັດອາເມລິການັ້ນ, ຈະແມ່ນດ້ວຍຄວາມກ້າວຫາສູ່ ທິດຢ່າງໃຈກວາມ, ລ້ວນແຕ່ຈະເປັນອຸປະສັກມາຂັດຂວາງການເຈລະຈາ ບໍ່ໃຫ້ໄປເຖິງຕົ້ນສຳເລັດໄດ້. ປະເທດລາວຈະມີເອກະລາດ, ແລະ ເປັນກາງ ຢ່າງແທ້ຈິງນັ້ນ ກົດ

ເມື່ອພວກເຮົາພ້ອມກັນເຮັດໃຫ້ ລັດທິລາເມືອງຂຶ້ນແບບໃໝ່ ຂອງອາເມລິກາ ສັງຄະພາບຢູ່ໃນປະເທດລາວ.

ເພາະສະນັ້ນ, ພວກຂ້າພະເຈົ້າ ຈຶ່ງຖືວ່າ, ເມື່ອໃນ ໒ ຂໍສະເໜີພວກຂ້າພະເຈົ້າ ຕາງອອກນັ້ນ ຄວນ ໄດ້ຮັບການເປີກສາຫາລືກັນຢ່າງເຂັ້ມງວດ ດ້ວຍຈິດໃຈກຣິກສາແທ້ໆ. ຖ້າຫາກມີ ໃດບໍ່ທັນແຈ້ງຮັກກໍຂໍໃຫ້ ພວກທ່ານຖາມມາດ້ວຍນ້ຳໄຂໃຈຈິງ. ພວກຂ້າພະເຈົ້າກຽມພ້ອມຢູ່ສະເໝີ ເພື່ອນຳເອົາຄວາມແຈ້ງ ມາຊຳແຈ້ງເພີ່ມຕື່ມ ໃຫ້ພວກທ່ານ ເພື່ອພ້ອມກັນ ແກ້ໄຂບັນຫາລາວ ດ້ວຍສັນຕິຕິ, ໃຫ້ມັນໄວເທົ່າທີ່ຈະໄວ ໄດ້, ເຮັດໃຫ້ປະເທດລາວມີສັນຕິພາບ, ເອກະລາດ, ເປັນກາງ, ປະຊາທິປະໄຕ, ເອກະພາບ ແລະ ວັດທະນາຖາວອນ, ສົມດັ່ງຄວາມນຸ່ງມາດປາຖະຫນາຂອງປະຊາຊົນລາວທັງຊາດ./.